
 
Ajuntament de Felanitx

ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió

Núm.:11/2020
Caràcter: ordinària.
Convocatòria: primera.
Data: 21 de desembre de 2020
Horari: de 20:00 hores a 00:10 hores
Lloc: sala de reunions telemàtica

Assistents

 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael Rubio Ferrer, Bárbara M. Barceló Pascual i Marta Cano Roig,
pel Partit Popular.

 Miquel Lluís Mestre Mestre, Maria Mesquida Artigues i  Pau Massutí
Ballester, pel Bloc per Felanitx-APIB.

 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Francisco  Duarte  Barceló,  María  Gracia  González  López  i  Damiana

Massutí Gómez, pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Caterina Ramon Bordoi, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Maria Vidal Bennàsar, de Vox-Baleares.
 Juan Aznar Hernández, regidor no adscrit.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

En primer lloc, es veu l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària de dia 9 de
novembre de 2020, la qual, sotmesa a votació, s’aprova per unanimitat.

2.-  EXPEDIENT  956/2016.  IMPOSICIÓ  DE  PENALITATS  EN  EL
CONTRACTE  DEL  SERVEI  DE  RECOLLIDA  I  TRANSPORT  DE  LES
FRACCIONS  SELECTIVES  EN  CONTENIDORS  DE  TIPUS  IGLÚ,  ALS
GENERADORS SINGULARS, LA RECOLLIDA DE VOLUMINOSOS I LA
NETEJA VIÀRIA DEL MUNICIPI DE FELANITX

2.1 Proposta d’imposició de penalitats en el contracte del servei de
recollida i  transport de les fraccions selectives en contenidors de
tipus iglú, als generadors singulars, la recollida de voluminosos i la
neteja viària del municipi de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora de Medi
Ambient, Sra. Catalina Soler, d’imposició de penalitats en el contracte del
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servei de recollida i transport de les fraccions selectives en contenidors de
tipus iglú, als generadors singulars, la recollida de voluminosos i la neteja
viària  del  municipi  de  Felanitx,  prèviament  dictaminada  per  la  Comissió
Municipal  Informativa  d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  dia  14  de
desembre de 2020, que seguidament es transcriu:

«Antecedents

1. Dia  15.11.17  l’Ajuntament  de  Felanitx  va  signar  amb  l’empresa
Melchor Mascaró, SAU el contracte del servei de recollida i transport
de  les  fraccions  selectives  en  contenidors  de  tipus  iglú,  als
generadors singulars, la recollida de voluminosos i la neteja viària del
municipi de Felanitx.

2. Dia 23.01.20, els responsables del contracte varen emetre un informe
on proposaven l'inici d'un expedient sancionador i la imposició de les
penalitats  previstes  a  la  clàusula  27  del  Plec  de  clàusules
administratives  particulars  que  regeix  el  contracte,  per  diversos
incompliments al llarg de l’execució del contracte, consistents en:

- Retard en l’execució del servei que implica l’incompliment de fre-
qüències mínimes.
-  Absència  de  servei  de  recollida  de  residus  de  les  fraccions  de
selectiva a contenidors iglú durant 5 dies.

3. L'Ajuntament Ple en sessió de dia 13 de juliol de 2020, va acordar
iniciar un expedient d'imposició de penalitats a l'empresa MELCHOR
MASCARÓ,  SAU,  per  incompliment  del  contracte   del  servei  de
recollida i transport de les fraccions selectives en contenidors de tipus
iglú, als generadors singulars, la recollida de voluminosos i la neteja
viària del municipi de Felanitx, i concedir un termini de 15 dies hàbils
per a manifestar i/o presentar les al·legacions escaients en defensa
dels seus drets, de conformitat al següent quadre:

Falta greu (retard en l’execució del servei que impli-
ca l’incompliment de freqüències mínimes)

1.000,00 €

Falta molt greu ( absència de servei de recollida de
residus de les  fraccions de selectiva a contenidors
iglú durant 5 dies)

10.000,00 €

TOTAL PENALITATS 11.000,00 €

4. Dia 06.08.20 MELCHOR MASCARÓ, SAU, va presentar un escrit on va
exposar  i  argumentar  una  anàlisi  detallada  dels  fets  pels
incompliments imputats, i conclou que no s'ha deixat de prestar el
servei  per  part  de  l'empresa  i  demana  que  es  reconsideri  les
penalitzacions propostes per ser totalment improcedents.

5. Dia  26.11.20,  els  responsables  del  contracte  varen  presentar  un
informe justificatiu de les sancions econòmiques inicialment previstes
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i una vegada contrastades les incidències detallades a l'informe del
més de gener de 2020 amb les al·legacions presentades, es conclou
que  tal  com  s'exposa  al  Plec  de  prescripcions  tècniques  "se
consideraran  infracciones  muy  graves  las  paralizaciones  o
interrupciones en la prestación de alguno de los Servicios previstos
durante  más  de  24  horas,  salvo  una  causa  de  fuerza  mayor
comunicada inmediatamente al Ayuntamiento."

En  aquest  cas,  tot  i  que  l'empresa  concessionària  hauria  d'haver
comunicat els canvis en els dies o ruta de recollida en els termes i
condicions  que  exposen al  plec,  en  aquest  cas,  la  classificació  de
sanció  molt  greu  no  s'ajusta  a  la  gravetat  de  les  infraccions
detectades i queda justificada de la següent manera:

• Alteració en el ritme, freqüència o prestació del servei a causa de
limitacions  imposades  per  part  de  l'Estació  de  Transferència  de
Campos i  TIRME. S'assumeix, en aquests cas, que es tracta d'una
causa de força major.

• La impossibilitat de realitzar les comprovacions pertinents en el servei
de recollida per falta d'informació GPS a la plataforma informàtica, no
permet constatar la no realització del servei per part de l'empresa
concessionària.

• Es considera que el reforç en les tasques de recollida, la millora de la
qualitat  en  la  prestació  del  servei  en  els  mesos  posteriors  i  les
reunions mantingudes amb els responsables compensen i justifiquen
les infraccions detectades inicialment.

Així doncs,  es conclou eliminar la consideració de "molt greu" a la
sanció detectada a l'informe del mes de gener de 2020 per haver-se
justificat  de  manera  adequada  en  els  termes  i  condicions  que
l'Ajuntament considera, tot i no tractar-se de requisits establerts en
el plec.

Les revisions per part de l'equip tècnic han pogut confirmar, de fet, que la
manca de servei detectada durant el mes de gener es produeix de manera
aïllada i,  per  tant,  es  considera adequat  no  aplicar  la  sanció  econòmica
corresponent a les infraccions d'aquests tipus.

Per tant, tal com marca aquest apartat del PCAP, es determina que s'apliqui
la infracció greu amb una quantia econòmica de 1.000,00 €, conforme al
següent:

Infracció Gravetat de 
la infracció

Referència al PPT i PCAP Sanció econòmica

Retard en
l'execució del

servei que
implica

Greu “Se considerarán las infracciones graves la
alteración de los itinerarios, frecuencias,

calendarios o equipos previstos, para cualquier
de los servicios del contrato, sin autoritzación

1.000,00 €
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l'incompliment
de freqüències

mínimes

expresa del Ayuntamiento.”

Consideracions jurídiques

I. L’article 212.1 del Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel
qual  s’aprova  el  text  refós  de  la  Llei  de  contractes  del  sector  públic
(TRLCSP, en endavant), diu que els plecs o el document contractual podran
preveure penalitats en el cas del compliment defectuós de la prestació ob-
jecte d’aquest o per al supòsit d'incompliment dels compromisos o de les
condicions especials d'execució del contracte que s'haguessin establert con-
forme als art. 64.2 i 118.1. Aquestes penalitats hauran de ser proporcionals
a la gravetat de l’incompliment, i la seva quantia no podrà ser superiors al
10% del pressupost del contracte.

II. Segons l’article 212.8 del TRLCSP les penalitats previstes s’imposaran
per acord de l’òrgan de contractació, adoptat a proposta del responsable del
contracte, que serà immediatament executiu, i es faran efectives mitjançant
deducció de les quantitats que, en concepte de pagament total o parcial,
s’hagin d’abonar al contractista o sobre la garantia que, en el seu cas, s’ha-
gués constituït, quan no es puguin deduir dels esmentats pagaments.

III. La clàusula 27.5 del PCAP regula la classificació dels incompliments que
cometi l’adjudicatari en l’execució dels serveis, i estableix que es classifica-
ran com a lleus, greus i molt greus. 

La  causa de força major  enumerada als  antecedents d'aquesta proposta
conclou eliminar la consideració de falta "molt greu" a la sanció de-
tectada a l'informe del mes de gener de 2020 per haver-se justificat
de manera adequada en els termes i condicions que l'Ajuntament
considera, tot i no tractar-se de requisits establerts en el plec.

En relació a l’incompliment i retard sistemàtic en l’execució del servei que
implica l’incompliment de freqüències mínimes, també previst a la mateixa
clàusula 27.5, diu que es consideren faltes greus “la alteración de los itine-
rarios, frecuencias, calendarios o equipos previstos, para cualquier de los
servicios del contrato, sin autorización expresa del Ayuntamiento”.

D’acord amb l’informe proposta dels responsables del contracte resulta el
següent quadre de penalitats:

Infracció Gravetat de 
la infracció

Referència al PPT i PCAP Sanció econòmica

Retard en
l'execució del

servei que
implica

l'incompliment

Greu “Se considerarán las infracciones graves la
alteración de los itinerarios, frecuencias,

calendarios o equipos previstos, para cualquier
de los servicios del contrato, sin autoritzación

expresa del Ayuntamiento.”

1.000,00 €
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de freqüències
mínimes

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  jurídiques  apuntades,  es
proposa  a  l’Ajuntament  Ple,  després  de  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa  d’Economia i Assumptes Generals, l'adopció del següent acord:

   Primer. Desestimar en part les al·legacions presentades per MELCHOR
MASCARÓ, SAU, i imposar una penalitat de 1.000,00 €, per considerar una
falta lleu l'alteració dels itineraris, freqüències, calendaris o equips prevists,
per a qualsevol dels serveis del contracte, sense autorització expressa de
l'Ajuntament, els quals seran descomptats del proper pagament que s'hagi
d'abonar al contractista pels serveis prestats.

   Segon. Notificar aquest acord a Melchor Mascaró, SAU, als responsables
del  contracte  Sr.  +++  (de  l’empresa  GRAM  ILLES  BALEARS  21)  i  Sr.
Sebastià  Llompart  Calafell  (enginyer  municipal),  i  als  departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.»

2.2 Debat

Intervé el Sr. Miquel Lluís Mestre i anuncia que el seu grup votarà a favor
d’aquesta  imposició  de  penalitats,  atès  que  ells  varen  iniciar  aquest
expedient amb l’anterior equip de govern. Diu que és una llàstima no haver
pogut  imposar la sanció d’11.000 €, així com s’havia iniciat, però troba que
aquest  expedient  ha  de  concloure.  S’ha  de  continuar  vigilant  l’empresa
perquè això no torni a passar i tenir sempre les dades correctes per poder
establir  les  penalitats  adequades  i,  com va  proposar  la  Sra.  Soler  a  la
comissió informativa, de cara a propers contractes, i no només el de fems,
seria interessant poder tenir una franja de penalitats que sigui molt més
operativa, que no passi de 1.000 a 10.000 €, sinó que hi hagi un ventall
més ample, amb uns criteris clars per poder establir les sancions.

La Sra. Catalina Soler agraeix la intervenció del Sr. Mestre i  afirma que
també li hauria agradat que el tema de sancions hagués estat més baremat,
però, si en qualsevol altre moment s’incompleix el contracte, es tornarà a
obrir un altre expedient. Dins l’any que ve faran feina per fer el plec de
recollida i el reglament sancionador.

2.3 Votació

Concloses les intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Partit Socialista de els Illes
Balears,  3  del  Bloc  per  Felanitx-APIB,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes,  1
d’Unides Podem i 1 del regidor no adscrit) i 1 abstenció (de Vox Baleares),
s’acorda:
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   Primer. Desestimar en part les al·legacions presentades per MELCHOR
MASCARÓ, SAU, i imposar una penalitat de 1.000,00 €, per considerar una
falta lleu l'alteració dels itineraris, freqüències, calendaris o equips prevists,
per a qualsevol dels serveis del contracte, sense autorització expressa de
l'Ajuntament, els quals seran descomptats del proper pagament que s'hagi
d'abonar al contractista pels serveis prestats.

   Segon. Notificar aquest acord a Melchor Mascaró, SAU, als responsables
del  contracte  Sr.  +++  (de  l’empresa  GRAM  ILLES  BALEARS  21)  i  Sr.
Sebastià  Llompart  Calafell  (enginyer  municipal),  i  als  departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

3.- EXPEDIENT 3617/2017. SOL·LICITUD DE FERROVIAL SERVICIOS
SA, D’INDEMNITZACIÓ PER SUSPENSIÓ PARCIAL DE CONTRACTE DE
DISTINTS  SERVEIS  EN  EL  PAVELLÓ  POLIESPORTIU  GUILLEM
TIMONER,  PISCINES COBERTES MUNICIPALS,  PISTES DE TENNIS,
PISTES DE PÀDEL I PISTES POLIESPORTIVES EXTERIORS

3.1 Proposta  relativa  a  la  indemnització  sol·licitada  per  Ferrovial
Servicios, SA, per suspensió parcial del contracte de distints serveis
en  el  Pavelló  Poliesportiu  Municipal  Guillem  Timoner,  piscines
cobertes  municipals,  pistes  de  tennis,  pistes  de  pàdel  i  pistes
poliesportives exteriors

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora de
Contractació, Sra. Marta Cano,  relativa a la indemnització sol·licitada per
Ferrovial  Servicios,  SA,  per  suspensió  parcial  del  contracte  de  distints
serveis  en  el  Pavelló  Poliesportiu  Municipal  Guillem  Timoner,  piscines
cobertes municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives
exteriors,  prèviament  dictaminada  per  la  Comissió  Municipal  Informativa
d’Economia i  Assumptes Generals  de dia 14 de desembre de 2020, que
seguidament es transcriu:

«Antecedents

1.  Dia  27  d’agost  de  2018  es  va  firmar  amb  l’empresa  FERROVIAL
SERVICIOS, SA,  el contracte  de distints serveis en el Pavelló Poliesportiu
Municipal Guillem Timoner, piscines cobertes municipals, pistes de tennis,
pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors.

2. La Junta de Govern Local en sessió de dia 13.03.20 va acordar tancar
temporalment a l’ús públic les instal·lacions objecte del contracte fins a nou
avís,  per  força  major  en  atenció  a  la  situació  d’emergència  sanitària
ocasionada per la COVID-19.

3. Dia 03.04.20 el Sr. +++, en representació de  FERROVIAL SERVICIOS,
SA,  va  presentar  un  escrit  on  sol·licitava  que  l’Ajuntament  confirmés  o
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ratifiqués  les  circumstàncies  que  havien  fet  impossible  l’execució  del
contracte  adjudicat  i  que  havien  duit  a  l’Administració  a  acordar
expressament i prèviament el tancament de les instal·lacions adscrites al
contracte des del 13 de març de 2020 fins que l’Administració acordés  la
seva represa i, igualment, que es ratifiquessin els serveis mínims que es
continuaven prestant com a conseqüència de les instruccions dictades per
l’Ajuntament. 

En aquest escrit es va fer constar la justificació de les raons per les quals
l’execució del contracte havia esdevingut impossible, els mitjans humans i
materials  adscrits  al  contracte  i  els  motius  que  impossibilitaven  emprar
aquests mitjans en altres serveis.

4.  D’acord  amb l’informe del  tècnic  municipal  d’instal·lacions  esportives,
emès  en  data  05.04.20,  la  Junta  de  Govern  Local  de  dia  07.04.20  va
acordar suspendre parcialment el contracte de referència, amb efectes de
dia 14 de març i  fins a nou avís,  en relació als serveis: cap d’activitats
dirigides, coordinador de rànquing de pàdel, monitors de natació, tècnics
d’activitats  dirigides  i  recepcionistes,  per  apreciar  la  impossibilitat
d’executar aquesta part del contracte com a conseqüència de la situació
ocasionada  per  la  COVID-19,  i  continuar  prestant  els  serveis  de:
coordinador d’activitats esportives, cap de recepció, cap de manteniment i
neteja, tècnics de manteniment i treballadors/res de neteja.

5. Dia 28.04.20 la Junta de Govern Local va acordar aixecar la suspensió
parcial del contracte de diversos serveis en el Pavelló Poliesportiu Municipal
Guillem Timoner, piscines cobertes municipals, pistes de tennis, pistes de
pàdel i pistes poliesportives exteriors, acordada en sessió de dia 07.04.20,
pel que fa als tècnics d’activitats dirigides i al cap d’activitats dirigides, de
cara a l’interès públic i amb efectes de dia 4 de maig, per tal de continuar
donant,  de manera virtual,  els  serveis  especificats a l’informe del tècnic
municipal  d’instal·lacions  esportives  emès  dia  27.04.20.  Així  mateix,  va
acordar continuar amb la suspensió parcial del contracte de referència, pel
que fa als altres serveis suspesos.

6. Per Decret 2020-0360 de dia 29.05.20, en base al nou informe del tècnic
municipal d’instal·lacions esportives de dia 26.05.20, es va resoldre reobrir
dia 8 de juny de 2020 a l’ús públic les pistes de tennis, les pistes de pàdel,
el pavelló poliesportiu Guillem Timoner, les piscines cobertes i  les pistes
exteriors de futbol sala i bàsquet, i adaptar-se així a les exigències de la
normativa sorgida en relació a la COVID-19, i mantenir tancades les tres
sales  d’activitats  dirigides,  els  jocs  infantils,  la  pista  skate  i  els  jocs  de
caliestenia.  Amb el  mateix  decret  es va aixecar  la  suspensió parcial  del
contracte de referència signat amb FERROVIAL SERVICIOS, SA, pel que fa
al servei de recepció, amb efectes de dia 1 de juny, i pel que fa al servei de
socorrisme, amb efectes de dia 8 de juny, atesa la reobertura parcial de les
instal·lacions a l’ús públic, i les noves instruccions sorgides de la normativa
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estatal en el procés de desescalada conseqüència de l’evolució de la COVID-
19. Així mateix, es va continuar amb la suspensió parcial de la resta de
serveis  suspesos.  D’aquest  decret  se’n  va  donar  compte  a  la  Junta  de
Govern Local de dia 02.06.20.

7. Dia 20.07.20 el Sr. +++, en representació de FERROVIAL SERVICIOS,
SA,  va  presentar  una  sol·licitud  d’indemnització  pels  danys  i  perjudicis
soferts com a conseqüència de la suspensió parcial del contracte, des de dia
14  de  març  de  2020  fins  dia  30  de  juny  de  2020,  on  demanava  un
abonament de 68.595,19 €.

Amb  la  sol·licitud  es  va  presentar  una  relació  dels  costos  de  tots  els
treballadors  durant  els  distints  períodes  dels  serveis  suspesos  i  altra
documentació acreditativa dels danys i perjudicis soferts.

8. El tècnic municipal d’instal·lacions esportives dia 11.11.20 va signar un
informe en relació a la sol·licitud d’indemnització presentada per l’empresa
FERROVIAL SERVICIOS, SA,  com a contractista  de distints  serveis  en el
Pavelló  Poliesportiu  Municipal  Guillem  Timoner,  piscines  cobertes
municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors,
amb el qual conclou que les dades aportades per l’empresa en relació a
l’import de la indemnització sol·licitada són correctes.

9. Dia 02.12.20 els serveis tècnics municipals han informat favorablement
la sol·licitud d’indemnització presentada per FERROVIAL SERVICIOS, SA  en
relació al contracte de distints serveis en el Pavelló Poliesportiu Municipal
Guillem Timoner, piscines cobertes municipals, pistes de tennis, pistes de
pàdel  i  pistes  poliesportives  exteriors,  per  la  suspensió  parcial  d’aquest
contracte  ocasionada per  la  COVID-19,  d’acord  amb l’informe del  tècnic
municipal d’instal·lacions esportives.

Consideracions jurídiques

1. L’article 34.1 del Reial decret llei 8/2020, de 17 de març, de mesures
extraordinàries per fer front a l’impacte econòmic i social de la COVID-19,
modificat  pel  Reial  decret  llei  11/2020,  de  31  de  març,  en  la  nova
redacció, disposa  que  els  contractes  públics  de  serveis  de  prestació
successiva celebrats per entitats del sector públic  l’execució dels quals
esdevingui impossible com a conseqüència de la COVID-19 o les mesures
adoptades per l’Estat, les comunitats autònomes o l’Administració local
per combatre-la, quedaran suspesos totalment o parcialment des que es
produeixi la situació de fet que impedeix la seva prestació i fins que dita
prestació es pugui reprendre. A aquests efectes l’òrgan de contractació
notificarà al contractista el fi de la suspensió.

Aquest  mateix  article  estableix  que  l’aplicació  del  disposat  en  aquest
apartat  només procedirà quan l’òrgan de contractació,  a  instància  del
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contractista  i  en  el  termini  de  cinc  dies  naturals  hagués  apreciat  la
impossibilitat d’execució del contracte com a conseqüència de la situació
descrita en el primer paràgraf.

Per  altra  banda,  aquest  article  també  disposa  que  la  sol·licitud  del
contractista dirigida a l’òrgan de contractació haurà de reflectir les raons
per  les  quals  l’execució  del  contracte  ha  esdevingut  impossible;  el
personal, les dependències, els vehicles, la maquinària, les instal·lacions i
els equips adscrits a l’execució del contracte en aquest moment; i  els
motius  que  impossibiliten  l’ocupació  pel  contractista  dels  mitjans
esmentats  en  un  altre  contracte.  Aquestes  circumstàncies  podran  ser
objecte d’una posterior comprovació.

2. El mateix article 34.1 del RD Llei 8/2020, de 17 de març, estableix
que l’entitat adjudicadora haurà d’abonar al contractista els danys i
perjudicis  efectivament  soferts  per  aquest  durant  el  període  de
suspensió,  després  de  sol·licitud  prèvia  i  acreditació  fefaent  de  la
seva  realitat,  efectivitat  i  quantia  pel  contractista.  Els  danys  i
perjudicis  pels  quals  podrà  ser  indemnitzat  el  contractista  seran
únicament els següents:

1r Les despeses salarials que efectivament hagués abonat el contractista
al personal que figuràs adscrit amb data 14 de març de 2020 a l’execució
ordinària del contracte, durant el període de suspensió.
2n Les despeses per manteniment de la garantia definitiva, relatives al
període de suspensió del contracte.
3r Les despeses de lloguers o costs de maquinària, instal·lacions i equips
relatius  al  període  de  suspensió  del  contracte,  adscrits  directament  a
l’execució del contracte, sempre que el contractista acrediti que aquests
mitjans no varen poder ser utilitzats per a finalitats diferents durant la
suspensió del contracte.
4t Les despeses corresponents a les pòlisses d’assegurança previstes en
els plec i vinculades a l’objecte del contracte subscrites pel contractista i
vigents en el moment de la suspensió del contracte.

En cas de suspensió parcial,  els danys i perjudicis a abonar seran els
corresponents a la part del contracte suspesa.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  jurídiques  apuntades,  es
proposa  a  l’Ajuntament  Ple,  després  de  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa d’Economia i Assumptes Generals, l'adopció del següent acord:

Primer.  Convalidar  els  acords  esmentats  als  punts  4,  5  i  6  dels
antecedents d’aquest acord,  adoptats com a conseqüència de la  situació
excepcional  d’emergència  sanitària  ocasionada  per  la  pandèmia  de  la
COVID-19 i atesos els breus terminis establerts al Reial decret llei 8/2020,
de  17  de  març,  de  mesures  extraordinàries  per  fer  front  a  l’impacte
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econòmic i social de la COVID-19, modificat pel Reial decret llei 11/2020, de
31 de març. 

Segon. Indemnitzar  amb  la  quantitat  de  68.595,19  €  l’empresa
FERROVIAL  SERVICIOS,  SA com a  contractista  de  distints  serveis  en  el
Pavelló  Poliesportiu  Municipal  Guillem  Timoner,  piscines  cobertes
municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors,
per  la  suspensió parcial  d’aquest contracte ocasionada per la  COVID-19,
d’acord amb l’informe del tècnic municipal d’instal·lacions esportives.

Tercer.  Comunicar aquest acord a Ferrovial Servicios, SA, al tècnic
municipal d’instal·lacions esportives com a responsable del contracte i als
departaments d’Intervenció i Tresoreria municipals.»

3.2 Votació

En no haver-hi intervencions per part dels presents, se sotmet la proposta a
votació i  s’obtenen 14 vots a favor (6 del Partit Popular,  3 del Bloc per
Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes,  1 del regidor no adscrit,  1
d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares) i 3 abstencions (del Partit Socialista de
les Illes Balears).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.  Convalidar  els  acords  esmentats  als  punts  4,  5  i  6  dels
antecedents d’aquest acord,  adoptats com a conseqüència de la  situació
excepcional  d’emergència  sanitària  ocasionada  per  la  pandèmia  de  la
COVID-19 i atesos els breus terminis establerts al Reial decret llei 8/2020,
de  17  de  març,  de  mesures  extraordinàries  per  fer  front  a  l’impacte
econòmic i social de la COVID-19, modificat pel Reial decret llei 11/2020, de
31 de març. 

Segon. Indemnitzar  amb  la  quantitat  de  68.595,19  €  l’empresa
FERROVIAL  SERVICIOS,  SA com a  contractista  de  distints  serveis  en  el
Pavelló  Poliesportiu  Municipal  Guillem  Timoner,  piscines  cobertes
municipals, pistes de tennis, pistes de pàdel i pistes poliesportives exteriors,
per  la  suspensió parcial  d’aquest contracte ocasionada per la  COVID-19,
d’acord amb l’informe del tècnic municipal d’instal·lacions esportives.

Tercer.  Comunicar aquest acord a Ferrovial Servicios, SA, al tècnic
municipal d’instal·lacions esportives com a responsable del contracte i als
departaments d’Intervenció i Tresoreria municipals. 

4.- EXPEDIENT 2276/2019. NOMENAMENT DE VOCALS DEL CONSELL
D’ADMINISTRACIÓ DEL CENTRE CULTURAL
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4.1 Proposta de nomenament de vocals del Consell d’Administració
del Centre Cultural

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora de
Cultura,  Sra.  Melania  Mesquida,  de  nomenament  de  vocals  del  Consell
d’Administració del Centre Cultural, prèviament dictaminada per la Comissió
Municipal  Informativa  d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  dia  14  de
desembre de 2020, que seguidament es transcriu:

«El Ple de l’Ajuntament de Felanitx,  en sessió de dia 9 de setembre de
2019, va acordar la designació de les següents persones per integrar el
Consell d’Administració del Centre Cultural:

-Caterina  Amengual  Adrover,  com  a  membre  proposat  pel  Partit
Socialista de les Illes Balears;
-Maria  Mesquida  Artigues,  com  a  membre  proposat  pel  Bloc  per
Felanitx- APIB;
-Jaume Caldentey Bennàsar, com a membre proposat pel Pi-Proposta
per les Illes Balears;
-Miquel Àngel Obrador Escribano, com a membre proposat pel Partit
Popular;
-Caterina Ramon Bordoi, com a membre proposat per Unides Podem;
-Julià  Antich  Barceló,  com  a  membre  proposat  per  Vox-Actua
Baleares;
-Glòria Julià Estelrich, escriptora i música;
-Marta Obrador Barceló, actriu i directora de teatre;
-Sebastià Mascaró Cabrer, gestor cultural;
-Pere Miquel Botsmann Bennàssar, artista i arts plàstiques;

El Sr. Sebastià Mascaró Cabrer ha presentat escrit per registre d’entrada el
dia 10 de novembre de 2020 (RGENúm. 4339) on manifesta:

a) Que l’anterior regidor de cultura, Xisco Duarte, el va convidar a
formar  part  del  Consell  municipal  de  cultura,  per  la  seva
trajectòria professional.

b) Que ja a que el Sr. Duarte no hi és al capdavant i fou qui el va
convidar,  demana  donar-se  de  baixa  del  Consell  municipal  de
Cultura.

El Sr. Francisco Duarte Barceló, en representació del grup municipal Partit
Socialista de les Illes Balears, ha presentat escrit per registre d’entrada el
dia 10 de novembre de 2020 (RGENúm. 4340) en el qual manifesta:

 Que el Consell d’Administració del Centre Cultural va ser nomenat per
la  Corporació  Municipal  de  l’Excm.  Ajuntament  de  Felanitx.  Cada
partit  polític  amb representació  a l’Ajuntament  aporta  un membre
representant,  i  en  el  cas  del  Partit  Socialista  Obrer  Espanyol  la
persona proposada fou la Sra. Caterina Amengual Adrover. 
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 Que el portaveu del grup municipal socialista exercia com a president
del Consell d’Administració del Centre Cultural de Felanitx, i amb el
canvi  al  govern municipal  ha perdut  la  seva condició  de patró de
l’organisme autònom.

 Per tot l’abans exposat, el grup socialista de Felanitx proposa que el
Sr.  Francisco  Duarte  Barceló,  regidor  de l’Ajuntament  de Felanitx,
sigui  el  substitut  de  la  Sra.  Caterina  Amengual  Adrover  en
representació del Partit Socialista Obrer Espanyol.

Els estatuts del Centre Cultural preveuen que el seu Consell d’Administració
estarà  format  per  la  president/a,  director/a-gerent,  i  deu  vocals  que
nomenarà lliurament el Ple de l’Ajuntament, d’entre persones de significada
inquietud cultural o membres d’entitats ciutadanes, disposades a col·laborar
en les tasques de la Institució. Així mateix, també s’estableix que en la seva
composició es procurarà la presència d’homes i dones, i que hi hagi vocals
provinents dels diversos nuclis de població que conformen el municipi de
Felanitx.

En conseqüència, propòs al Ple de la Corporació, després de dictamen previ
de la Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals:

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural
el Sr. Francisco Duarte Barceló, com a membre proposat pel Partit
Socialista de les Illes Balears.

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural
la Sra. Caterina Amengual Adrover, artista plàstica i gestora cultural.

• Proposta d’esmena

A continuació, una vegada explicada la proposta, la Sra. Melania Mesquida
explica que avui dia 14 de desembre, amb número de registre d’entrada
2020-E-RC-4806, la Sra. Marta Obrador Barceló ha presentat la renúncia com
a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural de Felanitx, i proposa
substituir  la  Sra.  Marta  Obrador  Barceló  pel  Sr.  Llorenç  Vadell  Adrover,
assessor de cinema, audiovisuals i folklore.

• Votació de l’esmena 

A continuació es vota l’esmena, la qual prospera per unanimitat.

• Votació de la proposta, inclosa l’esmena presentada

Seguidament, i vist que no hi ha intervencions, es vota el contingut de la
proposta  amb  la  incorporació  de  l’esmena,  i  amb  11  vots  a  favor  i  1
abstenció (VOX) per majoria es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció del
següent acord:

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural
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el Sr. Francisco Duarte Barceló, com a membre proposat pel Partit
Socialista de les Illes Balears.

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural la
Sra. Caterina Amengual Adrover, artista plàstica i gestora cultural.

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural el
Sr. Llorenç Vadell Adrover, assessor de cinema, audiovisuals i folklore,
en substitució de la Sra. Marta Obrador Barceló.

4.2 Votació

No es produeixen intervencions per part dels presents i se sotmet la proposta
a votació. Per majoria de 16 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Partit
Socialista de les Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta
per les Illes, 1 del regidor no adscrit, i 1 d’Unides Podem) i 1 abstenció (de
Vox), s’acorda:

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural
el Sr. Francisco Duarte Barceló, com a membre proposat pel Partit
Socialista de les Illes Balears.

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural la
Sra. Caterina Amengual Adrover, artista plàstica i gestora cultural.

- Designar com a vocal del Consell d’Administració del Centre Cultural el
Sr. Llorenç Vadell Adrover, assessor de cinema, audiovisuals i folklore,
en substitució de la Sra. Marta Obrador Barceló.

En conseqüència, la nova composició del Consell d’Administració del Centre
Cultural és la següent:

-Maria  Mesquida  Artigues,  com  a  membre  proposat  pel  Bloc  per
Felanitx- APIB;
-Jaume Caldentey Bennàsar, com a membre proposat pel Pi-Proposta
per les Illes Balears;
-Miquel Àngel Obrador Escribano, com a membre proposat pel Partit
Popular;
-Caterina Ramon Bordoi, com a membre proposat per Unides Podem;
-Julià  Antich  Barceló,  com  a  membre  proposat  per  Vox-Actua
Baleares;
-Glòria Julià Estelrich, escriptora i música;
-Pere Miquel Botsmann Bennàssar, artista i arts plàstiques;
-Francisco  Duarte  Barceló,  com  a  membre  proposat  pel  Partit
Socialista de les Illes Balears.
-Caterina Amengual Adrover, artista plàstica i gestora cultural.
- Llorenç Vadell Adrover, assessor de cinema, audiovisuals i folklore.

5.- EXPEDIENT 1479/2020. APROVACIÓ DEL PRESSUPOST GENERAL
I DE LA PLANTILLA DE PERSONAL PER A L’EXERCICI 2021
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5.1 Proposta d’aprovació del Pressupost General i de la Plantilla de
Personal per a l’exercici de 2021

El  Ple  de  l’Ajuntament  està  assabentat  de  la  proposta  de  la  regidora
d’Hisenda, Sra. Melania Mesquida, d’aprovació del Pressupost General i de
la Plantilla de personal per a l’exercici de 2021, prèviament dictaminada per
la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de dia
14 de desembre de 2020, que seguidament es transcriu:

«Antecedents 

1.  Format  el  Pressupost  General  d'aquest  Ajuntament  corresponent  a
l'exercici econòmic 2021, així com les seves bases d'execució, la Plantilla de
Personal comprensiva de tots els llocs de treball, i tota la documentació i els
annexos corresponents, de conformitat amb el que es disposen els articles
162 i següents del text refós de la Llei reguladora d'hisendes locals aprovat
per Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març.

2.  L’interventor  i  el  secretari  de  l’Ajuntament  han  emès  els  informes
favorables que figuren a l’expedient.
 
Fonaments de Dret 

1. En la tramitació dels Pressupostos s’han seguit els requisits exigits per la
legislació vigent, i el Pressupost de l’organisme autònom Centre Cultural de
Felanitx l’ha proposat prèviament l’òrgan competent.

2. La tramitació i aprovació del Pressupost General s’ha de fer de conformitat
amb els articles 162 a 171 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març,
pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals; els
articles 2 a 23 del RD 500/90, de 20 d’abril, pel qual es desplega el Capítol I
del  Títol  VI  de la  Llei  39/1988; i  la  Llei  orgànica  2/2012,  de 27 d’abril,
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. 

3. De conformitat amb tot l’anterior, i amb el dictamen previ de la Comissió
Informativa d’Economia i Assumptes Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament
de Felanitx l’adopció del següent

ACORD

Primer. Aprovar  inicialment  el  Pressupost  General  d’aquest
Ajuntament per a l’any 2021 en els mateixos termes en què es redacta a
l’expedient, el resum del qual es reflecteix de la següent manera:

PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT DE FELANITX

Capítol DESPESES
1 Despeses de personal   8.408.450,00 €
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2 Béns corrents i serveis  7.981.050,00 €
3 Despeses financeres 45.000,00 €
4 Transferències corrents 1.123.000,00 €
6 Inversions reals 922.500,00 €
7 Transferències de capital 120.000,00 €

Total    18.600.000,00 €

 Capítol INGRESSOS
           1                         Imposts directes                           8.059.140,00 €
           2                         Imposts indirectes                            553.000,00 €
           3                         Taxes i altres ingressos                  4.248.000,00 €
           4                         Transferències corrents                  4.902.260,00 €
           5                         Ingressos patrimonials                      337.600,00 €
           9                         Passius financers                              500.000,00 €
                                 Total  18.600.000,00 €

PRESSUPOST DEL CENTRE CULTURAL DE FELANITX

Capítol DESPESES
2 Béns corrents i serveis                        93.400,00 €
3 Altres despeses financeres                      100,00 €
4 Transferències corrents                         6.500,00 €

                                                   Total  100.000,00 €

       Capítol          INGRESSOS
           4                         Transferències corrents                     100.000,00 €

                           Total      100.000,00 €

Segon.  Aprovar  inicialment  la  Plantilla  de  Personal  d’aquest
Ajuntament  per  a  l’any  2021  en  els  mateixos  termes  que  es  redacta  a
l’expedient i en la qual s’introdueixen les següents variacions:

Personal Funcionari
-Suprimir la plaça de subinspector en cap, subgrup A2.
-Crear una plaça de tècnic jurídic adscrit a Urbanisme, subgrup A1.
-Suprimir la plaça d’inspector (en cap), subgrup A2.
-Crear una plaça de subinspector, subgrup A2.

Personal ESDEVENIMENTual
-Canviar el percentatge de dedicació de la cap de premsa passant al
100%, amb l’adaptació corresponent de la seva retribució bruta anual.

Tercer. Aprovar les Bases d’Execució del Pressupost general 2021. 

Quart.  Exposar  aquest  acord  al  públic,  amb  l’anunci  previ  en  el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. El
Pressupost i la Plantilla de Personal es consideraran definitivament aprovats
si  durant  l'esmentat  termini  no  s'haguessin  presentat  reclamacions;  cas
contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les. 
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Cinquè. Una vegada definitivament aprovats, el Pressupost General,
resumit  per  capítols  de  cadascun  dels  pressupostos  que  l'integren,  i  la
Plantilla de Personal, seran inserits en el Butlletí Oficial de les Illes Balears.
Així mateix, se’n remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat
autònoma.

5.2 Debat

Intervé  la  Sra.  Caterina  Ramon  i  manifesta  que  els  Pressuposts  que  es
presenten  estan  elaborats  sense  tenir  en  compte  la  igualtat  entre  les
persones i sense tenir en compte el Pla d’Igualtat d’aquest Ajuntament, amb
l’incompliment del seu objectiu general. Tampoc no estableixen l’impacte que
aquest té sobre homes i dones, i revelen que aquest equip de govern no creu
en  la  igualtat.  Els  Pressuposts  no  són  neutres,  en  qüestió  de  gènere.
Elaborar-los tenint en compte la perspectiva de gènere, els faria transparents
i els faria justos. Aquest fet, juntament amb la retallada injustificada que
proposen a les polítiques d’igualtat, fa que el seu vot no pugui ser un altre
que en contra, per poc justs, poc transparents i perquè fan retrocedir les
polítiques d’¡igualtat en el nostre municipi.

Seguidament pren la paraula el Sr. Miquel Lluís Mestre i demana que en uns
dels torns la Sra. Maria Mesquida pugui intervenir. Avança que en aquest
projecte de Pressupost que es presenten, el Bloc per Felanitx s’abstendrà,
perquè consideren que és un Pressupost poc treballat. No tenen res a dir amb
la xifra global, amb la xifra d’ingressos. Entenen quina és la xifra global,
però, repeteix, es queixen que són uns pressuposts poc treballats, que fa la
sensació que no s’hi ha perdut molt de temps, amb moltes partides copiades
literalment del Pressupost anterior. No poden votar-hi en contra, ni tampoc a
favor. Per responsabilitat política i, fins i tot, si li  permeten el terme, per
responsabilitat pandèmica, s’han d’abstenir. És el Pressupost que l’equip de
govern ha presentat, estan legitimats a fer-ho i, per tant, no hi ha res a dir
en aquest sentit, però tampoc no les han cercat perquè poguessin presentar
aquelles propostes que tenien, fins al dia de la Comissió Informativa, on el
Bloc sí que va poder fer una sèrie de propostes, però a destemps, perquè,
per descomptat, ja no hi eren a temps. Per exemple, era el tema de fer un
pou nou a Felanitx, de poder optimitzar millor les partides que hi havia quant
al pou de s’Horta. Només és un exemple, no és res més que això. Pareix que,
per  elaborar  aquest  Pressupost  s’han  deixat  dur  pel  dia  a  dia  i  per  la
comoditat de la majoria que tenen. S’ha posat el focus damunt les partides
adreçades a Serveis Socials, però poca cosa més quant a l’emergència i el
drama econòmic, social i comercial que viurem a partir de 2021. A més, hi ha
una sèrie de qüestions que aquest Pressupost no recull.  Per exemple, no
recull  res  quant  al  pla  d’acció  contra  el  canvi  climàtic,  a  l’emergència
climàtica  que  va  aprovar  aquest  Ple.  L’equip  de  govern  a  la  Comissió
Informativa s’excusava amb la volatilitat d’aquest Pressupost, que no sabem
què passarà el 2021. Evidentment, no ho sabem, ni del 2021, ni del 2022,



 
Ajuntament de Felanitx

però  qualsevol  administració,  amb  aquest  document  que  avui  anam  a
aprovar, posa les bases del que creu que ha de ser la gestió municipal de
cara al 2021 i  no poden dir que no saben si és un document que serà paper
banyat. No poden començar aprovant un Pressupost que diuen que no saben
si serà paper banyat, perquè no saben com anirà la pandèmia. Creu que
totes les administracions han d’actuar amb la responsabilitat suficient perquè
els pressuposts siguin realment el full de ruta que vol seguir l’Administració el
proper exercici, amb aquells projectes que ajudin la ciutadania a millorar la
seva qualitat de vida. Si no fos així, avui tampoc no tendrien per què aprovar
un Pla Normatiu, o un calendari d’esdeveniments. És a dir, han de començar
a creure el que aproven, que tenen una cosa seriosa davant, que s’ha d’haver
treballat i que es creu amb la capacitat de gestió que tenen per treure-ho
endavant.

El batle cedeix la paraula a la Sra. Maria Mesquida.

La Sra. Maria Mesquida diu que farà dos precs i una crítica: 

Comença amb participació ciutadana i es dirigeix al Sr. Aznar. Diu que veu
que s’han mantingut els 8.000 € per a estudis i treballs tècnics, per tant, li fa
el  prec  que  encapçali  la  2ª  fase  de  l’actualització  del  Reglament  de
participació  ciutadana,  ja  que  sense  aquesta  normativa,  resultarà  molt
complicat  aplicar  de  manera  transversal  la  participació  ciutadana  dins
l’Ajuntament en temes de pressuposts i altres iniciatives. Espera que reculli
aquesta proposta i reflexioni sobre ella.

El segon prec va dirigit a la Sra. Cano, com a regidora de Política Lingüística.
Veu que també s’han mantingut els 4.500 € per diverses iniciatives i, creu
que,  en  tenir  el  certificat  de  no  duplicitat  de  competències  per  part  del
Govern, ja podria tenir una àrea pròpia. Per tant, no sap si ja es poden
extreure aquests 4.500 € de l’àrea de Participació i que compti amb una àrea
pròpia dins el Pressupost. Encoratjaria la Sra. Cano per realitzar iniciatives
que siguin profitoses per al conjunt de felanitxers i felanitxeres, i que fer
iniciatives  en  política  lingüística  no significa  continuar  l’etern  debat  de la
situació del català. Per tant, l’encoratja també a aprofitar aquesta partida
econòmica.

Finalment, en temes d’igualtat, li  ha caigut l’ànima als peus quan ha vist
aquest Pressupost,  perquè en 3 mesos, han caigut casi  6 anys de feina.
Felanitx era el segon municipi en temes d’igualtat i, com sempre, ens pegam
l’esclat de tant en tant. Veu que s’han mantingut 12.500 € d’activitats de
sensibilització, la línia A de l’IB Dona i 36.000 de personal, la línia B d’IB
Dona. Veu que s’han deixat les partides, però segons tenia entès dels darrers
mesos, quan ella era la responsable de l’àrea, i tal com va poder constatar
amb la Sra.  Cano la  setmana passada, no és segur que les subvencions
surtin per ara, sortiran el març, si surten, si la situació ho permet. Per tant,
tancaran  2021 amb una  àrea  d’Igualtat  que penja  d’un  fil  en  temes  de
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sensibilització, de personal i de marc normatiu, perquè aquestes subvencions
són per a aquestes dues finalitats, no es poden utilitzar per res pus, perquè
s’han de justificar degudament.

També  es  vol  dirigir  a  la  Sra.  Soler,  perquè  veu  que,  efectivament,  ha
complert la seva dita que pronunciava cada vegada que sentia la paraula
igualtat a la sala de Plens, «això ens costarà un pastón». I tant és així, que
veu que ha convençut l’actual equip de govern perquè no pressuposti el Pla
d’igualtat comunitari, els informes sectorials, la partida del pla de formació
pel pla intern i de la comissió de seguiment del pla intern. Explica que el pla
comunitari estava a punt per redactar-se la memòria i fer l’exposició pública
dels pressuposts, per tant, només faltava donar el sus. 

També vol anunciar que, a causa d’aquesta gestió, Felanitx perdrà la distinció
de Ciutat Igualitària,  perquè tenir redactat el pla igualitari enguany i una
sèrie d’informes sectorials, era cabdal per poder superar l’auditoria de 2021,
perquè ja farà 2 anys que teníem aquest reconeixement. És a dir, que aquest
reconeixement, de moment, desapareix, a no ser que ens en duguem una
sorpresa. Per tant, o bé la Sra. Cano no la va entendre, o ella no es va
explicar bé quan li va dir que era fonamental que l’àrea disposàs d’un marc
normatiu sobre el qual construir-hi després propostes profitoses.

Es vol tornar dirigir a la portaveu del Partit Popular i li diu que va omplir línies
de premsa quan deia que no posarien línies vermelles als projectes iniciats
per l’anterior equip de govern, però quan veu aquestes Pressuposts, li costa
molt  creure-ho.  Però és igual  de lícit  invertir  91.000 € en un PGOU que
invertir en igualtat, perquè creu que, en temes de pandèmia, de violència
masclista i d’igualtat també hi han de lluitar. Comenta que queda molt bé fer
declaracions institucionals en matèria d’igualtat i, fins i tot, recriminar a certs
partits  la  postura que tenen davant aquest  tema, però creu que,  com a
Consistori,  i  esta  d’acord  amb  la  Sra.  Ramon,  creu  que  perden  tota  la
credibilitat en aquest tema si encaren el futur amb una àrea buida.

Intervé el Sr. Francisco Duarte i manifesta que el Partit Socialista considera
que aquests Pressuposts són pòc ambiciosos i insuficients per al moment que
vivim i per poder alleugerar les conseqüències de la COVID a la ciutadania de
Felanitx. No reflecteix la realitat del moment i pareix que la pandèmia no hi
queda reflectida, ni persones a l’atur, ni negocis en fallida, ni desnonaments,
ni nins en perill d’exclusió social. El seu grup, per responsabilitat amb el seu
projecte i per solidaritat amb els milers de persones que passen dificultats,
que sobreviuen en condicions  extremes i  que contemplaran amb estupor
aquest Pressupost, no es pot mostrar satisfet. Afirma que l’equip de govern
no ha fet un Pressupost per al temps que vivim. Són les receptes de sempre.
Segueix el Sr. Duarte, i explica:

Per  començar  l’anàlisi,  recorda  que  la  Sra.  Melania  Mesquida,  a  la  part
d’ingressos, ha dit que no augmentarà la pressió fiscal, però li recorda que la
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taxa per recollida de fems pujarà 8.000 € i la d’incineració 20.000 €. 

En entrar a algunes partides en concret, el sorprèn que a la d’esports es
mantengui la de l’Associació del triatló, que són els que l’organitzen cada
any,  però  aquesta  prova  no  surt  al  calendari  d’activitats  esportives  que
aprovaran al pròxim punt de l’ordre del dia d’aquesta sessió, i voldria saber
per quin motiu. Mantenen la subvenció, però no programen la triatló, un acte
prou important i una gran campanya turística per al municipi, i sobretot per a
Portocolom. 

Com varen dir a la Junta de Portaveus, es manté la partida de 500.000 € per
a la compra del solar de l’escola, malgrat que, com va indicar el batle, el preu
del  solar  adjudicatari  eren  uns 240.000 €  aproximadament.  Per  tant,  no
acaben  d’entendre  aquest  romanent  d’uns  260.000 €,  sobretot  tenint  en
compte que la Conselleria ja va contestar sobre les apreciacions que s’havien
de fer per a la compra d’aquest solar. Tot i això, el batle els va dir que el
romanent es destinaria a la dotació de serveis i, en el mateix moment, els va
dir que estava previst que els serveis costarien uns 130.000 €, és a dir,
segueixen sobrant doblers. Al mateix temps, no inclouen cap partida per a
dotació de serveis, ni de l’hospital, ni de l’escola. La Sra. Mesquida ha dit
que, com sempre, ficaran mà al superàvit.

Recorda que el seu grup fa un mes va presentar una moció per a l’elaboració
d’uns Pressuposts  participatius  per  a  l’any 2021,  on demanaven que s’hi
destinàs  un  1%.  Entenen  que  aquesta  petició  no  ha  estat  inclosa,  però
estaria bé que l’equip de govern es plantejàs si,  al mateix temps que es
redacta el Reglament de participació ciutadana, els doblers que sobren de la
compra del solar siguin per a un procés de participació ciutadana, amb uns
pressuposts participatius i no per comprar segons quins immobles per poder
dur serveis d’associacionisme, segons els ha arribat.

Diu  que  també  els  preocupa  el  teixit  comercial,  sobretot  perquè  no  en
presenten cap tipus de pla estratègic, ni un pla específic de suport als sectors
productius, ni als sectors comercials i molt menys a l’emprenedoria, ja que
deixen la seva partida reduïda en 10.000 €.

Quant a les subvencions que l’equip de govern proposa continuar, que també
agafaran del superàvit, tal com varen dir a la Junta de portaveus, ha quedat
demostrat que, d’aquests 200.000 € que deia la Sra. Melania Mesquida  que
gairebé podrien beneficiar 2.000 comerços, empresaris o autònoms, només
se n’han presentat 25. Això vol dir que potser que aquestes ajudes no arribin
a qui han d’arribar. Seria interessant que, a l’hora de gastar tants de doblers,
300.000 € en ajudes, segons han anunciat, tenguin clar on han d’arribar i si
arriben als que més ho necessiten o als que menys ho necessiten.

També  troben  estrany  que  a  aquest  Pressupost  no  hi  hagi  cap  partida
destinada a comprar cap casa o cap solar per poder fer aparcaments urbans.
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Això també influiria positivament en el teixit comercial. Tots són coneixedors
del probema que té el centre de Felanitx per trobar aparcaments i els sorprèn
que no es prevegi. Tampoc no hi ha cap partida pressupostària per convertir
el solar del carrer de s’Aigo en aparcaments, i els sorprèn sobretot per la
subvenció que va donar el Consell a l’Ajuntament, precisament perquè aquest
solar fos convertit  en aparcament. No saben si  és a conseqüència de les
manifestacions que va fer  la  Sra.  Soler  a una plenària,  quan va dir  que
estava en contra de les accions que es fessin a aquest solar. Vol recordar que
dins aquesta subvenció hi anaven 30.000 € per arreglar voravies d’aquella
zona.

Per altra part, també pensen que manca la creació d’una partida de salut. Diu
que som al 2021 i el 2020 serà recordat com el pitjor any d’aquest segle,
perquè és l’any de la pandèmia i trobaven que era ben necessari dotar una
partida pressupostària en matèria de salut, per fer front a molts de recursos
i,  sobretot,  a  moltes  ajudes  que  es  podrien  donar,  com  també  el
desfibril·lador, que tampoc no es recull  aquest Pressupost.

Quant a Serveis Socials,  diu que està molt bé que es doti  aquesta àrea,
perquè és una de les que ha de contribuir a poder arribar a tots aquells
sectors necessitats, però diuen que seran 120.000 € en ajudes. Li agradaria
que la Sra. Soler expliqui a qui aniran destinades aquestes ajudes. A més vol
recordar que fa poc el Consell  ha signat amb l’Ajuntament de Felanitx la
concessió de prop de 360.000 € en ajudes per a Serveis Socials, des dels
Serveis  Socials  comunitaris  bàsics,  on  donen  quasi  280.000  €,  serveis
especialitzats, que són 54.000 i el conveni extra urgència Covid, que són
quasi 30.000 €. 

Diu que, si a la Sra. Maria Mesquida abans li ha caigut l’ànima als peus en
matèria d’Igualtat, a ell li va caure quan va veure el pressupost de Cultura.
Li  va parèixer que tomba tota la  feina que s’ha fet els darrers anys per
convertir Felanitx en un referent cultural. Poden comprendre el de Festes,
perquè  ens  trobam  en  un  moment  on  les  revetles,  els  foguerons,  les
verbenes ... no es poden celebrar i   segurament el model de festes al que
estavem acostumats no es podrà fer durant els pròxims anys, però el model
cultural, sí que pot seguir endavant. I tota la gent que no pot actuar a l’aire
lliure, sí que pot actuar a un centre amb un aforament reduït. Afirma que
retallar  100.000  €  en  Cultura  fa  molt  de  mal.  Diu  que  la  Sra.  Melania
Mesquida és la regidora d’Economia, però també ho és de Cultura i ho ha de
tenir molt clar. 100.000 € de retallada a Cultura fan mal a l’ànima. Demana si
el sector artístic, les empreses que fan feina per a la Cultura no tenen el
mateix dret a sentir el suport cultural, però, sobre tot, el suport institucional.
Afirma que a Cultura retallen de per tot, i només pugen una partida, la de
publicitat i al mateix temps, avui aproven la modificació de la Plantilla, on
l’encarregada  de  premsa  de  l’Ajuntament  passarà  a  tenir  una  jornada
completa. Repeteix que el sorprèn aquesta retallada de 100.000 €. Demana
si no han pensat amb els escriptors, poetes, músics, actors, actrius, artistes
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visuals  i  la  resta  de sectors  que engrandeixen la  cultura.  Demana si  no
pensen amb ells i si no pensen que aquest any no serà l’any de fer concerts,
ni l’any de fer revetles, ni de fer gires, però sí l’any de produir. Demana si
l’Ajuntament no pot produir o enregistrar el CD de la banda de música amb
els concerts que ha fet, de les corals, coproduir obres teatrals, editar llibres.
Tota aquesta gent necessita el suport de la Cultura, però, sobretot, el suport
de la Institució. Al final, parlam del nostre llegat i, retallar per aquí és no
veure més enllà que les receptes de sempre, que és ajudar als de sempre.
Obliden que els productors culturals no solament són els artistes, sinó que
darrere hi ha empreses, com editorials o empreses de sonorització que també
es guanyen la vida amb això i retallar prop de 100.000 € en Cultura diu molt
de l’estratègia que l’equip de govern vol seguir.

Pel que fa a Patrimoni, també és per reflexionar. Demana perquè no han
pensat, ja que els preocupava tant, sobretot al Pi, enguany, que es veuran
afectades,  possiblement,  la  gran  majoria  de  festes  que  no  es  podran
celebrar, invertir els doblers en l’adquisició dels terrenys afectats pel jaciment
dels Closos de Can Gaià. Era un any important per fer una «passeta» més i
quan tornin a obrir les subvencions d’ITS, poder-la recuperar i ja tenir un poc
de tasca feta. I si no, el Consell de Mallorca, que ja ho ha fet no una vegada,
sinó  vàries,  ha reservat  l’1% d’inversions en  carreteres  que se  destini  a
Cultura,  que  subvencionen  la  compra  de  terrenys  afectats  per  jaciments
arqueològics. Enguany era el moment. A part d’això, també els ha sorprès
que hagin llevat la subvenció dels Rossells. Explica que a una reunió que
varen tenir amb el batle i l’equip dels Rossells, que varen fer a la visita de
quan va acabar l’excavació d’aquest any, varen acordar amb els arqueòlegs
que l’any que ve possiblement no hi hauria excavació, però que tota la tasca
que  fa  5  anys  que  fan,  es  veuria  reflectida  en  una  publicació  i  que  es
destinassin aquests doblers, precisament, en deixar constància del que ha
estat el nostre llegat, però, sobretot, de la tasca d’investigació que han fet
aquests joves, perquè, gràcies a aquesta publicació, posteriorment es podria
reprendre  aquesta  excavació,  però  l’han  llevada  i  punt.  Com també  han
retallat la partida de restauració de valors patrimonials.

En definitiva, explica que ha agafat casos molt concrets, on es veu que no hi
ha hagut cap tipus d’estratègia, sinó que s’ha dotat únicament la partida de
Serveis Socials amb uns diners prou necessaris en aquest moment. Però que
amb les altres no s’ha fet un pla, ni una perspectiva d’on volen arribar, i tot
ho  deixen  al  superàvit.  A  cada  junta  de  portaveus,  a  cada  comissió
informativa, ha sortit la paraula superàvit. La Sra. Mesquida ha anticipat que
donarien ajudes als comerciants. També els han dit que donarien ajudes a
Serveis Socials, que el clavegueram de sa Punta també es faria d’aquí, la
pista d’atletisme, la deixalleria, arreglar carrers, la casa del Pla de sa Sínia, el
trasllat de la biblioteca de Portocolom, netejar l’abocador de ca n’Alou. I ara,
un projecte realista de l’Auditori, també del superàvit. Assegura que costa
molt d’entendre que tot, en un moment de crisi, vagi allà mateix. La pista
d’atletisme, l’auditori, són instal·lacions prou necessàries, però demana si no
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creuen que, ara mateix, n’hi ha d’altres que van molt davant de tot això. 

Per tant, torna a dir que el seu grup no es pot sentir satisfet, perquè la
trajectòria  que  havien  seguit  departaments  cabdals,  que  sí  que  tenien
estratègia del que volien per a Felanitx, en 3 mesos han quedat aturats.
Repeteix que acudeixen a les receptes de sempre, tot i que recentment han
comprovat que algunes no funcionen.

Finalitzades les intervencions, el batle n’obri un altre torn, per al·lusions.

Intervé la Sra. Catalina Soler i manifesta que el que ha fet l’oposició amb els
Pressuposts que ara debaten, ha estat dir «Ay mamá, que viene el coco». No
entén anar a la sessió plenària i no presentar cap esmena al Pressupost, on
diguin  quines  partides  donarien  de  baixa  i  quines  d’alta.  A  més,  no  pot
compartir absolutament res del que s’ha dit.  Que la Sra. Ramon li qüestioni
el tema d’Igualtat, quan ella, quan era batlessa, va ser la primera i única
batlessa que hi ha hagut a aquest poble i que va crear l’àrea d’Igualtat, i que
no llegeixi la Memòria del Pressupost, on diu clarament «Igualtat de g  ènere.  
S’eliminen les despeses derivades del Pacte d’Estat contra la violència de
gènere  (actuació  que estava  subvencionada  pel  govern  central),  però  es
mantenen les activitats de l’àrea de la dona.». Diu a la Sra. Ramon que, si
crida a Madrid, on governa, i diu a la Sra. Irene Montero, Ministra d’Igualtat
del seu mateix partit que ens mantengui la mateixa línia de subvencions per
al Pacte d’Igualtat, veurà reflectida en aquest Pressupost la partida que fins
ara teníem. Que vengui la Sra. Ramon, regidora d’Unides Podem, i retregui
que lleven la partida del Pacte d’Igualtat quan és una subvenció estatal que
no  ens  pensen  donar,  li  demostra  que  només  ve  a  fer  política,  no  sap
realment quins són aquests Pressuposts. Demana a la Sra. Maria Mesquida
que li detalli, perquè ho toca saber de memòria, partida per partida, quins
són  els  recursos  propis,  no  de  subvencions,  dels  Pressuposts  que  varen
aprovar, a la tasca d’Igualtat.

La Sra. Maria Mesquida replica que de recursos propis no en tenien, perquè
fins ara s’havien utilitzat les dues subvencions. Però ara, en el 2021, sí que
havien de tenir recursos propis per redactar el Pla Comunitari, els informes
sectorials  i  el  tema  de  la  Comissió  de  Seguiment  i  el  Pla  de  Formació
d’Igualtat del Pla intern. Això era una quantitat que havien de bestreure i
crear una partida pròpia. Però potser quan li va explicar, la Sra. Cano no la
va entendre. Assegura que ja ho sap que només tenien dues subvencions i
que l’àrea s’aguantava amb dues subvencions, però precisament, de cara al
2021, la cosa havia de canviar, havien de fer una passa més.

La Sra. Soler diu a la Sra. Maria Mesquida que veu que l’ha entesa. Per tant,
el fet que no hi hagi els doblers, no vol dir que no es faci el Pla d’Igualtat
Comunitari.

La Sra. Maria Mesquida demana com el faran.
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La Sra. Soler replica demanant com compraran solars per fer aparcaments, o
el plec de condicions per a la recollida de selectiva de voluminosos, sense
haver augmentat gens la partida. No pareix que la Sra. Mesquida vengui de
governar. Ho comprendria si tengués aquest debat amb qualsevol altre que
no hagi format part del govern, però no amb una regidora que acaba de
deixar l’àrea i que li demana que li digui què ha fet amb recursos propis a
l’àrea  d’Igualtat  i  és  zero.  Diu  que  no  deixaran  de  fer  el  Pla  d’Igualtat
Comunitari.  Afegeix  que la  Sra.  Maria  Mesquida,  com a regidora,  com a
Ajuntament,  per  celebrar  el  25  de  novembre,  dia  contra  la  violència
masclista, no va organitzar cap acte, ni un, simplement se va sumar als actes
que feia Felanitx per la Igualtat. La Sra. Cano, regidora des de feia un mes i
mig, va organitzar una gran conferència.

La Sra. Mesquida replica que va fer una gran conferència amb un contacte
previ que havia fet ella, gestionat per la tècnica d’àrea.

La Sra. Soler ho nega, i diu que ja contestarà la Sra. Cano, però el contacte
el varen fer elles dues. I que, en temes d’Igualtat, no tenen raó. I que són
polítiques que es fan i no perquè estiguin al Pressupost.

Segueix  la  Sra.  Soler  i  explica  que,  quant  al  pla  d’acció  contra  el  canvi
climàtic, té raó el Sr. Mestre que no hi ha cap partida que posi «pla contra el
canvi climàtic», però totes les polítiques que es pensen dur a terme en gestió
de residus, van encaminades a complir prerrogatives del pla contra el canvi
climàtic. Diu que no li queda més remei que haver-ho de fer així. A més, ara
ens adherirem a un altre acord més que ve de la Unió Europea, que serà un
municipi que farà sembra d’arbres. En tema de control d’aires i emissions de
CO2, també hi fan feina. Que no hi hagi la partida, no vol dir que no hi facin
feina.

La Sra. Soler diu que no entén que el Sr. Duarte li digui que enguany han de
crear una partida de salut, quan l’Ajuntament no té competències en matèria
de salut, perquè no n’ha tengudes mai i sàpiga tot el que s’ha gastat en salut
enguany, quan ell governava, perquè la situació ho ha exigit, els centres de
salut, els llocs de feina, etc. i no hi havia cap partida creada. Ho entendria si
li discutís algú que no hagi estat al govern municipal, però no el Sr. Duarte,
que ha governat fins fa tres mesos. Li retreu que no la tenia a la partida per
comprar  mampares  per  a  tots  els  centres  de  salut,  i  s’han pagat  totes.
Tampoc no en tenia per deixar material als centre de salut, i s’ha deixat, i se
seguirà fent. Que això no ha de preocupar el Sr. Duarte.

Segueix la seva intervenció i diu que aquest Pressupost és el fil conductor
que durà a un any de despeses i d’ingressos. No s’ha augmentat la recollida
de fems, ni tan sols la incineració. Diu al Sr. Duarte que, si vol, tots dos
poden fer un debat sobre la taxa d’incineració. Que el que no farà aquest
Ajuntament, baix cap pretext, serà baixar la taxa d’incineració que ha baixat
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el  Consell,  quan  ja  saben  que  la  taxa  d’incineració  del  Consell  està  a
contenciós i que el Consell de Mallorca perdrà aquest contenciós, i que el dia
que el perdi definitivament, el que li  tocarà governar haurà d’indemnitzar
l’empresa concessionària, perquè el Consell de Mallorca ha baixat una taxa
sense el consens de l’empresa concessionària.

El Sr. Duarte diu a la Sra. Soler que no vol discutir gens de fems amb ella,
perquè la política de fems amb què creu, mai no duria tot el que ella va dur
de fora, d’Europa, a Mallorca a cremar. Diu que amb això és molt distint a la
Sra.  Soler.  Per  altra part,  diu  que quan la Sra.  Soler  era Consellera,  va
anunciar  reiterades  vegades  que  l’única  manera  de  no  baixar  la  taxa
d’incineració de fems, era dur fems d’Europa. Diu que fa 5 anys que no duim
fems d’Europa i la taxa de fems només baixa, o sigui, que exemples i lliçons
de baixar i pujar imposts de residus, sobretot ella, no n’ha de donar, perquè
ja s’ha equivocat vàries vegades.

La Sra. Soler replica al Sr. Duarte que ella, de la taxa de fems, en pot donar
cara i mostrar-ho, però de la gestió de Cultura del Sr. Duarte, podria ser que
n’haguessin de fer un ple extraordinari,  de compromisos adquirits del  Sr.
Duarte, que després no troben les factures ben justificades.

El Sr. Duarte diu que ha estat un any sense tècnic i els dos tècnics municipals
han estat  d’acord  que les  coses  es  fessin  així.  Les  factures  se  signaven
d’aquesta manera. Si la Sra. Soler té algun problema, que parli amb les dues
àrees corresponents. Recorda que l’àrea de Cultura ha estat un any sense
tècnic.

La Sra. Soler recomana al  Sr.  Duarte que demani al  Sr.  Mestre o a ella
mateixa si  l’àrea de Medi Ambient en té cap de tècnic assignat.  No n’ha
tengut cap mai i els temes han sortit. Ja basta de victimisme a aquesta Casa.

El Sr. Duarte replica que l’única que crida és la Sra. Soler i que tant de bo
tanta preocupació per la Cultura l’haguessin tenguda sempre, perquè l’únic
que  hi  ha  hagut  sempre,  ha  estat  la  preocupació  per  baixar  el  seu
Pressupost, i això ho poden comprovar amb els números, que són ben clars.

La Sra. Soler diu que la gran diferència entre ella i el Sr. Duarte, és que el Sr.
Duarte només fa cultura per als seus votants i per als qui considera que són
bons en Cultura, i ella i el seu grup en fan per a tothom, li agradi o no li
agradi, i el temps li donarà o li llevarà la raó. La gran diferència també és que
ell,  essent  regidor  de  Cultura,  va  treure  menys  vots  que ella,  del  Partit
Popular.  Assegura que si  el  Sr.  Duarte  hagués estat  tan  bon regidor  de
Cultura, a dia d’avui seria el batle, i no ho serà. Si hagués estat tan bon
regidor de Cultura i hagués fet Cultura per a tothom, els ciutadans li haurien
aprovat aquesta gestió,  i  no li  varen aprovar.  El  Partit  Popular,  estant a
l’oposició, té molt més vots que el Sr. Duarte essent aquest gran regidor de
Cultura.
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La Sra. Ramon prega al batle que demani a la Sra. Soler que es relaxi i no
insulti la gent, perquè és vergonyós utilitzar aquests termes.

La Sra. Soler replica a la Sra. Ramon que a ella l’han atacatla i li han tret
temes de quan era consellera. Si la Sra. Ramon només sent una part, és el
seu problema. Repeteix que parlaven de la taxa d’incineració i li han retret de
quan era consellera, i ara fa 8 anys que ja no ho és. 

Intervé  seguidament  el  Sr.  Juan  Aznar  i  diu  que  farà  unes  breus
puntualitzacions. Al Sr. Mestre, que ha parlat un poc de l’aigua, li diu que,
com bé sap, ja que va dur l’àrea, hi ha molta feina que fer. Probablement no
es va explicar bé el dia de la Comissió Informativa, i hi ha hagut un poc de
confusió. Hi ha tanta feina que fer, que potser el full de ruta està una mica
per traçar. Hi ha tantes inversions a fer, que s’han d’anar prioritzant i per
això  es  va  fer  un  full  de  ruta  per  als  pròxims  anys  en  el  municipi.  La
puntualització és que la partida pressupostària que surt com a Pou de sa
Lleona, és un projecte que potser es podria dur a terme en una fase, però
està dividit en dues fases. La primera, era la connexió d’aquest pou, que ja
està  fet,  amb  la  instal·lació  municipal  que  hi  ha  just  devora,  al  camp
municipal de sa Lleona. Per això hi ha 50.000 € a la partida pressupostària,
perquè el pressupost total d’aquest projecte són 46.389,25 €. El Sr. Mestre
va  dir  que  aquesta  partida  era  insuficient  i,  evidentment,  si  s’ha  de
desenvolupar tot el projecte en conjunt, ho és. Però el Sr. Mestre estarà
d’acord que el problema d’aigua a s’Horta és un, però el tenim a altres llocs
del municipi i, probablement, s’haurà de dur a terme el projecte a la resta de
nuclis de població. Per tant, la intenció és fer la primera fase i, per fer la
segona fase, considera que abans de seguir amb aquest projecte i acabar-ho,
una passa a fer és tenir converses amb l’actual gestor d’aigua de s’Horta i
veure de quina manera després s’ha de gestionar aquesta connexió i si es pot
dur a terme la segona fase. En definitiva, en tema d’aigua, pot ser que el seu
full de ruta variï quant a les passes a seguir, però creu que la finalitat està
clara en aquest programa d’autocontrol que es va fer, sobretot en el nucli de
Felanitx. Creu que serà la mateixa que va seguir el Sr. Mestre, probablement
canviarà la manera de produir les passes, però tenen clar que s’hi ha de fer
molta feina i la faran una darrere l’altra.

Segueix el Sr. Aznar i explica que, pel que fa al Reglament de participació
ciutadana, agafa el prec de la Sra. Maria Mesquida. Diu que ja s’ha posat en
contacte amb la persona que redacta aquest Reglament. Si tot hagués anat
d’una altra manera i no hi hagués hagut el problema de la pandèmia, i amb
la  cronologia  que  hi  havia  prevista  del  Reglament,  molt  probablement
l’hagués  pogut  aprovar  la  Sra.  Mesquida.  Però  amb  el  problema  de  la
pandèmia,  han  hagut  de  posposar  reunions,  és  un  tema  de  participació
ciutadana, que, a dia d’avui, es fa complicada. Una vegada posat en contacte
amb la  persona que redacta  el  Reglament,  han decidit  que  les  properes
passes,  que  són  tallers  de  participació  polítics  i  de  caire  ciutadà,  que
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esperaran uns mesos per veure si els poden desenvolupar amb normalitat. 
El Sr. Aznar explica que, quant a la intervenció del portaveu del PSIB-PSOE,
està contentíssim que ara li preocupi el Triatló Internacional de Portocolom,
és una gran notícia, creu que és la notícia d’aquesta plenària. Al portaveu del
PSIB-PSOE, ara que no governa, li preocupa el Triatló, perquè l’any passat
tot eren traves a la celebració d’aquest Triatló Internacional. Com que veu
que li  preocupa,  li  diu  que,  efectivament,  el  Triatló  no  surt  al  calendari,
perquè a aquest calendari només hi surten les proves que es disputen en el
nostre terme municipal. Les que van per diversos termes, i el Triatló passa
pel  de Felanitx  i  pel  de Manacor,  es posen a un altre  calendari,  que ve
directament del Consell que, si el Sr. Duarte hagués volgut fer un poquet de
feina, ara que té temps, i s’hagués mirat tota la documentació, hauria vist
que un dels documents que surt a aquest punt és el calendari de proves
esportives del Consell, on surt que, si tot va bé, el Triatló se celebrarà el dia
11 d’abril de 2021. Diu que, simplement, era fer un poc de feina, però clar, el
Sr. Duarte ha vist que a aquest calendari no hi sortia el Triatló, i ha vist
l’oportunitat de pegar un toc al Sr. Aznar, perquè ara el Sr. Duarte aprofitarà
qualsevol cosa. Li recomana, però, que faci un poc de feina i així, almanco,
els tocs estaran un poc desenvolupats. 

Seguidament, la Sra. Marta Cano agraeix les intervencions de la Sra. Ramon i
de la Sra. Maria Mesquida. Vol dir a la Sra. Ramon que, com ha explicat la
Sra. Soler, aquest any no ens concedeixen la subvenció, però que no passi
pena, perquè qualsevol subvenció que surti d’Igualtat de qualsevol institució
pública, ferà tota la feina possible per tal que ens la concedeixin.

La Sra. Cano explica que, quant a la intervenció de la Sra. Maria Mesquida, la
veritat és que està molt sorpresa, perquè en dos mesos li demana tot el que
ella no ha estat capaç d’executar. Afirma que la va entendre perfectament i
està molt contenta del traspàs que varen fer ambdues en relació a l’àrea
d’Igualtat. Però creu que la Sra. Mesquida ha subestimat la feina que ella pot
arribar a fer en aquesta àrea. Diu que ja ha xerrat amb l’associació Forgender
i li han dit que s’ampliaran els marges pel tema de la COVID, que l’auditoria,
possiblement, no s’executi dins 2021, que segurament els deixin fins el 2022
per fer els  plans municipals  d’igualtat.  Diu que està tan preocupada pels
temes d’Igualtat que, si pot, amb la tècnica faran tot el que podran des de
l’Ajuntament, amb els seus instruments, però no s’externalitzarà, com va fer
la Sra. Mesquida amb el Reglament que varen aprovar fa un mes. Repeteix a
la Sra. Mesquida que la va entendre perfectament, que li deixi temps, que
està molt preocupada perquè aquest pla municipal surti endavant. Si no hi ha
crèdit, en generaran. Suposa que l’interventor hi estarà d’acord i faran tot el
possible perquè hi hagi doblers per realitzar aquest pla municipal.

En relació amb la conferència, la Sra. Cano diu que no sap quin contacte
tenia  la  Sra.  Maria  Mesquida,  però  quan  varen  parlar  juntes  per  fer  el
traspàs, li hauria pogut dir que la tenia en ment. Assegura que no ha rebut
res de la Sra. Mesquida en relació a la conferència, el contacte el va obtenir
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de la Sra. Soler. Que la conferenciant tampoc no li va dir que havia tengut un
contacte previ amb la Sra. Mesquida. Afirma que mentidera no ho és. Diu a la
Sra. Mesquida que no passi pena, que segurament tendran fins al 2022 per al
pla i si té qualque dubte o pregunta sobre el tema, li contestarà encantada. I
a més de plans, vol fer actes. La igualtat no s’aconsegueix només damunt
papers, sinó duent a terme activitats, cosa que, durant la legislatura de la
Sra. Mesquida, van brillar per la seva absència.

La  Sra.  Maria  Mesquida,  per  al·lusions,  diu  que  el  Reglament  no  s’ha
externalitzat, l’ha redactat la tècnica, per tant, aquí la Sra. Cano ja falla.
Quant al contacte de la conferència, no va dir res, ni la conferenciant no
degué dir res, perquè va ser un contacte molt breu i molt incipient. Diu que
després no va tornar a insistir i per això no va dir res a la Sra. Cano. També
assegura que mentidera tampoc no ho és.

A continuació, el batle dóna la paraula a la Sra. Ramon, la qual manifesta que
la Sra. Soler no ha entès res de la seva intervenció. Diu que en cap moment
no ha parlat d’una determinada partida pressupostària, sinó del Pressupost
en general, que es pot fer i s’ha de fer amb perspectiva de gènere, totes les
partides en general, ni una ni l’altra. Per altra part, voldria que el batle o el
secretari recordassin d’una vegada a la Sra. Cano, regidora d’Igualtat, quin
és el tractament dels regidors i les regidores d’aquesta Casa. Li pareix una
falta de respecte constant dels regidors i regidores del PP, Sres. Soler i Cano,
cap als regidors d’aquesta Casa.

La Sra. Soler,  per al·lusions,  demana a la  Sra. Ramon que n’hi  ensenyi,
perquè no  sap  fer  un  Pressupost  que a  les  partides  pressupostàries  s’hi
reflecteixi la igualtat de gènere, que s’asseguin i li expliqui que els números
tenen igualtat de gènere. Però si li explica, probablement en pugui aprendre.
Diu que li sap greu que la Sra. Ramon només vegi la falta de respecte del PP
cap a l’oposició, perquè quan parla el Sr. Duarte no se n’adona. Diu que
parlaven de la taxa d’incineració de fems i el Sr. Duarte ha parlat de la de fa
8 anys al Consell. Assegura que ella no ha interromput, els únics que, fins
avui,  han  interromput  els  membres  de  l’equip  de  govern  quan  han
intervengut,  han estat els regidors de l’oposició. En aquesta plenària, els
únics que han interromput, cada vegada, han estat els regidors de l’oposició i
els membres de l’equip de govern s’han hagut d’aturar, però no passa res,
així i tot, se seguiran esforçant.

Pren la paraula el Sr. Duarte, i manifesta que li agradaria sentir la paraula de
la Sra. Melania Mesquida sobre cultura, patrimoni, però, sobretot, ella és la
regidora d’Economia i potser ella podria explicar un poc millor tots els temes
que debaten. Diu que li costa dir el nom del Sr. que recentment ha adquirit
una  condició  que  d’aquí  un  poc  debatran,  però  quedarà  amb  aquesta
condició, sense anomenar-ho.

El batle replica que la condició que s’ha d’usar és Sr. Aznar, i ara sí que és ell
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qui ha interromput, per la falta de respecte de no saber què nom un regidor
d’aquesta Corporació.

El Sr. Duarte diu que el batle no l’ha deixat acabar d’intervenir. Quant a les
faltes de respecte, recorda a la Sra. Soler que a la darrera plenària, li va dir
que ella havia arribat al més alt en política i que ell mai no arribaria on ella
ha arribat. Si això no és una falta de respecte, creu que ho han de mirar. En
relació a la manifestació del Sr. Aznar de la seva poca preocupació pe la
triatló, li diu que pot fer demagògia amb aquest tema, però sap que està ben
equivocat. La seva preocupació no era per la triatló, era per una fira que fa
més de 400 anys que se celebra i el Sr. Aznar va organitzar l’esdeveniment
sense pensar que coincidia el mateix dia, simplement era això. Insisteix que li
agradaria molt que la Sra. Mesquida pogués explicar la part de Cultura, que
és un dels temes que més saquejats s’ha vist a aquest Pressupost.

La Sra. Melania Mesquida assevera que, pel que veu, aquí tenen el salvador
de la Cultura. Explica que el Pressupost de Cultura ha baixat un 19-20%.
Tots s’han hagut d’estrènyer un poc el cinturó. Les partides més importants,
com  actuacions,  mostres  de  teatre,  concerts,  activitats  culturals,  s’han
rebaixat, però no tant com diu el Sr. Duarte. S’ha rebaixat més el tema de
publicitat, d’edició de llibres, que se seguiran fent. Repeteix que s’han hagut
d’estrènyer el cinturó un 20%, i han llevat 50.000 € de l’auditori, perquè
posarà mà al  romanent.  Han  baixat  31.000  €  del  Pressupost  del  Centre
Cultural, però de material d’informàtica, material d’oficina, manteniment de
maquinària, perquè el Sr. Duarte aquest any ha fet molta inversió a la Casa
de Cultura i a l’auditori. Per tant, cada any no s’ha de fer el mateix. Quant al
pressupost de patrimoni, encara espera el milió i mig que el Consell ens havia
de donar i que no ens donarà. Va tenir una reunió amb els Amics dels Closos,
amb  l’equip  tècnic  dels  Closos,  i  li  varen  demanar  que,  per  favor,  la
subvenció dels Rossells es convertís en un projecte, a 3 anys, de redacció
d’unes rutes arqueològiques, que duran a terme amb Patrimoni i Turisme. Pel
que fa a estudis i redacció de projectes, la partida ha augmentat uns 5.000 €,
que és com varen quedar amb els Amics dels Closos.

El Sr. Duarte diu a la Sra. Mesquida que el batle va ser present a aquesta
reunió, i potser la podrà informar millor, si ell no ha estat suficientment clar,
però la intenció del projecte Rossells era que tot el treball que s’havia fet es
reflectís en una publicació amb dotació pressupostària de 2021, per tal que
fos presentada durant les festes de Sant Nicolau, el setembre. D’això és de
l’únic que té constància i, de fet, li  han confirmat que va ser així, que la
intenció era aquesta. Per això el sorprèn que ells mateixos li  demanassin
extingir aquesta partida.

La Sra. Mesquida diu que potser hagin tengut reunions paral·leles i el que la
ofèn és que el Sr. Duarte, en qüestions de cultura, la tracti com a una nina
petita,  però  encara no la  coneix.  Li  recomana que,  abans de criticar  les
persones, procuri ser un poc més empàtic.
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El Sr. Duarte diu que, si la Sra. Mesquida s’ho ha pres com una amenaça,
s’ho ha de fer mirar, perquè ell només parlava de patrimoni. De cultura no ha
de donar lliçons a ningú, que cadascú n’aprengui.

Seguidament,  intervé  la  Sra.  Vidal.  Voldria  que li  aclarissin  els  següents
punts:

1. A l’apartat de seguretat i d’ordre públic, ha vist que hi ha una partida de
40.000 € per a l’adquisició d’un vehicle policial i li agradaria saber a què fa
referència aquesta partida i quina és la finalitat.
2. A l’apartat d’urbanisme, a l’apartat d’altres retribucions, hi ha 137.948 € i
voldria saber el motiu de l’increment d’aquesta partida, ja que el 2020 eren
75.327 €, i no sap molt bé què engloba.
3. En el tema de platges, hi ha 8.000 € d’estudis i treballs tècnics. No entén
molt bé aquesta partida, ja que la concessió de les platges està donada i, en
principi, es mantindrà fins d’aquí a 3 o 4 anys i creu que no hi ha necessitat
de repetir la mateixa partida, tenint en compte que es va fer l’any 2020 i tal
vegada aquests 8.000 € podrien destinar-se a la compra de mascaretes per a
la gent que ara mateix està en situació crítica i que, canviar-se la mascareta
cada 4 hores, no està dins el seu abast.
4. En tema de jardins, li agradaria que li expliquin la partida del lloguer del
solar de s’Horta, on s’han tornat a destinar 2.000 €, perquè té entès que no
hi ha un contracte fet, i que l’any passat, els 2.000 € no es varen pagar, per
tant, tornen estar pressupostats. Demana si la intenció és pagar-los, i a què
es destinaran aquests 2.000 € si, finalment, no es tornen a pagar.
5. En tema de parcs, hi ha una reforma de l’edifici municipal del Parc de
60.000 €, que s’ha pressupostat igual que el 2020 i li agradaria saber què es
pot fer amb aquests 60.000 €, si no es destinen al parc, ja que, tenint en
compte  la  situació  que viurem el  2021,  no té  clar  que es  puguin  fer  la
quantitat de festes que s’han fet el 2020. Per tant, pot ser aquesta reforma
del Parc Municipal, no és urgent o necessària per al 2021. Diu que a l’escola
tenen  molts  alumnes  i  varis  positius  i  per  ventura  aquests  60.000  €  es
podrien invertir en fer una compra de mascaretes per a tots els alumnes del
municipi. És cert que és una despesa molt alta, que han baixat i que a l’últim
Ple varen tenir un debat amb la Sra. Soler sobre una moció que va presentar,
però per ventura es podria fer un pensament.
6.  En  tema d’acció  social,  hi  ha una partida  d'inclusió  socioeducativa  de
60.000 € i voldria saber a què va dedicada aquesta partida, perquè l’any
passat no hi era i és nova.
7. En tema de comerç, a la part de subvencions i emprenedors, hi ha una
partida de 20.000 € i l’any passat era de 40.000 €. No entén molt bé la
baixada de 20.000 €, tenint en compte que la situació del comerç és molt
crítica i potser aquesta baixada no és positiva, ja que creu que es tracta de
fomentar  els  nous  emprenedors,  perquè  puguin  evolucionar  i  crear  nou
comerç.
8.  A promoció i  informació turística,  en el  projecte  Turisme SITEX hi  ha



 
Ajuntament de Felanitx

pressupostats 2.500 € i l’any passat 4.700. Demana que li expliquin a què ve
aquesta baixada i un poquet el projecte.

El batle explica que, respecte a la pregunta 1, el parc mòbil de la Policia Local
està bastant envellit, i és una partida per adquirir un vehicle per a la Policia.
És una partida important, perquè l’adequació dels vehicles als estandarts de
la Policia Local incrementa bastant el cost.
Quant a la 2., d’urbanisme, explica que el capítol 1 d’Urbanisme augmenta de
forma important. Dins les places que es creen, n’hi ha una de tècnic jurídic
adscrit a Urbanisme, el programa d’arquitecte de 3 anys i cobrir 3 mesos la
plaça d’enginyer, mentre es jubila l’actual titular, per tal de poder tenir un
trasllat de gestió en activitats. A més, s’ha incrementat en una plaça de mig
any d’administratiu, que agafarà part del 2020 i part del 2021 i cobrir la plaça
de baixa per llarga durada del zelador.
Quant a la 3., per tema de platges, diu que, sincerament, li agradaria que
d’aquí  a  final  d’any  aquesta  partida  no  fos  necessària,  però,  ateses  les
circumstàncies, l’any passat es varen haver de fer estudis per impacte, etc.,
davant  la  situació  que  vàrem  tenir.  En  principi  per  prudència,  i  també
recordar  que hi  ha un cost  per  al  seguiment  del  contracte,  que aquesta
partida cobreix.
Quant a la  4.,  el  solar  de s’Horta,  efectivament,  està  pressupostat,  però
encara no està resolt. És una partida petita i varen considerar que es podia
deixar.
Quant a la 5, Parc Municipal, explica que aquesta partida va enllaçada amb
una altra pressupostada a la part d’ingressos. Ve a conseqüència d’un acord
sobre les deficiències de l’edifici del Parc Municipal i no s’executarà, en tot
cas, per decisió política, sinó perquè hagi entrat aquest ingrés de 60.000 € en
esmenar-les. Per tant, hauran d’assumir aquests 60.000 €.
La 6., d’acció social, la contestarà després la Sra. Cano.
La 7., d’emprenedors, és cert que aquesta partida s’ha vist afectada. Creu
que la Sra. Melania Mesquida, a contra voluntat d’alguns dels que escolten,
ha intentat explicar que en aquest Pressupost no ha estat voluntat de cap
dels que han analitzat les seves àrees, haver de reduir partides. Esperen que
aquesta partida de 500.000 € que es destinarà a l’impuls econòmic, pugui
dur línies clares en què els emprenedors no es vegin perjudicats per aquesta
mancança.
Quant a la 8., del projecte SITEX, és cert que enguany s’ha dotat amb menys
partida, perquè, simplement, se certificaran menys llocs. L’any passat varen
certificar més espai. 

La  Sra.  Cano,  en relació  a la  pregunta 6.,  sobre inclusió  socioeducativa,
explica que aquest és un projecte que va iniciar la Sra. Isabel Montero. Es
veu que sí  que confia en ella,  no com altres àrees, per desenvolupar les
tasques  que  li  pertoquen.  Es  tracta  d’un  pla  d'inclusió  de  les  famílies
immigrants.  La  finalitat  és  afavorir  tant  l’educació,  com la  inclusió  social
d’aquestes  famílies  i  també  assolir  un  empoderament  de  les  dones
immigrants.  El  que  pretenen  és,  en  primer  lloc,  fomentar  la  difusió  de
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coneixements, de competències, promoure la cultura local, l’ensenyament de
les  llengües  oficials,  tant  el  català  com el  castellà,  i  es  divideix  en  tres
branques, una és donar suport a l’alumnat que no està escolaritzat en el
primer  cicle  d’infantil,  ajudar-los  a  realitzar  aquesta  preescolarització,
detectar si són alumnes amb NS, si no tenen coneixements de les llengües
oficials, si tenen qualque problema o deficiència que no s’ha pogut detectar
perquè prèviament no han estat  escolaritzats.  També es tracta  de donar
suport a les dones immigrants, mitjançant tallers, per assolir coneixements
sobre les dues llengües, tallers de rutines i hàbits, i la darrera branca que
executarien  seria  donar  suport  o  classes  de  suport  als  alumnes  que
provenguin de famílies amb rendes més baixes. És un projecte que també
han demanat molt les escoles, perquè la immigració és una realitat i, per
tant,  el  que hem d’intentar  és assolir  la màxima convivència i  de l’única
manera  que  es  pot  fer  des  de  l’Ajuntament  és  donar  aquest  servei.
Bàsicament, és això, un projecte que es fa conjuntament amb les escoles,
que també hi estan molt interessades.

Intervé seguidament  el  Sr.  Rafel  Rubio  que,  quant  al  que s’ha dit  de la
reducció de la subvenció del comerç, vol aclarir que no és tant en si una
partida  per  promocionar  el  comerç,  sinó  una partida  que hi  havia  per  a
ajudes a lloguers de locals. Fins i tot vol entendre que devia ser continuista
amb aquell model de projecte que es va dur abans, d’una borsa de locals, per
tal que els emprenedors poguessin muntar, que realment no va funcionar,
perquè cap d’ells no va arribar ni a un mínim d’un any, un temps raonable
per poder ser viable el projecte. Aleshores, han cregut en crear una altra
línia, que, malgrat que el Sr. Duarte digui que troba a faltar un pla estratègic
del comerç i del món empresarial o de l’emprenedoria, sí  que hi ha un pla
d’estímul al consum i a l’economia local. Han vist que tenir una borsa de
locals no és suficientment engrescador com a ajuda als emprenedors que
tenen  necessitat  de  posar  un  projecte  en  marxa,  perquè  en  aquests
moments, malauradament, no n’hi ha. Per això ha estat la reducció d’aquesta
partida en concret.

El  batle  pren  la  paraula  i  manifesta  que  hi  ha  intervencions  que els  ha
d’agrair. Ha d’agrair la de la Sra. Ramon perquè, tot i no compartir en cap
moment  quan les  discussions  a  aquesta  Sala  surten  de  punt,  però  sí  el
plantejament inicial, perquè és un plantejament polític d’una inquietud que
transmet  i  respecta.  També  ha  d’agrair  la  intervenció  del  portaveu  Sr.
Mestre, perquè una abstenció a un Pressupost és d’agrair, perquè posa un
punt de seny a la responsabilitat que, a vegades, les coses no es fan amb
fues i grapades. Vol agrair a la Sra. Vidal, perquè, amb responsabilitat, ha
demanat per punts, que tal vegada, no havien quedat prou clars. Si pogués,
també agrairia al Sr. Duarte la seva intervenció com a portaveu. Diu també,
perquè no és d’agrair. Diu que ha pensat com havia de fer una rèplica a la
seva intervenció i, sense voler faltar el respecte als moixos, el Sr. Duarte ha
fet el que fan els moixos, que, quan no poden pus, escupen una bolla de pel,
perquè, així com anava xerrant, anava autocontestant la lectura que ell ha



 
Ajuntament de Felanitx

fet d’aquest Pressupost. El que li sap greu és que el Sr. Duarte no hagi pogut
viure una etapa immediatament posterior a la que va haver de viure en
redactar els Pressuposts de l’any passat, i haver-se adonat que, en aquest
Pressupost, els capritxos, les banderes polítiques, les intencions de salvar el
món amb les nostres idees, varen haver de quedar dins la sala que hi ha
abans d’entrar a la sala de Plens, varen haver de quedar defora. Quant a
intenció  política,  aquest  Pressupost  està  ajustat  pràcticament  al  màxim,
començant amb una època diferent, que és una costa avall. Començant amb
una  situació  que  ha  de  tenir  a  veure  que  els  ciutadans  de  Felanitx  ho
passaran  bastant  malament,  siguin  artistes,  siguin  pagesos,  siguin
constructors, siguin funcionaris, siguin del perfil que siguin. És un Pressupost
en què, sense deixar de creure en la cultura, haurà de fer cultura d’una altra
manera. Quan varen entrar, que va ser a la mateixa generació, el portaveu
de l’oposició d’aquell moment els va repetir moltes vegades: «Vosaltres estau
avesats a fer Pressuposts amb doblers». Aquest Pressupost d’enguany, per
desgràcia de tots, és el primer Pressupost que comença amb un altre cicle.
Comença amb un cicle on la implicació i la responsabilitat de cada regidor per
treure les seves àrees endavant amb menys assignació, serà molt necessari, i
això no es podrà traduir  en no creure en la  cultura, en no creure en el
comerç, en no creure en el turisme, en no creure en res. Això s’haurà de
traduir en haver de fer feina d’una altra manera i amb molts menys doblers.
Diu que li és igual si no hi ha partida de sanitat. No creu que hi hagi cap
membre d’aquesta Sala, i són desset, que tengui nassos a posar-se en contra
de dur a terme totes i quantes actuacions sanitàries siguin necessàries per
treure la cosa endavant.

Segueix el batle i  diu que el plantejament del superàvit,  evidentment, és
executar els projectes, perquè quedi clar que la inversió econòmica en el
municipi és un full  de ruta, no és una recepta antiga, és una posada en
funcionament d’una quantitat de doblers significativa. Si no, com fa tantes
vegades, que el Sr. Duarte es remeti a les mesures que fa el Consell de
Mallorca.  Estaran  pendents  que  els  projectes,  importants  per  a  aquest
Ajuntament,   però  no  importants  perquè  vénguin  ni  d’un  pacte,  ni  d’un
continuisme,  ni  d’una  herència,  ni  d’una  inèrcia,  ni  d’una  dinàmica,  sinó
importants  perquè  es  varen  posar  damunt  el  full  de  ruta,  perquè  són
necessaris. Posaran el màxim al tema de la licitació de la neteja, hi posaran
l’impuls  econòmic  al  nivell  que  faci  falta,  perquè  hauran  d’impulsar
econòmicament tant al  que té un obrer, com al que en té cinquanta-un.
Seguiran  vetllant  perquè  treguem  amb  la  millor  nota  possible  aquesta
situació, aquest desastre que ens ha tocat viure. Aquesta és el full de ruta
d’aquest Pressupost i d’aquest equip de govern. És igual si elegeixen no ser
companys  en  aquest  camí.  A  la  reunió  on  varen  donar  el  Pressupost  a
l’oposició, a l’equip de govern li va quedar clar. Avui per avui els han criticat
que no han tengut en compte la cultura, però diu al Sr. Duarte que avui ha
tengut el seu dia. Avui pot criticar les actuacions d’aquest equip de govern i,
concretament, de la regidora de Cultura per la gestió que ha de fer durant el
2021. Però hi ha una dita molt vella «En haver acabat, comptarem». Ella té
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365 dies per fer-hi  feina i  el  Sr.  Duarte 1 per creure que amb això,  ho
salvaria tot.
 
5.3 Votació

Un cop finalitzades les intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per 9
vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor
no adscrit), 4 vots en contra (3 del Partit Socialista de les Illes Balears i 1
d’Unides Podem) i 4 abstencions (3 del Bloc per Felanitx-APIBi 1 de Vox),
s’acorda:

Primer. Aprovar  inicialment  el  Pressupost  General  d’aquest
Ajuntament per a l’any 2021 en els mateixos termes en que es redacta a
l’expedient, el resum del qual es reflecteix de la següent manera:

PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT DE FELANITX

Capítol DESPESES
1 Despeses de personal   8.408.450,00 €
2 Béns corrents i serveis  7.981.050,00 €
3 Despeses financeres 45.000,00 €
4 Transferències corrents 1.123.000,00 €
6 Inversions reals 922.500,00 €
7 Transferències de capital 120.000,00 €

Total    18.600.000,00 €

 Capítol INGRESSOS
           1                         Imposts directes                           8.059.140,00 €
           2                         Imposts indirectes                            553.000,00 €
           3                         Taxes i altres ingressos                  4.248.000,00 €
           4                         Transferències corrents                  4.902.260,00 €
           5                         Ingressos patrimonials                      337.600,00 €
           9                         Passius financers                              500.000,00 €
                                 Total  18.600.000,00 €

PRESSUPOST DEL CENTRE CULTURAL DE FELANITX

Capítol DESPESES
2 Béns corrents i serveis                        93.400,00 €
3 Altres despeses financeres                      100,00 €
4 Transferències corrents                         6.500,00 €

                                                   Total  100.000,00 €

       Capítol          INGRESSOS
           4                         Transferències corrents                     100.000,00 €

                           Total      100.000,00 €

Segon.  Aprovar  inicialment  la  Plantilla  de  Personal  d’aquest
Ajuntament  per  a  l’any  2021  en  els  mateixos  termes  que  es  redacta  a
l’expedient i en la qual s’introdueixen les següents variacions:
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Personal Funcionari
-Suprimir la plaça de subinspector en cap, subgrup A2.
-Crear una plaça de tècnic jurídic adscrit a Urbanisme, subgrup A1.
-Suprimir la plaça d’inspector (en cap), subgrup A2.
-Crear una plaça de subinspector, subgrup A2.

Personal ESDEVENIMENTual
-Canviar el percentatge de dedicació de la cap de premsa passant al
100%, amb l’adaptació corresponent de la seva retribució bruta anual.

Tercer. Aprovar les Bases d’Execució del Pressupost general 2021. 

Quart.  Exposar  aquest  acord  al  públic,  amb  l’anunci  previ  en  el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. El
Pressupost i la Plantilla de Personal es consideraran definitivament aprovats
si  durant  l'esmentat  termini  no  s'haguessin  presentat  reclamacions;  cas
contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

Cinquè. Una vegada definitivament aprovats, el Pressupost General,
resumit  per  capítols  de  cadascun  dels  pressupostos  que  l'integren,  i  la
Plantilla de Personal, seran inserits en el Butlletí Oficial de les Illes Balears.
Així mateix, se’n remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat
autònoma.

6.-  EXPEDIENT  2124/2020.  APROVACIÓ  DEL  CALENDARI
D’ACTIVITATS NO PERMANENTS DE RECORREGUT DINS EL TERME
MUNICIPAL DE FELANITX PER A L’ANY 2021

6.1 Proposta d’aprovació del calendari d’activitats no permanents de
recorregut dins el terme municipal de Felanitx per a l’any 2021

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat, d’aprovació del calendari d’activitats no permanents de recorregut
dins el terme municipal de Felanitx per a l’any 2021, prèviament dictaminada
per la Comissió Municipal Informativa d’Hisenda i Assumptes Generals del dia
14 de desembre de 2020, que seguidament es transcriu:

«Antecedents  de fet

1.-  El  3  de  juliol  de  2019  va  entrar  en  vigor  el  Reglament  de
desenvolupament, en matèria d’activitats no permanents de recorregut a
l’àmbit de l’illa de Mallorca, de la Llei 7/2013, de 26 de novembre, de règim
jurídic  d’instal·lació,  accés  i  exercici  d’activitats  a  les  Illes  Balears.  (en
endavant: el Reglament) (BOIB núm. 87, de dia 2/07/2019).
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2.- A data 20 de novembre de 2020 el Servei d'Activitats del Consell de
Mallorca  va  remetre  a  l’Ajuntament  de  Felanitx  les  actuacions  que  han
d’assumir els ajuntaments en relació a l’aprovació del calendari municipal de
proves esportives per al 2021.

3. Atesa la previsió de realitzar les següents activitats no permanents de
recorregut dins el terme municipal de Felanitx:

Activitat Data

Cursa Son Proenç 16 i 17-01-2021

MTB Castell de Santueri 06-02-2021

Cursa per muntanya Felanitx Extrem, 01-04-2021

Duatló Portocolom 10-04-2021

Cursa Popular S’Horta 08-05-2021

Anada de s’Horta a Cala sa Nau 09-05-2021

Milla Urbana de Portocolom 25-07-2021

Anada amb carro de Felanitx-Cala Marçal 07-08-2021

Triatló Popular 01-08-2021

Cursa Popular Sant Agustí 20-08-2021

Duatló infantil Parc Municipal 14-11-2021

Trail Solidària 12-12-2021

Duatló Cross Son Negre 19-12-2021

Cursa San Silvestre concarrina 31-12-2021

Fonaments de dret

Primer.-  L’article 5 del Reglament determina que els ajuntaments són els
competents  per  intervenir  administrativament  sobre  les  activitats  no
permanents de recorregut quan es desenvolupen íntegrament dins els seus
termes municipals respectius.

Segon.- L’article 8 del Reglament regula que l’autorització de les activitats
té,  com  a  norma  general,  caràcter  discrecional,  ha  d’estar  motivada
conforme  els  informes  que  s’emetin,  i  l’atorgament  o  denegació  de
l’autorització  s’ha de basar  en la  valoració  de l’interès públic  determinat
segons criteris econòmics i socials.

Tercer.-  L’article 8.3 del Reglament determina la Comissió de Cooperació
en matèria  d’activitats  no  permanents  menors  de  recorregut  i  posarà  a
disposició  de les  administracions competents  un document-proposta  dels
criteris  d’autorització  i  de  priorització  d’activitats,  en  el  qual  s’hi  han
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d’incorporar  i  reunir  adequadament  els  interessos  de  les  diferents
administracions.

A  tal  efecte,  el  Servei  d’Activitats  del  Consell  de  Mallorca  ha  posat  a
disposició  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  els  criteris  d’autorització  i  de
priorització d’activitats a tenir en compte a les activitats d’aquest tipus que
tenguin caràcter supramunicipal.

Quart.-  L’article  10  del  Reglament  regula  que  els  ajuntaments  han
d’aprovar, dins els tres mesos anteriors a l’inici de l’anualitat en la qual es
realitzaran les activitats de recorregut, el calendari d’activitats l’autorització
de les quals estigui atribuïda a la seva competència.

El Reglament determina que una vegada aprovat el calendari, aquest s’ha
de fer públic a través de la pàgina web de l’Ajuntament.

D’acord amb els antecedents de fet i fonaments de dret exposats, PROPÒS
al Ple de l’Ajuntament de Felanitx, després de dictamen previ de la Comissió
Informativa, l’adopció del següent acord:

Primer.  Aprovar  el  document  de  criteris  d’autorització  i  de
priorització  d’activitats d'àmbit  supramunicipal,  que ha estat  aprovat per
unanimitat  per  la  Comissió  de  Cooperació  en  matèria  d’activitats  no
permanents menors de recorregut en sessió celebrada el dia 29 d’octubre
de  2020,  en  el  termes  que  consta  a  l’expedient  (Annex  I.  Criteris
d’autorització i de priorització d’activitats).

Segon.  Aprovar  la  següent  proposta  de  calendari  d’activitats  no
permanents menors de recorregut a realitzar dins el terme municipal  de
Felanitx al 2021:

Activitat Data

Cursa Son Proenç 16 i 17-01-2021

MTB Castell de Santueri 06-02-2021

Cursa per muntanya Felanitx Extrem, 01-04-2021

Duatló Portocolom 10-04-2021

Cursa Popular s’Horta 08-05-2021

Anada de s’Horta a Cala sa Nau 09-05-2021

Milla Urbana de Portocolom 25-07-2021

Anada amb carro de Felanitx-Cala Marçal 07-08-2021

Triatló Popular 01-08-2021

Cursa Popular Sant Agustí 20-08-2021
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Duatló infantil Parc Municipal 14-11-2021

Trail Solidària 12-12-2021

Duatló Cross Son Negre 19-12-2021

Cursa San Silvestre concarrina 31-12-2021

Cas que no s’hagin previst a la proposta de calendari activitats a realitzar
dins el 2021, es podran autoritzar en valoració de l’interès públic, sempre i
que  compleixin  els  requisits  prevists  a  la  normativa.  Així  mateix,  les
modificacions  del  calendari  es  faran  públiques  a  la  pàgina  web  de
l’Ajuntament de Felanitx.

Tercer.  Publicar  a  la  pàgina  web  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  el
calendari.

Quart.  Remetre el present acord al Servei d’Activitats del Consell de
Mallorca.»

6.2 Votació

Atès que no es produeixen intervencions per cap dels presents, se sotmet la
proposta a votació i, per majoria de 13 vots a favor ( 6 del Partit Popular, 3
del Bloc pe Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no
adscrit i 1 de Vox Baleares) i 4 abstencions (3 del Partit Socialista de les Illes
Balears i 1 d’Unides Podem), s’acorda:

Primer.  Aprovar  el  document  de  criteris  d’autorització  i  de
priorització  d’activitats d'àmbit  supramunicipal,  que ha estat  aprovat per
unanimitat  per  la  Comissió  de  Cooperació  en  matèria  d’activitats  no
permanents menors de recorregut en sessió celebrada el dia 29 d’octubre
de  2020,  en  el  termes  que  consta  a  l’expedient  (Annex  I.  Criteris
d’autorització i de priorització d’activitats).

Segon.  Aprovar  la  següent  proposta  de  calendari  d’activitats  no
permanents menors de recorregut a realitzar dins el terme municipal  de
Felanitx al 2021:

Activitat Data

Cursa Son Proenç 16 i 17-01-2021

MTB Castell de Santueri 06-02-2021

Cursa per muntanya Felanitx Extrem, 01-04-2021

Duatló Portocolom 10-04-2021

Cursa Popular s’Horta 08-05-2021
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Anada de s’Horta a Cala sa Nau 09-05-2021

Milla Urbana de Portocolom 25-07-2021

Anada amb carro de Felanitx-Cala Marçal 07-08-2021

Triatló Popular 01-08-2021

Cursa Popular Sant Agustí 20-08-2021

Duatló infantil Parc Municipal 14-11-2021

Trail Solidària 12-12-2021

Duatló Cross Son Negre 19-12-2021

Cursa San Silvestre concarrina 31-12-2021

Cas que no s’hagin previst a la proposta de calendari activitats a realitzar
dins el 2021, es podran autoritzar en valoració de l’interès públic, sempre i
que  compleixin  els  requisits  prevists  a  la  normativa.  Així  mateix,  les
modificacions  del  calendari  es  faran  públiques  a  la  pàgina  web  de
l’Ajuntament de Felanitx.

Tercer.  Publicar  a  la  pàgina  web  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  el
calendari.

Quart.  Remetre el present acord al Servei d’Activitats del Consell de
Mallorca.

En aquests moments, el batle anuncia un recés de dos minuts.

7.-  EXPEDIENT 2567/2020. PLA NORMATIU DE L’AJUNTAMENT DE
FELANITX 2021

7.1  Proposta  d’aprovació  del  Pla  Normatiu  de  l’Ajuntament  de
Felanitx 2021

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat,  d’aprovació  del  Pla  Normatiu  de  l’Ajuntament  de  Felanitx,
prèviament dictaminat per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals de dia 14 de desembre de 2020, que seguidament es
transcriu:

L’article  132  de  la  Llei  39/2015,  d’1  d’octubre,  del  procediment
administratiu comú de les administracions públiques, en base a una major
seguretat  jurídica  i  predictibilitat  de  l’ordenament  jurídic,  determina
l’obligació  que  tenen  les  administracions  públiques  d’aprovar  un  Pla
Normatiu  que  contengui  les  iniciatives  reglamentàries  que  es  prevegin
elevar per a ser aprovades a l’any següent per l’òrgan competent; així com
donar publicitat del Pla Normatiu mitjançant la seva publicació en el Portal
de Transparència de la respectiva Administració Pública.
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D’acord  amb  l’exposat,  i  en  atenció  a  les  iniciatives  normatives  de  les
diferents  àrees  municipals,  PROPÒS  al  Ple  de  l’Ajuntament  de  Felanitx,
després  de  dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa,   l’adopció  del
següent acord:

Primer. Aprovar el Pla Normatiu de l’Ajuntament de Felanitx per a
2021 que conté les següents iniciatives reglamentàries:

Aprovació de noves ordenances o reglaments:

- Pla General i Pla d’Ordenació detallada del municipi de Felanitx.
Objectiu  principal:  la  redacció  i  aprovació del  Pla General  i  Pla
d’Ordenació detallada en compliment de l’article 34 i següents de
la  Llei  12/2017,  de  29  de  desembre,  d’urbanisme  de  les  Illes
Balears.

- Reglament del Servei d’Arxiu Municipal de Felanitx. 
Objectiu  principal:  reglamentar   la   gestió   integral   dels
documents  de l’Ajuntament de Felanitx i determinar les funcions
del servei d’arxiu municipal de Felanitx, així com també dels ens
que produeixen els documents, en compliment de l’article 46 de la
Llei 15/2006, de 17 d’octubre, d’arxius i patrimoni documental de
les Illes Balears.

- Reglament regulador de teletreball de l’Ajuntament de Felanitx.
Objectiu  principal:  regular  la  modalitat  laboral  de  teletreball  a
l’Ajuntament  de  Felanitx,  basat  fonamentalment  en  l’ús  de  les
noves tecnologies de la  informació, com a forma d’organització
que permeti la prestació de serveis diferents a la presencial.  

-  Ordenança  municipal  reguladora  de  publicitat  i  estètica
publicitària. .
Objectiu principal:  regular les condicions a les quals s’hauran de
sotmetre l’activitat publicitària.

Modificació d’ordenances o reglaments:

- Ordenança municipal reguladora del consum indegut de begudes
alcohòliques a la via pública.
Objectiu  principal:  revisar  l’actual  ordenança  municipal  amb
l’objectiu de desenvolupar les normes que estableixin les mesures
i  regulin  les  limitacions  a  la  venda  d’alcohol  i  el  consum  de
begudes alcohòliques a la via pública, i adaptar la norma a la nova
realitat social. 

- Ordenança municipal per a la recollida de residus municipals i la
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neteja d’espais  públics,  i  Ordenança municipal  reguladora de la
gestió dels residus de la construcció i demolició.
Objectiu  principal:  revisar  les  actuals  ordenances  en  aquesta
matèria i adaptar-les a la nova llei de residus de les Illes Balears
(Llei 8/2019, de 19 de febrer, de residus i sòls contaminats de les
Illes Balears) i al nou sistema de recollida de residus.

- Ordenança municipal reguladora del servei d’ajuda a domicili.
Objectiu  principal:  adaptació  de  l’ordenança  municipal  a  la
implantació  del  servei  d’ajuda  a  domicili  i  altres  serveis  per  a
persones  en  situació  de  dependència  del  Govern  de  les  Illes
Balears.

- Ordenança municipal de renous.
Objectiu principal:  disposar d’una norma municipal  que permeti
ser emprada com a eina més adaptada al municipi de Felanitx en
matèria  de  protecció  del  medi  ambient  front  als  renous  que
impliquin molèstia,  risc  o danys per a les persones o béns, en
atenció  a  la  normativa  en  la  matèria  (Llei  37/2003,  de  17  de
novembre,  del  renou;  Llei  1/2007,  de  16  de  març,  contra  la
contaminació acústica de les Illes Balears;…).

-   Reglament de Participació Ciutadana.  
Objectiu principal: adaptar el reglament a les noves estratègies de
comunicació entre l’Administració Pública, la  ciutadania i el teixit
associatiu.

-  Reglament  regulador  de  l’autorització  per  a  l’aprofitament
especial  del  domini  públic  municipal  mitjançant  activitats  de
caràcter lúdic, social, cultural o esportiu.
Objectiu  principal:  incloure  nous  requisits,  principalment  en
matèria mediambiental, i en matèria de rodatges cinematogràfics ,
a complir pels interessats per  obtenir l'autorització d’ocupació del
domini públic.

- Ordenança municipal de trànsit, circulació i seguretat viària.
Objectiu  principal:  revisar  i  adequar  el  text  de  l’ordenança  a
necessitats actuals.

-  Ordenança  municipal  dels  serveis  urbans  de  transport  en
automòbils lleugers.
Revisar i adequar el text de l’ordenança a necessitats actuals.

- Ordenança reguladora dels serveis funeraris municipals.
Objectiu  principal:  adequar  el  text  de  l’ordenança  a  la  realitat
social actual.
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- Ordenança fiscal reguladora de la taxa de cementiri municipal.
Objectiu  principal:  adequar  els  conceptes  a  la  realitat  social
actual.

-  Ordenança fiscal  reguladora de la  taxa per estacionament de
vehicles en determinades vies públiques de Felanitx.
Objectiu principal:   regularitzar zones afectades per l’ordenança
fiscal.

-  Ordenança fiscal reguladora de la taxa per parades, barraques,
casetes  de  venda,  espectacles  o  atraccions  situats  en  terrenys
d’ús  públic  i  indústries  del  carrer  i  ambulants  i  rodatge
cinematogràfic. 
Objectiu  principal:  revisar  conceptes  en  matèria  de  rodatge
cinematogràfic.

Segon.  Quan s’elevi per a la seva aprovació per l’òrgan competent
una  proposta  normativa  que  no  figuri  en  el  Pla  Anual  Normatiu,  serà
necessari justificar aquest fet a la corresponent memòria. 

Tercer.  Publicar el present acord en el Portal de Transparència de
l’Ajuntament de Felanitx.»

7.2 Esmena a la proposta

El batle presenta una esmena a la proposta dictaminada per la Comissió
Informativa, en el sentit d’afegir-hi la modificació de l’Ordenança reguladora
de concessió  de subvencions de l’Ajuntament de Felanitx,  amb l’objectiu
d’adaptar-la a la legislació vigent en matèria de subvencions.

7.3 Votació d’inclusió de l’esmena

Se  sotmet  a  votació  la  inclusió  de  l’esmena  presentada  pel  batle  i  és
aprovada per unanimitat.

En conseqüència, es proposa al Ple l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar el Pla Normatiu de l’Ajuntament de Felanitx per a
2021 que conté les següents iniciatives reglamentàries:

Aprovació de noves ordenances o reglaments:

- Pla General i Pla d’Ordenació detallada del municipi de Felanitx.
Objectiu  principal:  la  redacció  i  aprovació del  Pla General  i  Pla
d’Ordenació detallada en compliment de l’article 34 i següents de
la  Llei  12/2017,  de  29  de  desembre,  d’urbanisme  de  les  Illes
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Balears.

- Reglament del Servei d’Arxiu Municipal de Felanitx. 
Objectiu  principal:  reglamentar   la   gestió   integral   dels
documents  de l’Ajuntament de Felanitx i determinar les funcions
del servei d’arxiu municipal de Felanitx, així com també dels ens
que produeixen els documents, en compliment de l’article 46 de la
Llei 15/2006, de 17 d’octubre, d’arxius i patrimoni documental de
les Illes Balears.

- Reglament regulador de teletreball de l’Ajuntament de Felanitx.
Objectiu  principal:  regular  la  modalitat  laboral  de  teletreball  a
l’Ajuntament  de  Felanitx,  basat  fonamentalment  en  l’ús  de  les
noves tecnologies de la  informació, com a forma d’organització
que permeti la prestació de serveis diferents a la presencial.  

-  Ordenança  Municipal  reguladora  de  publicitat  i  estètica
publicitària. .
Objectiu principal:  regular les condicions a les quals s’hauran de
sotmetre l’activitat publicitària.

Modificació d’ordenances o reglaments:

- Ordenança Municipal reguladora del consum indegut de begudes
alcohòliques a la via pública.
Objectiu  principal:  revisar  l’actual  ordenança  municipal  amb
l’objectiu de desenvolupar les normes que estableixin les mesures
i  regulin  les  limitacions  a  la  venda  d’alcohol  i  el  consum  de
begudes alcohòliques a la via pública, i adaptar la norma a la nova
realitat social. 

- Ordenança Municipal per a la recollida de residus municipals i la
neteja d’espais  públics,  i  Ordenança municipal  reguladora de la
gestió dels residus de la construcció i demolició.
Objectiu  principal:  revisar  les  actuals  ordenances  en  aquesta
matèria i adaptar-les a la nova llei de residus de les Illes Balears
(Llei 8/2019, de 19 de febrer, de residus i sòls contaminats de les
Illes Balears) i al nou sistema de recollida de residus.

- Ordenança municipal reguladora del servei d’ajuda a domicili.
Objectiu  principal:  adaptació  de  l’ordenança  municipal  a  la
implantació  del  servei  d’ajuda  a  domicili  i  altres  serveis  per  a
persones  en  situació  de  dependència  del  Govern  de  les  Illes
Balears.

- Ordenança Municipal de renous.
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Objectiu principal:  disposar d’una norma municipal  que permeti
ser emprada com a eina més adaptada al municipi de Felanitx en
matèria  de  protecció  del  medi  ambient  front  als  renous  que
impliquin molèstia,  risc  o danys per a les persones o béns, en
atenció  a  la  normativa  en  la  matèria  (Llei  37/2003,  de  17  de
novembre,  del  renou;  Llei  1/2007,  de  16  de  març,  contra  la
contaminació acústica de les Illes Balears;…).

-   Reglament de Participació Ciutadana.  
Objectiu principal: adaptar el reglament a les noves estratègies de
comunicació entre l’Administració Pública, la  ciutadania i el teixit
associatiu.

-  Reglament  regulador  de  l’autorització  per  a  l’aprofitament
especial  del  domini  públic  municipal  mitjançant  activitats  de
caràcter lúdic, social, cultural o esportiu.
Objectiu  principal:  incloure  nous  requisits,  principalment  en
matèria mediambiental, i en matèria de rodatges cinematogràfics ,
a complir pels interessats per  obtenir l'autorització d’ocupació del
domini públic.

- Ordenança municipal de trànsit, circulació i seguretat viària.
Objectiu  principal:  revisar  i  adequar  el  text  de  l’ordenança  a
necessitats actuals.

-  Ordenança  municipal  dels  serveis  urbans  de  transport  en
automòbils lleugers.
Revisar i adequar el text de l’ordenança a necessitats actuals.

- Ordenança reguladora dels serveis funeraris municipals.
Objectiu  principal:  adequar  el  text  de  l’ordenança  a  la  realitat
social actual.

- Ordenança fiscal reguladora de la taxa de cementiri municipal.
Objectiu  principal:  adequar  els  conceptes  a  la  realitat  social
actual.

-  Ordenança fiscal  reguladora de la  taxa per estacionament de
vehicles en determinades vies públiques de Felanitx.
Objectiu principal:   regularitzar zones afectades per l’ordenança
fiscal.

-  Ordenança fiscal reguladora de la taxa per parades, barraques,
casetes  de  venda,  espectacles  o  atraccions  situats  en  terrenys
d’ús  públic  i  indústries  del  carrer  i  ambulants  i  rodatge
cinematogràfic. 
Objectiu  principal:  revisar  conceptes  en  matèria  de  rodatge
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cinematogràfic.

- Ordenança general reguladora de la concessió de subvencions de
l’Ajuntament de Felanitx.  
Objectiu  principal:  adaptar  l’ordenança  a  la  legislació  vigent  en
matèria de subvencions.

Segon.  Quan s’elevi per a la seva aprovació per l’òrgan competent
una  proposta  normativa  que  no  figuri  en  el  Pla  Anual  Normatiu,  serà
necessari justificar aquest fet a la corresponent memòria. 

Tercer.  Publicar el present acord en el Portal de Transparència de
l’Ajuntament de Felanitx.»

7.4 Votació de la proposta esmenada

En no haver-hi intervencions, se sotmet a votació la proposta, amb la inclusió
de l’esmena i  s’obtenen 10 vots  a  favor  (6  del  Partit  Popular,  2  del  Pi-
Proposta per  les  Illes,  1 del  regidor  no adscrit  i  1  de Vox Baleares)  i  7
abstencions  (3  del  Partit  Socialista  de  les  Illes  Balears,  3  del  Bloc  per
Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer. Aprovar el Pla Normatiu de l’Ajuntament de Felanitx per a
2021 que conté les següents iniciatives reglamentàries:

Aprovació de noves ordenances o reglaments:

- Pla General i Pla d’Ordenació detallada del municipi de Felanitx.
Objectiu  principal:  la  redacció  i  aprovació del  Pla General  i  Pla
d’Ordenació detallada en compliment de l’article 34 i següents de
la  Llei  12/2017,  de  29  de  desembre,  d’urbanisme  de  les  Illes
Balears.

- Reglament del Servei d’Arxiu Municipal de Felanitx. 
Objectiu  principal:  reglamentar   la   gestió   integral   dels
documents  de l’Ajuntament de Felanitx i determinar les funcions
del servei d’arxiu municipal de Felanitx, així com també dels ens
que produeixen els documents, en compliment de l’article 46 de la
Llei 15/2006, de 17 d’octubre, d’arxius i patrimoni documental de
les Illes Balears.

- Reglament regulador de teletreball de l’Ajuntament de Felanitx.
Objectiu  principal:  regular  la  modalitat  laboral  de  teletreball  a
l’Ajuntament  de  Felanitx,  basat  fonamentalment  en  l’ús  de  les
noves tecnologies de la  informació, com a forma d’organització
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que permeti la prestació de serveis diferents a la presencial.  

-  Ordenança  Municipal  reguladora  de  publicitat  i  estètica
publicitària. .
Objectiu principal:  regular les condicions a les quals s’hauran de
sotmetre l’activitat publicitària.

Modificació d’ordenances o reglaments:

- Ordenança Municipal reguladora del consum indegut de begudes
alcohòliques a la via pública.
Objectiu  principal:  revisar  l’actual  ordenança  municipal  amb
l’objectiu de desenvolupar les normes que estableixin les mesures
i  regulin  les  limitacions  a  la  venda  d’alcohol  i  el  consum  de
begudes alcohòliques a la via pública, i adaptar la norma a la nova
realitat social. 

- Ordenança Municipal per a la recollida de residus municipals i la
neteja d’espais  públics,  i  Ordenança municipal  reguladora de la
gestió dels residus de la construcció i demolició.
Objectiu  principal:  revisar  les  actuals  ordenances  en  aquesta
matèria i adaptar-les a la nova llei de residus de les Illes Balears
(Llei 8/2019, de 19 de febrer, de residus i sòls contaminats de les
Illes Balears) i al nou sistema de recollida de residus.

- Ordenança municipal reguladora del servei d’ajuda a domicili.
Objectiu  principal:  adaptació  de  l’ordenança  municipal  a  la
implantació  del  servei  d’ajuda  a  domicili  i  altres  serveis  per  a
persones  en  situació  de  dependència  del  Govern  de  les  Illes
Balears.

- Ordenança Municipal de renous.
Objectiu principal:  disposar d’una norma municipal  que permeti
ser emprada com a eina més adaptada al municipi de Felanitx en
matèria  de  protecció  del  medi  ambient  front  als  renous  que
impliquin molèstia,  risc  o danys per a les persones o béns, en
atenció  a  la  normativa  en  la  matèria  (Llei  37/2003,  de  17  de
novembre,  del  renou;  Llei  1/2007,  de  16  de  març,  contra  la
contaminació acústica de les Illes Balears;…).

-   Reglament de Participació Ciutadana.  
Objectiu principal: adaptar el reglament a les noves estratègies de
comunicació entre l’Administració Pública, la  ciutadania i el teixit
associatiu.

-  Reglament  regulador  de  l’autorització  per  a  l’aprofitament
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especial  del  domini  públic  municipal  mitjançant  activitats  de
caràcter lúdic, social, cultural o esportiu.
Objectiu  principal:  incloure  nous  requisits,  principalment  en
matèria mediambiental, i en matèria de rodatges cinematogràfics ,
a complir pels interessats per  obtenir l'autorització d’ocupació del
domini públic.

- Ordenança municipal de trànsit, circulació i seguretat viària.
Objectiu  principal:  revisar  i  adequar  el  text  de  l’ordenança  a
necessitats actuals.

-  Ordenança  municipal  dels  serveis  urbans  de  transport  en
automòbils lleugers.
Revisar i adequar el text de l’ordenança a necessitats actuals.

- Ordenança reguladora dels serveis funeraris municipals.
Objectiu  principal:  adequar  el  text  de  l’ordenança  a  la  realitat
social actual.

- Ordenança fiscal reguladora de la taxa de cementiri municipal.
Objectiu  principal:  adequar  els  conceptes  a  la  realitat  social
actual.

-  Ordenança fiscal  reguladora de la  taxa per estacionament de
vehicles en determinades vies públiques de Felanitx.
Objectiu principal:   regularitzar zones afectades per l’ordenança
fiscal.

-  Ordenança fiscal reguladora de la taxa per parades, barraques,
casetes  de  venda,  espectacles  o  atraccions  situats  en  terrenys
d’ús  públic  i  indústries  del  carrer  i  ambulants  i  rodatge
cinematogràfic. 
Objectiu  principal:  revisar  conceptes  en  matèria  de  rodatge
cinematogràfic.

- Ordenança general reguladora de la concessió de subvencions de
l’Ajuntament de Felanitx.  
Objectiu  principal:  adaptar  l’ordenança  a  la  legislació  vigent  en
matèria de subvencions.

Segon.  Quan s’elevi per a la seva aprovació per l’òrgan competent
una  proposta  normativa  que  no  figuri  en  el  Pla  Anual  Normatiu,  serà
necessari justificar aquest fet a la corresponent memòria. 

Tercer.  Publicar el present acord en el Portal de Transparència de
l’Ajuntament de Felanitx.



 
Ajuntament de Felanitx

8.-  EXPEDIENT  2626/2020.  MODIFICACIÓ  DE  LA  DATA  DE  LA
SESSIÓ ORDINÀRIA DE L’AJUNTAMENT PLE DEL MES DE GENER DE
2021

8.1 Proposta de modificació  de la data de la sessió  ordinària  de
l’Ajuntament Ple del mes de gener de 2021

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del batle, Sr. Jaume
Monserrat, d’aprovació de la proposta de modificació de la data de la sessió
ordinària  de  l’Ajuntament  Ple  del  mes  de  gener  de  2021,  prèviament
dictaminada per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes
Generals de dia 14 de desembre de 2020, que seguidament es transcriu:

«La data prevista per la sessió ordinària del Ple del mes de gener de 2021,
segons l’acord adoptat per l’Ajuntament Ple en sessió extraordinària de dia
25 de juny de 2019, és dia 11 de gener de 2021. No obstant això, i amb
motiu de l’endarreriment una setmana de la plenària del mes de desembre,
juntament amb els dies festius del mes de desembre i gener amb motiu de
les festes de Nadal, es considera convenient canviar la data, i celebrar la
Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals dia 11 de gener, i la
sessió de l’Ajuntament Ple dia 18 de gener de 2021. 

Per tant, es proposa al Ple de l'Ajuntament l'adopció del següent acord:

Únic.  Modificar la data de la sessió ordinària de l’Ajuntament Ple del
mes de gener de 2021, i fixar-la per al dia 18 de gener de 2021.»

8.2 Votació

Atès  que no hi  ha intervencions,  se  sotmet  la  proposta  a  votació  i,  per
unanimitat, s’acorda:

Únic.  Modificar la data de la sessió ordinària de l’Ajuntament Ple del
mes de gener de 2021, i fixar-la per al dia 18 de gener de 2021.

9.-  EXPEDIENT  2704/2020.  APROVACIÓ  DEL  RECONEIXEMENT
EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS 

9.1 Proposta d’aprovació del reconeixement extrajudicial de crèdits

El  Ple  de  l’Ajuntament  està  assabentat  de  la  proposta  de  la  regidora
d’Hisenda,  Sra.  Melania  Mesquida,  d’aprovació  del  reconeixement
extrajudicial  de  crèdit  12.2020,  prèviament  dictaminada  per  la  Comissió
Municipal  Informativa  d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  dia  14  de
desembre de 2020, que seguidament es transcriu:

Antecedents 
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Existeix  una  relació  de  factures  a  nom del  Centre  Cultural  de  Felanitx,
corresponents  a  la  Sociedad  General  de  Autores  y  Editores (SGAE),
relatives  a  actuacions  contractades  per  part  de  l’Ajuntament  durant  els
exercicis 2016, 2017, 2018 i 2019, i que després de nombroses gestions,
s’ha comprovat  la  no  prescripció  d’aquestes,  i  per  tant,  d’acord  amb la
legislació  vigent  que  empara  aquest  tipus  de  societats,  escau  la  seva
aprovació i pagament.

Igualment, hi ha una relació de factures de l’empresa BP OIL ESPAÑA, SA,
relatives  a  subministraments  de  combustible  corresponents  als  exercicis
2016, 2017 i 2018, i després d’anys de gestions, han arribat correctament
separades per distints departaments.

Finalment, ens trobam amb altres factures de l’exercici  2019 registrades
dins aquest exercici, com són l’actuació i correfoc de Dimonis a Lloure de les
festes de Sant Agustí 2019 (Assocació Dimonis a Lloure), les despeses de
transport del material per a l’actuació de Orquesta Armed Man (Monge y
Boceta  Asoados  Musicales,  SL),  el  subministrament  de  material  de
drogueria  per  al  Cementeri  (Bartolomé Caldentey Manresa),  així  com la
realització  d’una  falca  publicitària  per  la  Fira  del  Pebre  Bord  2019
(Mediopolis Divertiment SL).

Fonaments de Dret

1.  Respecte  a  les  dues  primeres  relacions  de  factures,  i  després  de
nombroses gestions, s’ha comprovat la no prescripció d’aquestes, i per tant,
d’acord amb la legislació vigent, escau la seva aprovació i pagament.

2. Quant a la tercera i  la quarta relacions de factures, val a dir que en
l’exercici  d’origen  no  hi  havia  crèdit  pressupostari,  però  que  estan
conformades pels tècnics i regidors corresponents, pel que s’acredita així
que  els  subministraments,  serveis  i/o  obres  han  estat  efectivament
realitzats i conforme amb les condicions i els preus acordats, són tots ells
necessaris  i  indispensables  per  al  normal  desenvolupament  dels  distints
serveis  municipals  i  la  prestació  dels  serveis  gestionats  per  aquest
Ajuntament.

3. Una despesa sense consignació pressupostària serà nul·la de ple dret. No
obstant això, el particular que ha contractat de bona fe no pot quedar en
indefensió per aquesta causa.

En aquest sentit,  i  en virtut  del  principi  general  del  dret  segons el  qual
ningú no pot enriquir-se en detriment d’un altre, neix una obligació ex lege i
l’Administració ha de restituir el seu enriquiment davant del particular.

4. L’aprovació de totes aquestes factures suposa l’incompliment del principi
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d’anualitat  pressupostària,  així  com la  convalidació  d’un  acte  nul  de  ple
dret,  si  bé  es  considera  necessari  i  obligat  atendre  les  despeses
incorregudes  per  evitar  el  perjudici  dels  tercers  contractants  amb
l’administració i el correlatiu enriquiment injust o sense causa d’aquesta.

Vista la incoació de l’expedient de reconeixement extrajudicial de crèdits,
vist l’informe núm. 598/2020 d’Intervenció amb discrepància, i després de
dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent
acord:

Primer. Salvar  la  discrepància  d’Intervenció  i  seguir  amb  la
tramitació  de  l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits
12.2020, per a l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès
que el fet de no pagar-les produiria un clar enriquiment injust que imposa a
aquesta administració la compensació del benefici econòmic rebut.

Segon. Aprovar l’expedient 12.2020 de Reconeixement extrajudicial
de crèdits, d’acord amb les següents relacions d’obligacions amb càrrec a
les  aplicacions  pressupostàries  del  pressupost  municipal  vigent  i  del
pressupost vigent del Centre Cultural, respectivament.

SGAE – Centre Cultural

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEIS DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚ-
SICA 2017

330 226091 118,71 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚSI-
CA 2017

330 226091 84,01 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚSI-
CA 2017

330 226091 170,80 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚSI-
CA 2017

330 226091 32,67 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEIS RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CONCERT 
2017

330 226091 466,68 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CINE 2017 330 226091 18,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIÓ DRETS AUTOR BANDA 2017 330 226091 163,34 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CONCERT 2017 330 226091 225,83 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CINE 2017 330 226091 14,06 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CONCERT 
2017

330 226091 320,46 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CORAL 
2017

330 226091 69,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE TEATRE 
2017

330 226091 111,40 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE ESDEVE-
NIMENT 2018

330 226091 71,80 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CINE 2018 330 226091 9,74 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR ESDEVENIMENT 
2018

330 226091 280,01 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR ESDEVENI-
MENT2018

330 226091 92,57 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CONCERT 2018 330 226091 160,06 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CINE 2018 330 226091 9,74 
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SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CONCERT 
2019

330 226091 22,57 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE TEATRE 
2019

330 226091 16,26 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE TEATRE 
2019

330 226091 30,49 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPT. DRETS AUTOR REPRESENTACIÓ 
2016

330 226091 49,11 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPT. DRETS AUTOR REPRESENTACIÓ 
2016

330 226091 183,15 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRETS AUTOR SGAE REPRESENTA-
CIÓ 2017

330 226091 212,03 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRETS AUTOR SGAE REPRESENTA-
CIÓ 2017

330 226091 7,70 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CINE 2019 330 226091 9,86 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2017

330 226091 50,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 77,00 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2019 330 226091 231,41 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2019 330 226091 84,85 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAQP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2019 330 226091 84,85 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 50,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 116,32 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2020

330 226091 18,92 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2018

330 226091 50,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 242,00 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRETS AUTOR SGAE BALLADA 2017 330 226091 139,20 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2017 330 226091 61,71 

TOTAL 4.159,31 

BP - Ajuntament

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMBUSTIBLE POLICIA DE 01/12/2016 A 

31/12/16
1320 221030 29,33

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMBUSTIBLE POLICIA 01/01/2017 A 
31/01/2017

1320 221030 29,04

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. POLICIA DE 01/02/2017 A 28/02/2017 1320 221030 54,33

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. POLICIA DE 01/03/2017 A 31/03/2017 1320 221030 51,15

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/11/2016 A 
30/11/2016

1710 221030 6,28

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/12/2016 A 
31/12/2016

1710 221030 65,97

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/02/2017 A 
28/02/2017

1710 221030 21,01

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. PER JARDINS DE 01/03/2017 A 
31/03/2017 

1710 221030 66,09

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. SERVEIS SOCIALS DE 01/11/16 A 
30/11/16

2310 221030 40,92

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. SERV. SOCIALS DE 01/01/17 A 
31/01/17

2310 221030 52,93

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/01/2017 A 
31/01/2017

2310 221030 47,72

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. ADM. GENERAL DE 01/03/2017 A 
31/03/2017

2310 221030 49,08

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. SERV. SOCIALS DE 01/02/17 A 
31/02/2017

2310 221030 45,81
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BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMBUSTIBLE SERVEIS SOCIALS 2016 2310 221030 48,17

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. FESTES DE 01/01/2017 A 31/01/2017 3380 221030 183,55

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. ADM. GENERAL DE 01/03/2017 A 
31/03/2017

9200 221030 100,28

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. VEHICLES BRIGADA DE 01/11/16 A 
30/11/16

9201 221030 724,67

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/12/2016 A 
31/12/2016

9201 221030 986,07

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/01/2017 A 
31/01/2017

9201 221030 840,27

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/02/2017 A 
28/02/2017

9201 221030 855,78

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/03/2017 A 
31/03/2017 

9201 221030 1.142,96

TOTAL 5.441,41 

SGAE - Ajutament
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES 
DE ESPAÑA

DRETS D'AUTOR ALABAIX BIG BAND 08/07/2018 3300 226990 546,01

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES 
DE ESPAÑA

REPRESENTACIÓ TEATRAL 12/09/2018 QUIN DES-
GAVELL

3380 226091 114,94

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES 
DE ESPAÑA

DRETS D'AUTOR VERBENA 31 AGOST 2019 3384 227990 777,59

TOTAL 1.438,54 

Ajuntament
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIOÓDIMONIS A LLOURE ACTUACIÓ I CORREFOC SANT AGUSTÍ 2019 3380 226090 4.551,00

CALDENTEY MANRESA BARTOLO-
MÉ

MATERIAL DROGUERIA PER A CEMENTIRI 2019 1640 221990 25,12

MEDIOPOLIS DIVERTIMENT SL ANUNCI FIRA PREBE BORD 2019 4311 226990 139,15

MONGE Y BOCETA ASOCIADOS 
MUSICALES, SL

DESPESES TRANSPORT MATERIAL ORQUESTA AR-
MED MAN 19

3300 226990 917,05

TOTAL 5.632,32 

TOTAL: 16.671,58 euros

Tercer.- Declarar que de la resolució de l’expedient de reconeixement
extrajudicial de crèdits no s’ha apreciat responsabilitat per danys ni perjudicis
a la hisenda municipal.»

9.2 Votació

En no haver-hi intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 10 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
regidor no adscrit i 1 de Vox) i 7 abstencions (3 del Partit Socialista de les
Illes Balears, 3 del Bloc per Felanitx-APIB i 1 d’Unides Podem), s’acorda:

Primer. Salvar  la  discrepància  d’Intervenció  i  seguir  amb  la
tramitació  de  l’expedient  de  Reconeixement  extrajudicial  de  crèdits
12.2020, per a l’aprovació de la relació de factures objecte del present, atès
que el fet de no pagar-les produiria un clar enriquiment injust que imposa a
aquesta administració la compensació del benefici econòmic rebut.



 
Ajuntament de Felanitx

Segon. Aprovar l’expedient 12.2020 de Reconeixement extrajudicial
de crèdits d’acord amb les següents relacions d’obligacions amb càrrec a les
aplicacions pressupostàries del pressupost municipal vigent i del pressupost
vigent del Centre Cultural, respectivament.

SGAE – Centre Cultural

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEIS DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚ-
SICA 2017

330 226091 118,71 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚSI-
CA 2017

330 226091 84,01 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚSI-
CA 2017

330 226091 170,80 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI DRETS AUTOR SGAE SETMANA DE LA MÚSI-
CA 2017

330 226091 32,67 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEIS RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CONCERT 
2017

330 226091 466,68 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CINE 2017 330 226091 18,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIÓ DRETS AUROR BANDA 2017 330 226091 163,34 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CONCERT 2017 330 226091 225,83 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERVEI RECAPTACIO DRETS AUTOR CINE 2017 330 226091 14,06 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CONCERT 
2017

330 226091 320,46 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CORAL 
2017

330 226091 69,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE TEATRE 
2017

330 226091 111,40 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE ESDEVE-
NIMENT 2018

330 226091 71,80 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CINE 2018 330 226091 9,74 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR ESDEVENIMENT 
2018

330 226091 280,01 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR ESDEVENIMENT 
2018

330 226091 92,57 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR CONCERT 2018 330 226091 160,06 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CINE 2018 330 226091 9,74 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE CONCERT 
2019

330 226091 22,57 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE TEATRE 
2019

330 226091 16,26 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPTACIÓ DRETS AUTOR SGAE TEATRE 
2019

330 226091 30,49 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPT. DRETS AUTOR REPRESENTACIÓ 
2016

330 226091 49,11 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAPT. DRETS AUTOR REPRESENTACIÓ 
2016

330 226091 183,15 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRETS AUTOR SGAE REPRESENTA-
CIÓ 2017

330 226091 212,03 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRETS AUTOR SGAE REPRESENTA-
CIÓ 2017

330 226091 7,70 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CINE 2019 330 226091 9,86 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2017

330 226091 50,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 77,00 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2019 330 226091 231,41 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2019 330 226091 84,85 
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SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAQP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2019 330 226091 84,85 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 50,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 116,32 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2020

330 226091 18,92 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2018

330 226091 50,60 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE REPRESENTACIÓ 
2019

330 226091 242,00 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRETS AUTOR SGAE BALLADA 2017 330 226091 139,20 

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y
EDITORES

SERV. RECAP. DRET AUTOR SGAE CONCERT 2017 330 226091 61,71 

TOTAL 4.159,31 

BP - Ajuntament

NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMBUSTIBLE POLICIA DE 01/12/2016 A 

31/12/16
1320 221030 29,33

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMBUSTIBLE POLICIA 01/01/2017 A 
31/01/2017

1320 221030 29,04

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. POLICIA DE 01/02/2017 A 28/02/2017 1320 221030 54,33

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. POLICIA DE 01/03/2017 A 31/03/2017 1320 221030 51,15

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/11/2016 A 
30/11/2016

1710 221030 6,28

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/12/2016 A 
31/12/2016

1710 221030 65,97

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/02/2017 A 
28/02/2017

1710 221030 21,01

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. PER JARDINS DE 01/03/2017 A 
31/03/2017 

1710 221030 66,09

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. SERVEIS SOCIALS DE 01/11/16 A 
30/11/16

2310 221030 40,92

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. SERV. SOCIALS DE 01/01/17 A 
31/01/17

2310 221030 52,93

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. JARDINS DE 01/01/2017 A 
31/01/2017

2310 221030 47,72

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. ADM. GENERAL DE 01/03/2017 A 
31/03/2017

2310 221030 49,08

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. SERV. SOCIALS DE 01/02/17 A 
31/02/2017

2310 221030 45,81

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMBUSTIBLE SERVEIS SOCIALS 2016 2310 221030 48,17

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. FESTES DE 01/01/2017 A 31/01/2017 3380 221030 183,55

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. ADM. GENERAL DE 01/03/2017 A 
31/03/2017

9200 221030 100,28

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. VEHICLES BRIGADA DE 01/11/16 A 
30/11/16

9201 221030 724,67

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/12/2016 A 
31/12/2016

9201 221030 986,07

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/01/2017 A 
31/01/2017

9201 221030 840,27

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/02/2017 A 
28/02/2017

9201 221030 855,78

BP OIL ESPAÑA, SA UNIPERSONAL SUB. COMB. BRIGADA DE 01/03/2017 A 
31/03/2017 

9201 221030 1.142,96

TOTAL 5.441,41 

SGAE - Ajutament
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES 
DE ESPAÑA

DRETS D'AUTOR ALABAIX BIG BAND 08/07/2018 3300 226990 546,01

SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES REPRESENTACIÓ TEATRAL 12/09/2018 QUIN DES- 3380 226091 114,94
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DE ESPAÑA GAVELL
SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES 
DE ESPAÑA

DRETS D'AUTOR VERBENA 31 AGOST 2019 3384 227990 777,59

TOTAL 1.438,54 

Ajuntament
NOM TERCER DESCRIPCIÓ PARTIDA IMPORT
ASSOCIACIÓ DIMONIS A LLOURE ACTUACIÓ I CORREFOC SANT AGUSTÍ 2019 3380 226090 4.551,00

CALDENTEY MANRESA BARTOLO-
MÉ

MATERIAL DROGUERIA PER A CEMENTIRI 2019 1640 221990 25,12

MEDIOPOLIS DIVERTIMENT SL ANUNCI FIRA PREBE BORD 2019 4311 226990 139,15

MONGE Y BOCETA ASOCIADOS 
MUSICALES, SL

DESPESES TRANSPORT MATERIAL ORQUESTA AR-
MED MAN 19

3300 226990 917,05

TOTAL 5.632,32 

TOTAL: 16.671,58 euros

Tercer.- Declarar que de la resolució de l’expedient de reconeixement
extrajudicial de crèdits no s’ha apreciat responsabilitat per danys ni perjudicis
a la hisenda municipal.

10.-  EXPEDIENT  2531/2020.  MOCIÓ  DEL  PSIB-PSOE  PER
AUTORITZAR  L’AMPLIACIÓ  AMB  CARÀCTER  TEMPORAL  DE  LES
TERRASSES  D’HOSTALERIA  I  RESTAURACIÓ  EN  TANT  ES
MANTINGUIN  LES  MESURES  DE  LIMITACIÓ  ESTABLERTES  AMB
MOTIU DE LA PANDÈMIA DE LA COVID-19

10.1 Moció del PSIB-PSOE per autoritzar l’ampliació, amb caràcter
temporal,  de  les  terrasses  d’hostaleria  i  restauració  en  tant  es
mantinguin  les  mesures  de limitació  establertes  amb motiu  de la
pandèmia de la COVID-19

El Sr. Francisco Duarte, en representació del grup municipal Partit Socialista
de les Illes Balears, presenta la següent moció (NRGE 4338 de 10/11/2020):

«Exposició de motius:

La  crisi  sanitària  i  econòmica  provocada  per  la  COVID19  causa  grans
estralls, particularment al sector turístic i, ara més que mai, necessiten el
suport de les administracions públiques, especialment de la local. És àmbit
de competència municipal  la regulació de les terrasses dels establiments
mitjançant  l'ocupació  de  terrenys  d'ús  públic  amb  taules  i  cadires  amb
finalitat lucrativa.

Els  socialistes  consideram  que  hem  de  continuar  col·laborant  i  donant
suport  a  l'hostaleria  i  la  restauració  en  aquests  moments  complicats,  i
facilitar que puguin utilitzar més espai del que tenen assignat per a adaptar-
se en les millors condicions possibles a les restriccions exigides al sector per
a la seva obertura, sempre i que es respecti la normativa plantejada per a
cada moment i es garanteixin l'accessibilitat, la distància amb vianants i la
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seguretat.

Les limitacions fixades en altres ordres supramunicipals, com el recent toc
de queda, que obliga que tota activitat tingui la seva finalització abans de
les 0.00 h. Aquesta limitació horària influeix directament en el sector de la
hostaleria i la restauració, ja que no poden exercir la seva activitat amb
normalitat. A més, s'ha d’afegir que en no poder utilitzar la barra i també
les limitacions d'aforament, els converteixen en uns dels sectors que més
pateixen les conseqüències de la COVID19.

Fins que s'aixequin les restriccions sanitàries i les mesures de distanciament
social acordades per les autoritats competents, els socialistes consideram
recuperar  el  Decret  de  Batlia  SND/399/2020,  de  9  de  maig,  on  es  va
proposar autoritzar una ampliació d'ocupació del domini públic amb taules i
cadires i  la seva deguda regulació  de les terrasses,  conformement a les
indicacions que aquí es manifesten. Aquestes mesures extraordinàries es
justifiquen davant la necessitat d'oferir als empresaris de l'hostaleria i la
restauració  un  major  espai,  a  fi  de  col·locar  les  mateixes  terrasses  ja
autoritzades i havent pagat el seu corresponent rebut.

El  decret  tenia  una  vigència  temporal  i,  davant  la  situació  actual  de  la
incidència  de  la  pandèmia  i  que  la  pròrroga  del  tercer  estat  d'alarma
decretat  des que va esclatar  la  pandèmia,  fou aprovat  pel  congres  dels
diputats el 29 d'octubre de 2020 i estarà vigent fins al pròxim 9 de maig a
tot l'estat, els socialistes consideram que es necessari recuperar aquesta
mesura per donar supor a aquest sector.

Per tot l’abans exposat, el grup socialista presentem les següents propostes
d’acord:

Primer.- Recuperar les mesures del Decret de Batlia SND/399/2020, de 9
de maig, on es va permetre autoritzar una ampliació d'ocupació de domini
públic amb taules i cadires temporal.

Segon.- Que la durada de l'ampliació duri fins que finalitzi l'estat d'alarma
fins al pròxim 9 de maig de 2021, com es desenvolupa a altres municipis
amb les limitacions d'aforament de les terrasses per motiu de la COVID-19,
o bé fins a nova ordre ministerial,  o altra normativa emesa per l’entitat
competent que estableixi una cosa diferent.

Tercer.- Revisar els criteris  per ampliar l'ocupació de la via pública amb
taules  i  cadires  fins  a  un  màxim  de  5 taules  a  aquells  establiments
d’hostaleria  i  la  restauració  que  tinguin  una  autorització  municipal  per
ocupació inferior a 12 taules i que l’ocupació estigui degudament delimitada, i
sempre que l’espai i/o  altres circumstàncies ho permetin.»

10.2 Debat
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Intervé la  Sra.  Maria Vidal  i  manifesta  que,  tenint  en compte la  situació
crítica que hi  ha actualment, Vox pensa que aquesta moció és positiva i
beneficia  el  ciutadà,  l’hostaleria  i  la  restauració.  Creu  que  en  aquests
moments tan difícils, cada granet d’arena que s’aporti és beneficiós i positiu
per a qualsevol ciutadà. Per això Vox votarà a favor de la moció.

El Sr. Pau Massutí diu que es troben davant la mateixa moció que es va
presentar al darrer Ple i, tal com ja va exposar, no sap si ara és el moment
d’ampliar places, sobretot tenint en compte que la situació ara és encara
pitjor. Per altra part, troba que a aquesta moció li falta contingut, perquè no
saben de quantes places ampliades a terrasses parlen, perquè la moció no ho
diu. Demana al Sr. Duarte si li pot dir.

El Sr. Francisco Duarte diu que, tal com ja va manifestar a la plenària de
novembre,  les  consideracions  i  esmenes  que  tengui  cadascú,  s’han  de
debatre. De totes maneres, el punt 3 de la moció diu: «Revisar els criteris
per ampliar l'ocupació de la via pública amb taules i cadires fins a un màxim
de 5 taules a aquells establiments d’hostaleria i la restauració que tinguin una
autorització  municipal  per  ocupació  inferior  a  12 taules  i  que  l’ocupació
estigui degudament delimitada, i sempre que l’espai i/o altres circumstàncies
ho permetin.»

El  Sr.  Massutí  diu  que  això  ho  ha  vist,  ell  demana  el  nombre  total  de
repercussió en el municipi. La moció no posa quina quantitat suposaria per al
municipi.  No demana el  nombre exacte, basta una aproximació. Repeteix
que, des del seu punt de vista, a la moció li falta contingut.

El batle explica que aquesta moció es va plantejar a la darrera reunió de la
Junta de portaveus i era un exemple d’aquests tipus de plantejaments que a
aquesta  Casa,  simplement  requerien  d’una  aposta  en  comú,  consens  o
xerrada  prèvia  per  part  dels  portaveus,  que  han  anat  tractant  diferents
temes. Aquests dies han anat entrant peticions d’ampliació. Diu que el decret
que autoritza aquestes ampliacions, molt probablement, demà se signarà i,
per tant, en cada cas s’estudiarà la possibilitat d’ampliar amb esment les
terrasses, ja que el compromís era ajudar, en la mesura de les possibilitats, a
que aquest sector de la restauració no caigués més per avall. Diu que es
troben en una situació complicada, amb mesures males de gestionar. Haver
de conviure amb terrasses exteriors en el mes de desembre serà complicat.
Per tant, amb tot el respecte i davant la necessitat d’impulsar i de donar una
mà al col·lectiu de la restauració, l’equip de govern no votarà a favor de la
moció, perquè creuen que, tal com ja varen manifestar a l’anterior plenària i
a la darrera reunió de la Junta de portaveus, la preocupació pel sector de la
restauració és de tots, i els hauria agradat que hagués format part del debat
de responsabilitat, com moltes altres vegades s’ha fet i que ara, per alguna
raó, pareix que ha quedat silenciat.
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El  Sr.  Duarte diu  que els  sorprèn,  perquè a  les dues darreres juntes de
portaveus, el batle va dir que aquesta moció ja era més necessària que no en
el mes de novembre i que, segurament, prosperaria. Ell els va demanar que
només fessin un petit  estudi  per intentar saber quantes terrasses podien
sortir afectades a l’hora de l’aprovació. Veu que, al final, no voten la moció,
però, al mateix temps, diu que demà enllestiran un decret per dir una cosa
bastant  similar.  Per  tant,  al  final,  l’únic  que  queda  és  que,  com que  la
proposta ve del Partit Socialista i no ha sortit de l’equip de govern, no la
volen votar a favor, sense contemplar la urgència que té. A part d’això, fa un
mes que està entrada a l’Ajuntament, han tengut dues juntes de portaveus,
on  s’ha  xerrat  d’aquest  tema i  on  va  quedar  clar  que  es  decidiria  a  la
plenària. Si l’equip de govern ja contemplava fer un decret, potser el grup
socialista hagués retirat la moció, perquè el que volen és que, d’una vegada,
es contempli la necessitat d’ampliar les terrasses, que és el que es fa a la
gran majoria de municipis de Mallorca i els demanen i no entenen per què a
Felanitx encara no es fa. Per una part, estan satisfets que atendran la seva
petició a base de decret presentat pel batle i, a la vegada, decepcionats,
perquè no volen ni intentar dialogar, amb la tasca que els han imposat en
posar-los a l’oposició, en coses tan necessàries com aquesta.

10.3 Votació

Sotmesa la moció a votació, s’obtenen 5 vots a favor (3 del Partit Socialista
de les Illes Balears, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox) i 12 abstencions (6 del
Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1
del regidor no adscrit).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.- Recuperar les mesures del Decret de Batlia SND/399/2020, de 9
de maig, on es va permetre autoritzar una ampliació d'ocupació de domini
públic amb taules i cadires temporal.

Segon.- Que la durada de l'ampliació duri fins que finalitzi l'estat d'alarma
fins al pròxim 9 de maig de 2021, com es desenvolupa a altres municipis
amb les limitacions d'aforament de les terrasses per motiu de la COVID-19,
o bé fins a nova ordre ministerial, o altres normativa emesa per l’entitat
competent que estableixi una cosa diferent.

Tercer.- Revisar els criteris  per ampliar l'ocupació de la via pública amb
taules  i  cadires  fins  a  un  màxim  de  5 taules  a  aquells  establiments
d’hostaleria  i  la  restauració  que  tinguin  una  autorització  municipal  per
ocupació inferior a 12 taules i que l’ocupació estigui degudament delimitada, i
sempre que l’espai i/o  altres circumstàncies ho permetin.

11.- EXPEDIENT 2577/2020. MOCIÓ D’UNIDES PODEM PER EVITAR
LA PROLIFERACIÓ DE CASES D’APOSTES
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11.1  Moció  d’Unides  Podem  per  evitar  la  proliferació  de  cases
d’apostes

La Sra. Caterina Ramon, en representació del grup municipal Unides Podem,
presenta la següent moció (NRGE 1890, de 13/11/2020):

« EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Dimarts passat 3 de novembre es va aprovar en el Consell de Ministres el
nou Reial decret llei de Publicitat del Joc. Aquest RDL incorpora una sèrie de
mesures molt importants,  com la prohibició dels bons de benvinguda, la
limitació dels anuncis de jocs d'apostes i atzar i la prohibició dels patrocinis
en equipaments esportius, entre altres. Tot això ve a acabar amb "la llei de
la selva" existent, que havia provocat el bombardeig constant de publicitat
en tota mena de mitjans i espais publicitaris. 

Actualment hi ha uns 911.218 usuaris actius a les cases d'apostes, segons
l'últim Informe Trimestral del Mercat del Joc Online (1T 2020, un 65´54%
més  que  en  el  mateix  segment  de  2016,  i  és  alarmant  en  els  sectors
juvenils. No sols correspon a les apostes esportives, també a pòquer, casino
i bingos virtuals. A més, durant aquests últims anys la despesa en publicitat
és molt important, fluctuant entre els 300 i 145 milions. A Espanya hi ha
més  de  mig  centenar  d'empreses  amb  llicència  en  el  negoci  online  i
presencial. 

El  joc  patològic  és  un  trastorn  que figura  entre  les  addiccions  de  tipus
comportamental  en les classificacions mèdiques i  psicològiques,  i  que té
especial incidència en els sectors poblacionals més precaris. Consisteix en la
pèrdua  del  control  del  comportament  en  relació  amb  el  joc,  que  es
caracteritza  per  tenir  greus  conseqüències  per  a  les  persones,  com  a
problemes acadèmics,  laborals,  econòmics,  socials  i/o  legals  associats  al
joc, així com al seu entorn més pròxim. A més, no hem d'oblidar que no fa
falta ser un ludòpata per tenir un problema amb el joc. S'estima que 1 de
cada 4 jugadors que ha jugat en els últims 12 mesos presenta algun tipus
de problema amb el joc (roba diners, s'endeuta, juga compulsivament...) 

Es  tempta  la  classe  treballadora,  que  normalment  no  pot  accedir  a  un
treball  estable atès l'enorme atur crònic, que arrisquin les seves rendes,
guanyades en treballs precaris. No és estrany que en els barris i localitats
on  menys  renda  hi  ha,  sigui  on  les  polítiques  neoliberals  més  efectes
negatius  causin,  a  través  de  les  cases  d'apostes.  Aquestes  afecten
especialment la joventut i els barris més humils, on la falta d'expectatives,
d'un futur estable i la falta d'alternatives d'oci fan que siguin el lloc perfecte
per a dosis ràpides d'adrenalina on aconseguir diners sense esforç.
 
Tampoc no és admissible que les cases d'apostes augmentin dia a dia els
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seus beneficis i deixin les famílies i el conjunt de la societat l'obligació de
costejar  íntegrament  el  tractament  de  les  persones  a  les  quals  han
enganxat.  És  de  justícia,  per  tant,  augmentar  la  contribució  que  els
beneficis d'aquestes empreses han de fer al conjunt de la societat perquè es
puguin tractar de manera eficaç les persones addictes al joc i  perquè es
puguin investigar  aquests  mecanismes i  prevenir  futures  addiccions,  així
com prendre mesures que posin fre a l'expansió d'aquesta mena de locals i
garantir des de les institucions el dret a l'oci. 

De manera física o a través d'Internet,  el  que s'amaga darrere de cada
aposta és el mateix: la falsa realitat que podem generar riquesa amb poc
esforç. El que no compten, és que el benefici d'un dia és la pèrdua de l'altre,
i que, fins i tot, aquesta pèrdua pot ser encara major. No és qüestió de sort
que, en última instància, sigui l'amo de la casa d'apostes l'únic que guanyi,
és qüestió de matemàtiques. 

És el moment que les diferents institucions adaptin la normativa a la realitat
social,  econòmica  i  tecnològica  de  l'activitat  del  joc,  abans  que  es
converteixi  en una xacra sense retorn.  A les Illes Balears ja s'ha iniciat
aquest camí amb la moratòria de noves llicències de joc durant dos anys,
mentre es redacta un Decret d'ordenació del joc en la nostra comunitat. 

Plantegem en aquesta moció una sèrie  de mesures,  a nivell  municipal  i
supramunicipal, per atallar aquesta problemàtica i garantir el dret a l'oci
digne i accessible en tots els pobles i barris del nostre país. 

Per tot això, el grup municipal Unides Podem de Felanitx proposa al Ple
l'adopció del següent acord:
 
1. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears que, en el
marc de les restriccions sanitàries dutes a terme per motiu de la Covid-19,
estableixi horaris de tancament i  d'admissió de nous clients de les cases
d'apostes, casinos de joc i sales de bingo, més reduïts que els del sector de
l'hostaleria, així com establir àmbits de col·laboració amb les entitats locals
en el marc de les seves competències per a aquest objectiu.

2. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a mantenir
la  distància  mínima  de  500  metres  lineals  entre  les  cases  d'apostes
presencials  i  els  centres  educatius  d'ensenyament  obligatori,  formació
professional,  universitària,  centres  de rehabilitació  i  hospitals  i  qualsevol
altre centre d'ús freqüent de menors, com ludoteques o parcs infantils.

3.  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears,  en
col·laboració  amb els  governs locals,  que  posi  en  marxa centres  socials
gestionats  directament  per  la  joventut,  on  puguin  desenvolupar  un  oci
digne, que potenciï el coneixement, l'esport i les arts.
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4.  L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a limitar la
concessió  de  noves  autoritzacions  de  joc  per  a  sales  de  joc  o  cases
d'apostes presencials per decréixer en el número d'aquestes, i  concedeix
una llicència nova a canvi de tres baixes definitives.

5.  Estudiar  la  possibilitat  de prohibir  o  restringir  les  terminals  d'apostes
esportives en sales de joc, bingos, casinos i bars.

6.  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  que
implementi regularment plans d'inspecció a les cases d'apostes presencials,
per  a  augmentar  els  controls  i  prevenir  l'accés  a  les  persones  menors
d'edat. Així mateix, instar el govern local en col·laboració amb l'autonòmic,
a que es realitzin programes de formació de la Policia Local sobre l'aplicació
de la normativa i les infraccions més habituals relacionades amb les apostes
i el joc.

7.  .  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears,  en
col·laboració amb les entitats locals, a realitzar activitats informatives en els
centres educatius, en el marc de la prevenció d'addiccions generades pel joc
i les apostes, per informar dels riscos i problemes de salut pública.

8. . L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears que realitzi
i  publiqui informes periòdics sobre la localització geogràfica de les cases
d'apostes presencials atenent criteris socioeconòmics de la població local.

9.  .  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a
reconèixer la ludopatia i altres addiccions derivades del joc patològic com a
problema de salut pública i  garantir els recursos públics en els plans de
prevenció i rehabilitació de la ludopatia en el marc del sistema públic de
salut amb l'objectiu d'accelerar l'accés i millorar la qualitat del servei.

10. Instar el govern local  que, a través de les ordenances de publicitat,
reguli  l'eliminació  de qualsevol  cartelleria  del  mobiliari  urbà o de  l'espai
públic d'aquesta mena d'establiments, cenyint-se exclusivament als cartells
del  propi  local,  que  inclouran  únicament  el  nom  i  sense  cap  mena  de
publicitat.
 
11. L’Ajuntament de Felanitx introduirà limitacions urbanístiques , en el nou
PGOU que s’està redactant, a la implantació de locals d'apostes en zones
residencials, amb l'objectiu de reduir de manera dràstica la distància entre
les cases d'apostes amb els centres esportius, culturals, educatius i d'oci
juvenil.

12. L’Ajuntament de Felanitx sol·licitarà als equips de futbol locals i als seus
jugadors que col·laborin perquè no s'identifiqui l'esport amb les apostes,  i
assumeixin la seva responsabilitat social,  eliminin la publicitat de les cases
d'apostes,  i posin en  marxa  campanyes  de  conscienciació  i  no  signin
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convenis  de  col·laboració  ni  patrocinar  entitats  esportives  que  facin
publicitat de les cases d'apostes.
 
13.  L’Ajuntament  de  Felanitx  garantirà  el  dret  a  la  cultura  i  l'esport,
mitjançant  l'impuls  d'activitats  i  centres  artístics,  culturals  i  esportius
accessibles per al conjunt de la població, sense que pugui operar cap mena
de discriminació socioeconòmica.»

11.2 Debat 

La Sra. Maria Vidal manifesta que, des de Vox, saben que el joc genera
unes  addicions  i  té  unes  conseqüències  devastadores  per  a  la  societat,
sobretot entre la joventut. Hi ha unes dades esgarrifoses del Projecte Home,
que va atendre 2.150 menors i adolescents l’any passat, només addictes a
apostes esportives. A la moció hi ha moltes raons, però també hi ha molts
de  dubtes.  Voldria  que  la  Sra.  Ramon  li  expliqui  el  punt  núm.  12,  on
proposa que «l’Ajuntament de Felanitx sol·liciti als equips de futbol locals i
als  seus  jugadors  col·laborar  perquè  no  s'identifiqui  l'esport  amb  les
apostes, assumeixi la seva responsabilitat social, elimini la publicitat de les
cases d'apostes, i  posi en marxa campanyes de conscienciació i  no signi
convenis de col·laboració ni patrocini entitats esportives que facin publicitat
de les cases d'apostes». Demana a la Sra. Ramon què vol dir amb  això i
per  què  fa  recaure  tota  la  responsabilitat  d’aquesta  campanya  damunt
jugadors i equips del nostre municipi.

La Sra. Ramon contesta que no fa recaure tota la responsabilitat damunt
ningú. Senzillament, a vegades, els esportistes són un referent, i es demana
que  no  es  prestin  a  fer  publicitat  de  les  cases  d’apostes,  sobretot  les
persones que són públiques i referents per a la joventut. Repeteix que no fa
caure la responsabilitat damunt ningú.

La Sra. Vidal afirma que la Sra. Ramon no li ha explicat molt bé aquest punt
i, a més, li fa molta gràcia que només nomeni els equips de futbol, hi ha
una marginació molt clara en relació a la resta d’esports a nivell municipal,
no només tenim futbol. Per altra part, hi ha diversos matisos amb els quals
no hi estan d’acord, per tant, el seu vot serà l’abstenció a aquesta moció.

La Sra. Ramon recorda a la Sra. Vidal que a les mocions s’hi poden incloure
esmenes,  no  són  tancades.  Són  precisament  per  debatre  entre  tots  i
esmenar-les,  si  cal.  Diu  que,  malgrat  que  el  futbol  és  el  que  té  més
repercussió, no té cap inconvenient en incloure-hi qualsevol altre esport.

11.3 Esmenes

La  Sra.  Catalina  Soler  explica  que  l’equip  de  govern  està  d’acord  amb
l’exposició de motius de la moció. Diu que el joc, a més de crear problemes
personals  greus,  té  una  economia  submergida  darrere  molt  preocupant.
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L’equip de govern podria donar suport a la moció, amb unes esmenes que
presenta:

-  El  punt  3  diu  «L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes
Balears, en col·laboració amb els governs locals, que posi en marxa centres
socials gestionats directament per la joventut, on puguin desenvolupar un
oci digne, que potenciï el coneixement, l'esport i les arts.» Explica que no és
que no hi estiguin a favor, però, demana per què han de demanar al Govern
que actuï en col·laboració amb els governs locals, en un tema on té plena
autonomia. Per tant, demana que es retiri el punt 3.

-  El  punt  4  diu:  «L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes
Balears a limitar la concessió de noves autoritzacions de joc per a sales de
joc o cases d'apostes presencials per decréixer en el número d'aquestes, es
concedeix una llicència nova a canvi de tres baixes definitives.» Demanen la
retirada d’aquest  punt,  perquè entenen que,  si  l’Ajuntament  fa  mocions
constantment on diu  que vol  tenir  autonomia municipal,  aquest punt és
únicament i exclusivament competència del Govern de les Illes Balears, que
té una Direcció General de Joc, funcionaris que fan feina directament amb
joc i n’hi ha de molt ben preparats.

- El punt 5 diu: «Estudiar la possibilitat de prohibir o restringir les terminals
d'apostes esportives en sales de joc, bingos, casinos i bars». En tot cas,
serà afegir «Instar el Govern de les Illes Balears que estudiï  la possibilitat
de prohibir o restringir les terminals d'apostes esportives en sales de joc,
bingos,  casinos i  bars» o  que la  Sra.  Ramon aclareixi  qui  ha d’estudiar
aquesta possibilitat.

- Votarien a favor dels punts 6, 7, 8 i 9.

- El punt 10 diu: «Instar el govern local que, a través de les ordenances de
publicitat, reguli l'eliminació de qualsevol cartelleria del mobiliari urbà o de
l'espai públic d'aquesta mena d'establiments, se cenyeixi exclusivament als
cartells del propi local, que inclouran únicament el nom i sense cap mena de
publicitat.». La Sa. Soler manifesta que no poden estar d’acord amb aquest
punt, perquè a l’ordenança municipal de publicitat estàtica, sí que poden dir
que  no es  faci  segons  quin  tipus  de  propaganda,  però  si  una  empresa
d’apostes  contracta  la  cartelleria,  per  exemple,  a  la  via  de  cintura,
l’Ajuntament no li pot dir que no la posi, perquè entén que entrarien en una
competència que no és nostra. A més, tothom té dret a viure. En definitiva,
demanen a la Sra. Ramon que retiri aquest punt.

- Al punt 11 es demana que «L’Ajuntament de Felanitx introduirà limitacions
urbanístiques , en el nou PGOU que s’està redactant, a la implantació de
locals d'apostes en zones residencials, amb l'objectiu de reduir de manera
dràstica la distància entre les cases d'apostes amb els centres esportius,
culturals, educatius i d'oci juvenil.» La Sra. Soler explica que van bé els 500
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metres proposats al punt 2, però al punt 11 la Sra. Ramon amplia molt més
els llocs i li demanen que en retiri algun.

- El punt 12 diu: «12. L’Ajuntament de Felanitx sol·licitarà als equips de
futbol  locals  i  als  seus  jugadors  que  col·laborin  perquè  no  s'identifiqui
l'esport amb les apostes, assumeixi la seva responsabilitat social, eliminar
la  publicitat  de  les  cases  d'apostes,  posi en  marxa  campanyes  de
conscienciació  i  no  signi convenis  de  col·laboració  ni  patrocinar  entitats
esportives  que  facin  publicitat  de  les  cases  d'apostes.»  La  Sra.  Soler
demana a la Sra. Ramon que retiri els equips de futbol locals i posi equips
esportius locals o entitats esportives locals, perquè de cap manera poden
admetre només els equips de futbol locals.

La Sra. Soler, en definitiva, anuncia que votarien a favor si la Sra. Ramon
accepta  aquestes  esmenes  a  la  moció.  Cas  contrari,  s’abstendrien  i  li
demanarien una votació separada als diferents punts. Ho deixa a criteri de
la Sra. Ramon.

La Sra. Ramon està d’acord en treure de la moció tot el que sigui instar una
altra  institució.  Quant  al  punt  5,  evidentment  faltava  «instar  les
institucions». Quant a la resta, el que més greu li sap és no introduir-ho al
Pla General que es redacta, perquè creu que aquest és el moment oportú
per fer-ho.  Diu que els  centres escolars  són importants,  és cert  que és
interpretable centres escolars – centres esportius, però el tema escoles creu
que seria interessant.  Quant a llevar equips de futbol i  posar-hi  entitats
esportives, també hi està d’acord.

La Sra. Soler vol fer un aclariment al punt 2, que diu: «L’Ajuntament de
Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a mantenir la distància mínima
de 500 metres lineals entre les cases d'apostes presencials i  els centres
educatius  d'ensenyament  obligatori,  formació  professional,  universitària,
centres de rehabilitació i hospitals i qualsevol altre centre d'ús freqüent de
menors, com ludoteques o parcs infantils.» L’equip de govern entén que, si
insten  el  Govern  de  les  Illes  Balears,  vol  dir  que  hi  ha  d’haver  una
normativa superior, i l’Ajuntament no necessita regular-ho i entenen que
amb el punt 2 de la moció queda bastant ben establert on no hi ha d’haver
cases d’apostes.

La Sra. Damiana Massutí manifesta que tot el que ara discuteixen ja està
regulat, ja hi ha una llei.

La Sra. Soler diu que agraeix la intervenció de la Sra. Massutí, però que ara
debaten una moció presentada per la Sra. Ramon.

La Sra. Massutí insisteix que no es pot posar publicitat d’apostes de joc ni
devora cap instal·lació esportiva, ni a llocs on hi hagi menors d’edat, que
això ja existeix. Així com tampoc no es poden posar sales de joc, ni cases
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d’apostes a uns certs metres d’escoles ni centres educatius.

La Sra. Ramon diu que és cert que, des que va presentar la moció, han  tret
noves normatives. En tot cas, es tracta d’aplicar-ho a nivell local, perquè
tenim un àmbit d’actuació on es pot aplicar. Diu a la Sra. Soler que està
d’acord en llevar el punt 11 i deixar el punt 2 de marc general, que, al cap i
a la fi, haurem d’aplicar.

La Sra. Soler diu que, si la Sra. Ramon accepta les esmenes, votaran a
favor de la moció.

La Sra. Ramon les accepta.

El batle explica que les esmenes consistirien en retirar els punts 3, 4, 10 i
11 de la moció presentada per Unides Podem i modificar el punt 5 en el
sentit d’afegir-hi: «Instar el Govern de les Illes Balears que estudiï ...» i el
12 en el sentit de llevar «equips de futbol» i posar-hi «entitats esportives».

11.4 Votació de les esmenes

Acabades les intervencions, se sotmet a votació la inclusió de les esmenes
proposades  per  la  Sra.  Catalina  Soler,  en  representació  de  l’equip  de
govern, i s’aprova per majoria de 14 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB,  2 del  Pi,-Proposta per les Illes,  1 del  regidor no
adscrit, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares) i 3 abstencions (del Partit
Socialista de les Illes Balears).

En conseqüència, s’acorda proposar al Ple l’adopció del següent acord:

1. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears que, en el
marc de les restriccions sanitàries dutes a terme per motiu de la Covid-19,
estableixi horaris de tancament i  d'admissió de nous clients de les cases
d'apostes, casinos de joc i sales de bingo, més reduïts que els del sector de
l'hostaleria, així com establir àmbits de col·laboració amb les entitats locals
en el marc de les seves competències per a aquest objectiu.

2. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a mantenir
la  distància  mínima  de  500  metres  lineals  entre  les  cases  d'apostes
presencials  i  els  centres  educatius  d'ensenyament  obligatori,  formació
professional,  universitària,  centres  de rehabilitació  i  hospitals  i  qualsevol
altre centre d'ús freqüent de menors, com ludoteques o parcs infantils.

3.  Instar  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  que  estudiï  la  possibilitat  de
prohibir  o  restringir  les  terminals  d'apostes  esportives  en  sales  de  joc,
bingos, casinos i bars.

4.  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  a  que
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implementi regularment plans d'inspecció a les cases d'apostes presencials,
per  a  augmentar  els  controls  i  prevenir  l'accés  a  les  persones  menors
d'edat. Així mateix, instar el govern local en col·laboració amb l'autonòmic,
que es realitzin programes de formació de la Policia Local sobre l'aplicació
de la normativa i les infraccions més habituals relacionades amb les apostes
i el joc.

5.  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears,  en
col·laboració amb les entitats locals, a realitzar activitats informatives en els
centres educatius, en el marc de la prevenció d'addiccions generades pel joc
i les apostes, per a informar dels riscos i problemes de salut pública.

6. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears que realitzi i
publiqui  informes  periòdics  sobre  la  localització  geogràfica  de  les  cases
d'apostes presencials atenent criteris socioeconòmics de la població local.

7. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a reconèixer
la ludopatia i altres addiccions derivades del joc patològic com a problema
de salut pública i garantir els recursos públics en els plans de prevenció i
rehabilitació de la  ludopatia en el  marc del  sistema públic  de salut  amb
l'objectiu d'accelerar l'accés i millorar la qualitat del servei.

8. L’Ajuntament de Felanitx sol·licitarà a les entitats esportives locals i als
seus  jugadors  que  col·laborin  perquè  no  s'identifiqui  l'esport  amb  les
apostes, assumeixin la seva responsabilitat social, eliminin la publicitat de
les  cases  d'apostes,  posin en  marxa  campanyes  de  conscienciació  i  no
signin convenis de col·laboració ni patrocinin entitats esportives que facin
publicitat de les cases d'apostes.
 
9.  L’Ajuntament  de  Felanitx  garantirà  el  dret  a  la  cultura  i  l'esport,
mitjançant  l'impuls  d'activitats  i  centres  artístics,  culturals  i  esportius
accessibles per al conjunt de la població, sense que pugui operar cap mena
de discriminació socioeconòmica.»

11.5 Votació de la moció

A continuació,  se  sotmet  a  votació  la  moció  del  grup  municipal  Unides
Podem per evitar la proliferació de cases d’apostes, amb la inclusió de les
esmenes acordades i s’obtenen 15 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 2 dels Srs. Francisco
Duarte i  Gracia González, del  Partit  Socialista de les Illes Balears,  1 del
regidor no adscrit i 1 d’Unides Podem) i 2 abstencions ( 1 de Vox i 1 de la
Sra. Damiana Massutí, del Partit Socialista de les Illes Balears).

En conseqüència, per majoria, s’acorda: 

1. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears que, en el
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marc de les restriccions sanitàries dutes a terme per motiu de la Covid-19,
estableixi horaris de tancament i  d'admissió de nous clients de les cases
d'apostes, casinos de joc i sales de bingo, més reduïts que els del sector de
l'hostaleria, així com establir àmbits de col·laboració amb les entitats locals
en el marc de les seves competències per a aquest objectiu.

2. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a mantenir
la  distància  mínima  de  500  metres  lineals  entre  les  cases  d'apostes
presencials  i  els  centres  educatius  d'ensenyament  obligatori,  formació
professional,  universitària,  centres  de rehabilitació  i  hospitals  i  qualsevol
altre centre d'ús freqüent de menors, com ludoteques o parcs infantils.

3. Instar el Govern de les Illes Balears que estudiï la possibilitat de prohibir
o  restringir  les  terminals  d'apostes  esportives  en  sales  de  joc,  bingos,
casinos i bars.

4.  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears  que
implementi regularment plans d'inspecció a les cases d'apostes presencials,
per augmentar els controls i prevenir l'accés a les persones menors d'edat.
Així mateix, instar el govern local en col·laboració amb l'autonòmic, a que
es realitzin programes de formació de la Policia Local sobre l'aplicació de la
normativa i les infraccions més habituals relacionades amb les apostes i el
joc.

5.  L’Ajuntament  de  Felanitx  insta  el  Govern  de  les  Illes  Balears,  en
col·laboració amb les entitats locals, a realitzar activitats informatives en els
centres educatius, en el marc de la prevenció d'addiccions generades pel joc
i les apostes, per informar dels riscos i problemes de salut pública.

6. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears que realitzi i
publiqui  informes  periòdics  sobre  la  localització  geogràfica  de  les  cases
d'apostes presencials atenent criteris socioeconòmics de la població local.

7. L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de les Illes Balears a reconèixer
la ludopatia i altres addiccions derivades del joc patològic com a problema
de salut pública i garantir els recursos públics en els plans de prevenció i
rehabilitació de la  ludopatia en el  marc del  sistema públic  de salut  amb
l'objectiu d'accelerar l'accés i millorar la qualitat del servei.

8. L’Ajuntament de Felanitx sol·licitarà a les entitats esportives locals i als
seus  jugadors  que  col·laborin  perquè  no  s'identifiqui  l'esport  amb  les
apostes, assumeixin la seva responsabilitat social, eliminin la publicitat de
les  cases  d'apostes,  posin en  marxa  campanyes  de  conscienciació  i  no
signinn convenis de col·laboració ni patrocini entitats esportives que facin
publicitat de les cases d'apostes.
 
9.  L’Ajuntament  de  Felanitx  garantirà  el  dret  a  la  cultura  i  l'esport,
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mitjançant  l'impuls  d'activitats  i  centres  artístics,  culturals  i  esportius
accessibles per al conjunt de la població, sense que pugui operar cap mena
de discriminació socioeconòmica.

12.- EXPEDIENT 2777/2020. MOCIÓ DEL PSIB-PSOE PER RATIFICAR
EL  PACTE  ANTI  TRANSFUGUISME  SIGNAT  PER  LES  PRINCIPALS
FORCES I EL SEU COMPLIMENT

12.1 Moció del PSIB-PSOE per ratificar el pacte anti transfiguisme
signat per les principals forces i el seu compliment

Acte seguit, la Sra. Gracia González, en representació del grup municipal
Partit Socialista de les Illes Balears, presenta la següent moció per ratificar
el  pacte  anti  transfuguisme  signat  per  les  principals  forces  i  el  seu
compliment:

«Exposició de motius:

El transfugisme polític és un dels principals problemes polítics de la nostra
democràcia, especialment present en les corporacions locals. 

Per definició trànsfuga és, en política, aquell representant públic que, traint
els seus companys de llista o de grup, mantenint aquests últims la seva
lleialtat amb la formació política que els va presentar en les corresponents
eleccions,  o  apartant-se  individualment  o  en  grup  del  criteri  fixat  pels
òrgans competents de les formacions polítiques que els han presentat, o
havent estat expulsats d'aquestes, pacten amb altres forces per canviar o
mantenir la majoria governant, o per donar la majoria a un grup que no la
té, o bé dificulten o fan impossible a aquesta majoria el govern de l'entitat.

1.- Que, en reconeixement de la necessitat d´aturar i reduir el condemnable
fenomen de la deslleialtat política, conegut com a "transfuguisme", es va
signar, el 7 de juliol de 1998, el que es va anomenar "Acuerdo sobre un
código  de  conducta  política  en  relación  con  el  transfuguismo  en  las
corporaciones locales". Aquest acord es va renovar el 26 de setembre de
2000 i el 23 de maig de 2006, tots els partits que signaren l'acord (entre
ells  PP,  PSOE,  IU,  PNV,  ERC...)  varen  ratificar  el  seu  compromís  de
combatre el transfuguisme a les entitats locals.

2.- Que, com a resultat de les eleccions locals celebrades dia 26 de maig de
2019,  entre  les  forces  d´esquerres  que  varen  obtenir  representació,
juntament  amb  el  PI  Proposta  per  les  Illes,  varen  signar  un  pacte  de
governabilitat, constituint el govern municipal els 4 regidors obtinguts pel
PSOE,  els  3  regidors  obtinguts  pel  BLOC  per  Felanitx  i  els  2  regidors
obtinguts pel PI Proposta per les Illes,  nomenant batle pels dos primers
anys de legislatura al candidat del PI, que havia de ser substituït el juny de
2021 pel candidat del PSOE, d'acord amb el pacte signat.
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3.- Que dia 21 de setembre de 2020 el regidor pel PSOE, Sr. Juan Aznar
Hernández  va  comunicar  al  batle  que  abandonava  el  grup  socialista  a
l'Ajuntament, amb la voluntat de passar a ser "no adscrit",i no entregà la
seva acta.

4.- Que, en data 25 de setembre de 2020, el batle de Felanitx va cessar en
les seves funcions i càrrecs els tres regidors del PSOE restants, rompent així
el pacte que es va signar el juny de 2019.

5.- Que dia 5 d'octubre de 2020, es va fer públic el pacte signat entre el PI
Proposta per les Illes, el PP de Felanitx i el regidor no adscrit, Sr. Aznar,
així com el repartiment de les àrees de gestió i el nomenament del tinent de
batle a l'Ajuntament de Felanitx.

6.- Que, havent signat i renovat per part del PP l’"Acuerdo sobre un código
de conducta política en relación con el transfuguismo en las corporaciones
locales",  sent part  de l'acord juntament amb el  PI  i  amb el  regidor  "no
adscrit" i,  en conseqüència,  dels partits que formen part de la Junta de
Govern de l'Ajuntament de Felanitx, incomplint l'acord signat a l'any 1998 i
renovat els anys 2000 i 2006.

El passat 26 d´octubre de 2020 la Sala 4ª del Tribunal Suprem, sala de lo
Contenciós, va dictar una Sentència, la qual crea precedent, i que assumeix
el contingut dels acords antitransfuguisme, que entén que el transfuguisme
implica una alteració o falsejament de la representació política, ja que es
tracta  d´una  actuació  deslleial  en  la  voluntat  que  els  ciutadans  han
manifestat amb els seus vots.

Conseqüència de la corrent jurisprudencial iniciada per la sentencia del T. S.
d´octubre de 2020, els partits signants dels acords antitransfuguisme s´han
vist obligats, entre d´altres, a signar una nova addenda de l´acord ratificat
el 2006 i que els partits que componen aquest Consistori, a excepció del PI,
han signat, assumeixin com a propi el contingut dels acords.

Per tot l’abans exposat, el grup socialista presentem les següents propostes
d’acord:

Primer.- Instar els partits que formen part de l´Ajuntament de Felanitx a
donar compliment del  "Acuerdo sobre un código de conducta política en
relación con el  transfuguismo en las corporaciones locales" condemni els
fets ocorreguts a l´Ajuntament de Felanitx.

Segon.- Que, en compliment del  "Acuerdo sobre un código de conducta
política  en  relación  con  el  transfuguismo  en  las  corporaciones  locales",
comuniquin els fets a la Comissió de seguiment del pacte antitransfuguisme
perquè declari:
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1. Que els fets ocorreguts a l´Ajuntament de Felanitx siguin declarats actes
de transfuguisme.

2. Que es declari el Sr. Juan Aznar Hernández a la condició de trànsfuga
amb les conseqüències derivades d'aquesta declaració.»

12.2 Debat

La Sra. Maria Vidal manifesta que a l’anterior sessió, quan es va tractar el
tema del  transfuguisme, Vox ja va donar el  seu punt de vista.  Diu que
segueixen creient en la lleialtat política i, per tant, el pacte de govern que hi
ha a l’Ajuntament de Felanitx no té cap tipus de credibilitat, ni , segons el
seu parer, cap tipus de lleialtat cap els ciutadans, atès que és un pacte de
conveniència.  No  repetirà  la  definició  de  trànsfuga,  ni  deixarà  que
remarquin a Vox el tema dels trànsfugues de Llucmajor, ja que aquestes
persones varen ser donades de baixa del partit en el seu moment, quan el
varen trair, per tant, no formaven part de Vox, va ser una decisió seva.
Creu que aquesta és una moció que Vox defensarà i votarà a favor, tenint
en compte que pensen exactament el  mateix  i  que, si  es va signar un
contracte en el seu moment, s’ha de complir.

El seu Miquel Lluís Mestre diu que el seu grup no té cap inconvenient en
votar a favor de la moció, tot i que hi veuen un defecte de forma. El Bloc
pot fer la declaració política com a partit que no va signar el pacte, perquè
és un acord a nivell estatal, així que votaran a favor de la moció, tot i que
no  veuen  l’acord  dins  l’Ajuntament  de  la  moció  que  presenten.  Però,
repeteix, si això ha de constar com a declaració política, sí que votaran a
favor de la moció.

El Sr. Aznar manifesta que, tot i que la Sra. González ha fet la defensa de la
moció,  vist  que està  entrada i  signada pel  portaveu del  Grup Municipal
Socialista  de  l’Ajuntament  de  Felanitx,  Sr.  Francisco  Duarte  Barceló,
contestarà i xerrarà al Sr. Duarte, malgrat que la veritat és que li costa dir-
li senyor, no per res, sinó per la confiança que ambdós varen arribar a tenir
durant cinc anys, que considerava amistat, amistat que el Sr. Duarte va
trair de la forma més cruel possible. Però per educació, que la té, i  per
respecte  a  la  Institució,  farà  un  esforç.  Passa  a  realitzar  les  següents
exposicions:

El Sr. Aznar diu que el fet que el Sr. Duarte, en nom del PSIB-PSOE presenti
aquesta  moció per  condemnar  el  transfuguisme, és d’un cinisme i  duna
hipocresia difícil d’entendre.  Que la moció que presenta el Sr. Duarte en
representació  del  PSIB-PSOE,  està  fonamentada  en  l’«acuerdo  sobre  un
código  de  conducta  política  en  relación  con  el  transfuguismo  en  las
corporaciones locales». Això vol dir que tots els fets que aquest «acuerdo»
condemna, el Sr. Duarte i el PSIB-PSOE les tocaria condemnar, i diu tocaria,
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perquè, en realitat això no és així. El PSIB-PSOE actua com un aficionat
radical d’un equip de futbol, que dins la seva àrea mai no veu els penals,
però dins l’àrea contrària les veu tots. Diu al Sr. Duarte que la moció que
presenta,  en  nom del  PSIB-PSOE,  està,  com a  mínim,  plena  de  mitges
veritats,  per  no  dir  de  mentides.  Comença  dient  que,  «Per  definició
trànsfuga és,  en  política,  aquell  representant  públic  que,  traint  els  seus
companys de llista o de grup, mantenint aquests últims la seva lleialtat amb
la formació política que els va presentar en les corresponents eleccions, o
apartant-se  individualment  o  en  grup  del  criteri  fixat  pels  òrgans
competents de les formacions polítiques que els han presentat, o havent
estat expulsats d'aquestes, pacten amb altres forces per canviar o mantenir
la majoria governant, o per donar la majoria a un grup que no la té, o bé
dificulten o fan impossible a aquesta majoria el govern de l'entitat.». El Sr.
Aznar afirma que aquesta definició està treta d’aquest «acuerdo», però com
tantes coses d’aquest «acuerdo» que normalment es passen pel forro, ell
diu que, basant-se en el «Diccionario pahispánico del español jurídico», on
hi  estan  representades  entitats  com  la  «Real  Academia  Española»,  la
«Cumbre Judicial  Iberoamericana», o la  «Asociación de Academias de la
Lengua Española», la definició de trànsfuga és:
«1. Persona que con un cargo público no abandona este al separarse del
partido que lo presentó como candidato.
2. Persona que pasa de una ideologia o colectividad a otra»
En  cap  cas  parla  de  traicions,  ni  coses  tan  complexes  com  aquest
«acuerdo». Al final aquest «acuerdo» s’utilitza segons bufa el vent.

Diu que la següent mentida o mitja veritat de la moció és on diu que «El
passat 26 d´octubre de 2020 la Sala 4ª del Tribunal Suprem, sala de lo
Contenciós, va dictar una Sentència, la qual crea precedent, i que assumeix
el contingut dels acords antitransfuguisme, que entén que el transfuguisme
implica una alteració o falsejament de la representació política, ja que es
tracta  d´una  actuació  deslleial  en  la  voluntat  que  els  ciutadans  han
manifestat  amb els  seus vots.»  Repeteix  que això  és  una mitja  veritat,
perquè aquesta sentència diu «La Sala declara que el  alcance del  límite
previsto en el artículo 73.3 de la Ley reguladora de las bases de régimen
local, se interpreta en el sentido de que las limitaciones que imponen al
concejal no adscrito, no puede afectar a los derechos políticos y económicos
ligados al ejercicio del mandato representativo otorgado por los electores
como concejal  electo.  El  Tribunal  interpreta el  artículo  de dicha Ley,  en
concreto  qué  alcance  tiene  que  los  derechos  económicos  y  políticos  del
concejal  no  adscrito  no  puedan  ser  superiores  a  los  que  le  hubieran
correspondido de haber permanecido en su grupo de procedencia. Señala
que hay derechos políticos o económicos ligados a la condición de concejal y
derivados del mandato representativo otorgado por el elector. Este abanico
de  derechos,  según  la  Sentenca,  constituyen  el  núcleo  de  la  función
representativa. Son indisponibles conforme al contenido oficial del artículo
23.2, luego no pueden ser negados ni limitados al concejal no adscrito».
Manifesta el Sr. Aznar que, quan un llegeix això, no veu enlloc que aquesta
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Sentència  assumeixi  el  contingut  d’aquests  acords  antitransfuguisme,
segona mentida o mitja veritat. 

Segueix  el  Sr.  Aznar  i  diu  que  n’hi  ha  una  altra  que,  no  sap  si  per
desconeixença,  afirma  que  «Conseqüència  de  la  corrent  jurisprudencial
iniciada per la sentencia del T. S. d´octubre de 2020, els partits signants
dels acords antitransfuguisme  s’han vist obligats, entre d´altres, a signar
una  nova  addenda  de  l´acord  ratificat  el  2006  i  que  els  partits  que
componen aquest Consistori, a excepció del PI, han signat». El Sr. Aznar
diria que, a dia d’avui, hi ha un altre partit d’aquesta Sala que no ha signat
aquest acord, per tant, és una altra mitja veritat o mentida. 

Diu que amb l’expressió transfuguisme polític li passa una cosa, i és que li
vénen al cap més preguntes que respostes clares. Jurídicament i legalment
parlant, el transfuguisme no està gaire clar i, per aquest motiu, els partits
polítics  ho  interpreten  d’una  manera  o  de  l’altra  si  els  beneficia  o  els
perjudica.  Demana  si  els  partits  polítics  volen  realment  acabar  amb  el
transfuguisme  i  afirma  que,  per  a  ell  aquesta  pregunta  sí  que  té  una
resposta clara, i és que, si es mira com han anat les coses des d’aquell
llunyà juliol de 1998, la resposta és clarament que no. El 7 de juliol de 1998
es va firmar el primer «acuerdo sobre un código de conducta política en
relación con el transfuguismo en las corporaciones locales», fa 22 anys. 

Explica que aquest «acuerdo» comença amb l’article 140 de la Constitució,
que  estableix  que  «los  concejales  seràn  elegidos  por  los  vecinos  del
municipio mediante sufragio universal, igual, libre, directo y secrto, en la
forma establcida por la Ley. La Ley orgànica del régimen electoral general
establece  los  requisitos  para  presentar  candidatura  a  las  elecciones
municipales,  mediante  listas  de  candidatos  presentadas  por  partidos,
federaciones, coaliciones o agrupaciones de electores.» Diu que, fins aquí,
res no ha canviat. 

Quant  al  transfuguisme:  «Las  consecuencias  de  esta  práctica  reiterada,
cuando  sus  efectos  suponen  la  alteración  de  la  representación  política
durante la misma legislatura, cambiando la orientación de la relación de
fuerzas  surgidas  de  las  urnas,  no  sólo  son  perjudiciales  para  la
gobernabilidad de los municipios, sino que deterioran los fundamentos del
sistema político, propiciando disfunciones y comportamientos que pueden
instalarse de forma endémica en nuestra vida pública.» I aquí li ve una altra
pregunta, que deixa a l’aire, perquè no té resposta i perquè potser s’hauria
de  debatre  en  un  altre  moment,  però  quan  hi  ha  comportaments  que
«deterioran  los  fundamentos  del  sistema  político»  i  que  «cambian  la
orientación de la relación de fuerzas surgidas de las urnas», es demana si,
quan se signa un pacte entre vàries forces que no tenen el mateix color
polític i treuen defora el partit que ha estat més votat en aquelles eleccions,
es  podria  considerar  transfuguisme,  o  es  podria  considerar  alterar  els
resultats o canviar l’orientació de la relació de forces sorgides de les urnes. 
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El segon punt de l’«acuerdo» diu «Los partidos políticos que suscriben los
acuerdos se comprometen a rechazar y no admitir en su grupo político a un
concejal integrado en la candidatura de otra formación, mientras mantenga
el cargo conseguido en su partido original.
Asimismo,  se  comprometen  a  impedir  la  utilización  de  trànsfugas  para
constituir, mantener o cambiar las mayorías de gobierno de las instituciones
públicas, a no apoyar ninguna iniciativa que provenga de los mismos, y a
desincentivar el transfuguismo político a través de la adopción de medidas
disuasorias  de  caràcter  económico,  reglamentario  y  protocolario.»  El  Sr.
Aznar  es  demana  en  quants  de  casos  el  PSOE  ha  complert  amb  aixó.
Repeteix  que,  el  fet  que  el  PSIB-PSOE  presenti  una  moció  contra  el
transfuguisme, li pareix d’un gran cinisme.

Continua amb el  punt 3 de l’«acuerdo»: «En cuanto a los criterios para
establecer  procedimientos  reglados  que  dificultan  el  transfuguismo,  los
partidos  firmantes  propiciarán  las  reformas  reglamentarias  en  las
Corporacions Locales dondes ostenten representación, con la finalidad de
aislar  a  los  concejales  trànsfugas.»  Exclama que  fa  22 anys  que es  va
escriure això i seguim igual. 

Fa esment que es repeteix moltes vegades l’expresió «se comprometen». I
llegeix  el  punt  4:  «Los  partidos  políticos  fimantes  «se  comprometen»  a
estudiar y, en su caso, presentar antes de finalizar el próximo período de
sesiones,  una  iniciativa  legislativade  reforma  de  la  Ley  Orgánica  del
Régimen Electoral General ...». Torna repetir que fa 22 anys.

Diu que als punts 5 i 6 s’hi torna repetir «se comprometen».

En aquest moment, el Sr. Duarte diu al batle que ja fa una bona estona que
debaten aquesta moció, el  Ple acaba a les 00 h i  encara queden vàries
mocions i els precs i preguntes, i li prega que digui al Sr. Aznar que sigui un
poc més breu.

El batle contesta que és competència seva determinar si s’ha d’anar més
aviat o no i, per respecte a la persona que intervé, com li agradaria al Sr.
Duarte que fessin amb ell, deixarà acabar de xerrar al Sr. Aznar, com ha fet
pràcticament sempre. Si el Sr. Duarte té altres feines, és lliure d’anar-se’n i
donar per acabades les seves funcions com a regidor. Si no, li agrairia que
escoltàs el  que li  diuen,  perquè la  resta,  amb el  màxim respecte,  o  fa.
Cedeix la paraula al Sr. Aznar.

El Sr. Aznar diu que continuarà la seva intervenció, però vol que consti en
acta  que varen donar  l’oportunitat  al  Sr.  Duarte  que,  atès  que aquesta
sessió plenària seria llarga, retiràs les mocions i les presentàs un altre dia.
Ho diu perquè ara no li véngui de nou si no poden acabar.
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El Sr. Aznar manifesta que el punt 7 de l’ «acuerdo» és important, perquè
diu que «Se constituye una Comisión de seguimiento del Acuerdo», i també
és important el 10 «Este acuerdo serà de aplicación a partir de la fecha en
que se firme.» Que l’any 2000 els partits polítics signants ratifiquen l’acord.
Bàsicament vénen a dir que es tornen a comprometre, però poca cosa més.
Que vuit anys després se signa un altre acord on «los partidos políticos
firmantes ratifican los acuerdos». Aquests acords, que bàsicament diuen el
mateix que el primer, «se comprometen», en els 8 anys que han passat, els
han incomplit, per activa i per passiva, segons els ha vengut de gust. Però
el punt 5è d’aquest acord de després de vuit anys, parla de «La Comisión de
Seguimiento»  que,  com  a  mínim  «celebrarà  dos  reuniones  ordinarias
anuales,  en  los  meses  de  julio  y  diciembre,  preferentemente.  Además,
podrà celebrar reunionesextraordinarias cuando así lo acuerde el Ministro de
Administraciones Públicas». Diu que d’aquesta «Comissión de Seguimiento»
en  volia  parlar  un  poc,  perquè  diu  que  «vela  por  el  cumplimiento  del
acuerdo  entre  partidos  políticos  destinados  a  reducir  las  situaciones  de
transfuguismo en las corporaciones locales». Aquesta Comissió, que s’havia
de  reunir  dos  pics  a  l’any,  ho  va  anar  fent,  més  o  manco  amb  certa
coherència, fins el 2010, és a dir, durant uns nou anys. Però, des de 2010
ençà, no s’havia tornat reunir fins fa dos mesos.

Diu que una de les actes d’aquest pacte antitransfuguisme, que és una de
les darreres que es va celebrar, el 2009, tracta de 15 casos i és curiós,
perquè a cada un d’ells no es parla de trànsfuga, sinó que, si és a favor, és
trànsfuga, i si és en contra, és beneficiari. Dels 15 casos, 6 n’és afavorit el
PSOE i resulta que no hi ha trànsfugues. Explica que ara es vol centrar en
dos  casos  que  els  toquen  de  prop,  que  segurament  el  Sr.  Duarte  deu
conèixer i que el seu partit tampoc no els ha declarat trànsfugues. Es tracta
de dues regidores  de  l’Ajuntament  de  Lloseta  que,  per  sorpresa,  a  una
plenària, quan la sessió ja estava a punt d’acabar, les regidores Margalida
Villalonga i  Paquita Campins, varen anunciar  que havien iniciat el  tràmit
d’afiliació  al  PSOE i  que concorreran amb la  candidatura  socialista  a les
pròximes  eleccions  i  en  endavant  donaran  suport  a  les  plenàries  de
l’esmentada  opció  política.  O  sigui  que,  no  només  no  diuen  que  són
trànsfugues, sinó que a les pròximes eleccions els posen a les seves llistes.
No  contents  amb  això,  a  Sant  Antoni  de  Portmany  fan  exactament  el
mateix,  accepten una trànsfuga a les llistes  de les  pròximes eleccions i
després, com que no els basta per formar un pacte, li diuen que, si volen
pactar, la treuran defora perquè no sigui un entrebanc. Podria dir mil casos,
però haurà d’anar acabant, i li sap greu, perquè d’això en podria parlar fins
demà. 

Segueix el Sr. Aznar i diu que, dit això, diria que queda clar que als partits
polítics, en 22 anys, els ha interessat poc arreglar aquest tema, i d’això en
parlen molt els entesos, professors de Dret Constitucional de la Universitat
de València, de la Universitat de Castelló, de la Complutense de Madrid, tots
parlen del transfuguisme com un tema a resoldre, que no volen resoldre els
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partits polítics. Aquests catedràtics consideren que el transfuguisme s’hauria
de tractar particularment cas per cas. No es pot interpretar que qualsevol
regidor, amb la seva acció d’abandonar un grup polític faci una malifeta.

El Sr. Aznar diu que, centrant-se en el cas que ens ocupa, el dia 24 d’abril,
el  Sr.  Francisco  Duarte,  amb  la  inestimable  ajuda  de  la  Sra.  Gracia
González,  i  basant-se  en  mentides  posteriorment  demostrables,  li  varen
demanar la seva dimissió. Després d’això, varen demanar suport al batle,
Sr. Jaume Monserrat, i al portaveu de Bloc per Felanitx per tallar-li el cap
com a regidor. Que dia 19 d’agost es va convocar una reunió del pacte, on
va quedar de manifest  que les malifetes del  Sr.  Xisco Duarte han estat
moltes i variades, com bé va manifestar després, a una roda de premsa, el
regidor Sr. Miquel Lluís Mestre, portaveu del Bloc per Felanitx. Va dir que,
una vegada posades damunt la taula les paraules de cada un dels integrants
del pacte, el meló va estar més podrit del que es pensaven. El Sr. Aznar
segueix  explicant  que  el  Sr.  Duarte  també  va  demanar,  aprofitant
l’avinentesa d’aquesta reunió i d’un petit xoc personal fruit de la tensió, la
destitució  de  la  seva  companya  Damiana  Massutí,  amb  la  intenció  de
desviar els ulls de la gent cap a ella i fer-la culpable del que estava succeint,
que no era altra cosa que el cansament de tots de la seva prepotència i
deslleialtat cap als seus companys de partit i, per descomptat, cap als socis
de govern.

En  resum,  els  entesos  en  matèria  de  Dret  Constitucional  entenen  que,
després de 22 anys del primer «Acuerdo», els partits polítics s’han passat
pel forro l’ «Acuerdo» segons les convenia i que no han fet res per avançar.
No interessa.

Que, exposat el cas que ens ocupa, i abans de votar, vol dir als regidors i
regidores de l’oposició que els casos s’han de tractar un a un i que, no
sempre, un regidor que no compleix la disciplina de vot, és un trànsfuga.
També ho diuen els entesos.

Finalment, el Sr. Aznar diu que, sobretot i en particular, vol fer una reflexió
als regidors del Bloc per Felanitx Miquel Lluís Mestre i Maria Mesquida, que
l’acompanyaven a l’anterior pacte governant. Els diu que ells saben bé el
que ha passat amb aquest cas, saben bé que no ha exposat ni la meitat
dels  motius  que  el  varen  dur  a  prendre  la  decisió  d’abandonar  el  grup
municipal PSIB-PSOE. També saben bé que durant mig any ha viscut un
calvari dins el PSIB-PSOE, un calvari dins un altre calvari que vivien tots,
que era una situació de pandèmia que afectava tothom. Saben bé que va
posar per davant els interessos generals als seus propis. També els vol dir
que, si decideixen votar a favor d’aquesta moció, ho entendrà, perquè això
és  política.  Però,  com sempre,  intenta  quedar-se  amb la  part  bona,  es
quedarà amb les converses de casino d’aquells dies, amb les converses de
despatx, d’un cafè, que és d’on surten les veritats, on es parla de veres,
amb el cor i sense color polític. Es quedarà amb això i amb una frase «Me’n
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guardaré ben molt de tornar repetir aquestes paraules», que surt molt a
aquestes converses prèviament a una d’aquestes veritats dites amb el cor i
que no es poden repetir. Torna a dir que ho entendrà si voten a favor de la
moció.

Seguidament, el batle cedeix la paraula al Sr. Duarte i li demana que sigui
breu.

El  Sr.  Duarte assegura que ho serà  i  manifesta  que la  persona que ha
defensat la moció, la portaveu adjunta, serà la que la tancarà. Però, per
al·lusions,  vol  dir  que vénen a  debatre  aquesta  moció  per  unes accions
comeses per un regidor concret, i no pel Sr. Duarte. El Sr. Duarte segueix al
seu partit i li ha estat lleial des del mateix moment que en va formar part.
El que vénen a jutjar o a tractar són les accions duites a terme per un
regidor que formava part  del  Partit  Socialista,  que ocupa una cadira del
Partit  Socialista  i  que,  traint  el  seu  partit,  els  seus companys,  els  seus
votants i, sobretot, a les 17 persones que varen formar la llista, que varen
ajudar que ell pogués estar assegut a la cadira, just per això no pot parlar
de la paraula compromís, perquè compromís és estar amb el partit que li ha
donat l’oportunitat d’estar on està. Per altra part, parla de la definició de la
paraula  trànsfuga que surt  a  la  moció.  Aquesta  definició  és la  que surt
reflectida  al  Pacte  antitransfuguisme que han  signat  la  gran majoria  de
partits, no és una invenció del Partit Socialista.

El  batle  també  vol  intervenir  per  al·lusions.  Diu:  «Any  2030.  El  Partit
Socialista de Felanitx encara no entén què és el que va generar aquesta
situació singular». Afirma que, avui per avui, si s’esforçassin,  podrien tenir
20 combinacions diferents, però el que queda clar, és que la combinació que
no podrien tenir, és la que tenien. Espera que, amb temps i salut, el Sr.
Duarte s’arribi a adonar compte del que va passar aquests mesos passats.
Ho desitja. Li poden fer les voltes que vulguin, i atacar i criminalitzar el que
va  succeir,  però,  de  les  combinacions  que  hi  podria  haver  dins  aquest
Ajuntament, el Sr. Duarte ni n’és conscient.

El  batle  anuncia que,  malgrat  siguin prop de les 00:00 h,  s’allargarà  la
sessió fins que aquest punt s’hagi votat.

El Sr. Mestre també vol intervenir per al·lusions, i manifesta que el seu grup
vota  com  a  declaració  política  contra  el  transfuguisme.  No  volia  haver
d’entrar en la qüestió particular, però el Sr. Aznar l’ha nomenat i quasi l’ha
obligat a fer-ho. Afirma que ell no és qui, i com ha dit abans, no troba que
l’Ajuntament  de  Felanitx,  com a  Corporació,  hagi  de  jutjar  els  fets  que
varen passar. Diu que les seves declaracions són públiques, qualsevol s’hi
pot  remetre,  i  és  cert  que  alguna  vegada  ha  dit  que,  tal  vegada,  el
problema era que el Sr. Aznar era un trànsfuga per obligació, perquè no li
quedava molt clar quin era el terme que haurien d’utilitzar en el seu cas.
Així i tot, torna repetir que el Bloc està en contra del transfuguisme i votarà
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la  moció com una declaració  política,  tot  i  que és cert que,  tal  vegada,
hagués  tengut  més  sentit  que  el  PSOE  els  hagués  proposat  fer  una
declaració  antitransfuguisme  fora  de  l’Ajuntament,  i  també  l’haguessin
pogut firmar perfectament, perquè el  Bloc,  en el  seu moment,  no havia
votat aquest Pacte, perquè no va tenir l’ocasió.

La Sra. Gracia González vol agrair al Sr. Aznar que, una vegada més, li doni
una lliçó de com s’interpreta una sentència judicial, sobretot del Tribunal
Suprem. Li vol contar que no només s’interpreta la decisió de la sentència,
que  és  el  que  ell  ha  llegit.  Tampoc  anomenar  un  article  que  va  dirigit
únicament i exclusivament a parlar de les competències que es tenen en
relació a la Comissió Informativa, que era un dels punts dels fonaments de
dret d’aquesta sentència. Diu que aquesta moció l’ha redactada ella i feia
referència  al  concepte  de  trànsfuga  que  estableix,  que  entén  i  que
universalitza a través d’aquesta sentència. De totes formes, agraeix tot el
que ha explicat arran del  Pacte Antitransfuguisme i  de l’evolució que ha
tengut al llarg dels anys, que també és a la moció i, si l’ha llegida, sabrà
que s’ha pactat una nova addenda d’aquest acord, entenent tot el que va
explicar aquesta darrera sentència. Que la realitat és que tenim un pacte
entre  tres  partits,  el  Pi,  el  PP  de  Felanitx  i  un  senyor  que  s’ha
autodenominat Grup Mixt, que governen a Felanitx. Però que estan parlant
d’un equip de govern que governa amb uns vots que han estat robats, els
agradi o no els agradi. La Sra. Gràcia conclou dient que el Sr. Aznar pot dir
el que vulgui, que el batle pot dir el que vulgui, però això és el que hi ha.
Que  per  això  reiteren  que  s’aprovi  la  moció  tal  i  com el  seu  grup  l’ha
plantejada.

12.3 Votació

Se  sotmet  la  moció  a  votació  i  s’obtenen  8  vots  a  favor  (3  del  Partit
Socialista  de  les  Illes  Balears,  3  del  Bloc  per  Felanitx-APIB,  1  d’Unides
Podem i 1 de Vox Baleares) 1 abstenció (del regidor no adscrit) i 8 vots en
en contra (6 del Partit Popular i 2 del Pi-Proposta per les Illes).

El  secretari  explica  que  hi  ha  hagut  un  empat.  Segons  el  ROF,  en  cas
d’empat, hi ha d’haver una segona votació. Cas de mantenir-se l’empat, el
vot del batle desempata, com a vot de qualitat.

Es procedeix a una segona votació i s’obté idèntic resultat.

En conseqüència, amb el vot de qualitat del batle, es rebutja la moció del
grup municipal  PSIB-PSOE per ratificar el  pacte antitransfuguisme signat
per les principals forces i el seu compliment.

En aquest punt, el batle anuncia que els punts restants de l’ordre del dia es
tractaran a la pròxima sessió, tret del cas que es considerin prou urgents
com per convocar una sessió extraordinària.
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El  Sr.  Francisco  Duarte  manifesta  que retiren  de la  pròxima plenària  la
moció corresponent al punt núm. 13 de l’ordre del dia i demana que consti.

El batle diu que, en aquest cas i, si a la resta li pareix bé, deixaran per a la
pròxima sessió la moció corresponent al punt núm. 14 de l’ordre del dia.

Tots els grups municipals manifesten la seva conformitat.

El batle desitja a tots que acabin l’any bé, que comencin bé el següent i que
passin unes bones festes. 

Acte seguit, el batle aixeca la sessió,  de la qual, com a secretari, estenc
aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.


